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Sprawy dot. samorządu w Sejmie SląsKim*)
Sprawozdanie Komisji Bwdowlano-Mieszkaniowej 

w sprawie wniosku Śląskiej Bady Wojewódzkiej za
wierającego projekt ustawy o obniżeniu komornego 
oraz o zmianie ustawy w sprawie ochrony lokatorów

Poseł dr Kotas: Zgłoszony przez Śląską Radę Wo
jewódzką projekt ustawy o obniżeniu komornego oraz
o zmianie ustaw y w sprawie ochrony lokatorów wpły
nął do Sejmu Śląskiego w dniu 28 grudnia 1937 r. 
Sejm Śląski na plenarnym  posiedzeniu w dniu 18 
stycznia br. przekazał go Komisji Budowlano-Miesz- 
kaniowej, która, na kilku posiedzeniach obradowała 
nad poszczególnymi postanowieniami projektu.

Komisja zajęła pnzedie wszystkim to samo stano
wisku, któr-e zajął Sejm i Senat R. I’., uchwalając usta
wę z dnia 1 lutego 1938 r. o przedłużeniu, obniżenia 
komornego (Dz.. U. R. P. Nr 8, poz. 45), przez którą to 
ustawę odrzucono wszelkie zm iany w samej ustawie
0 ochronie lokatorów, z uwagi na nędzę mieszkaniową 
panującą na  obszarze 'całego Państw a. Wychodząc z 
tego samego założenia, K om isji BudowlanO-Mieszka- 
niuwa po obszernej' dyskusji uchw aliła również prze
dłużenie obniżki komornego', ustalonej na mocy art.
1 ustaw y z dnia 29 listopada, 1935 r. (Dz. IJ. Sl. Nr 21, 
poz. 29), -do dnia 31 grudnia 1938 r., w sposób anal - 
gicz.ny, jak to uczyniono wspomnianą nową ustawą 
państwową. Komorne, podobnie jak w ustawie pań
stwowej, w zrastać będzie od dnia 1 stycznia 1939 r.
o 2/4% co kw artał, aż osiągnie wysokość pełnego ko- 
mor nego.

Komisja stwierdziła na podstawie w yniku spisu 
ludności oraz spisu budowli i mieszkań, dokonanego 
w dniu 9 grudnia 1931 r., tudzież na podstawie w ła
snej znajomości stosunków panujących w poszczegól
nych m iastach i powiatach śląskich, że- -jeszcze nie 
nadszedł czas, by m ożna było przystąpić chociażby 
do częściowej likwidacji ustawy o ochronie lokatorów. 
W edług wspomnianego, spisu z końcem 1931 r. mniej 
więcej połowa ludności województwa śląskiego- miesz
kała w lokalach przepełnionych, w których na. jedną 
izbę przypada więcej niż 3 osoby. Wprawdzie po spi
sie ludności w roku 1931 wybudowano cały szereg no

*) Niżej, p o d an o  ty lk o  w y ją tk i ,ze sp raw o zd an ia  z p o 
siedzenia. Sejm u Śląskiego, do tyczące sp raw  sam o rząd u  te 
ry to ria ln eg o .

wych mieszkań, lecz przew ażająca część tych miesz
kań pokryła zapotrzebowanie spowodowane pnzez na
turalny przyrost ludności oraz przez imigrację z in
nych województw, tak że tylko drobna część nowo wy
budowanych mieszkań mogła posłużyć na zmniejsze
nie istniejącego przepełnienia mieszkaniowego i w y
prowadzić ludność z nędznych i gęsto zaludnionych 
nor do lepszych warunków mieszkaniowych.

Przedstawione komisji przez referenta cyfrowe 
dane- wykazują przepełnienie mieszkań w poszcze
gólnych m iastach i powiatach. Procent ludności, m ie
szkającej przyzwoicie, w mieszkaniach, w których 
nie przypada więcej jak -dwie osoby na  każdą izbę, 
wynosi w Bielsku 71,2%, Tarnowskich Górach. 65%, 
Cieszynie i Skoczowie 61,6%, Rybniku 56,3%, Kato
wicach 55,7%, Pszczynie 51,8%, Lublińcu 52,7%, 
Mysłowicach 54%, Chorzowie 51%, Siemianowicach 
48%. Jeżeli z powiatów wyłączymy m iasta, to sto
sunek przeludnienia mieszkań po wsiach przedstawia 
się następująco: mieszkań, w których na jedną izbę 
przypadają 2 osoby lub mniej, jest w powiecie lubli- 
niećkim 29,7%, w powiecie cieszyńskim 33%, w po
wiecie bielskim 37,4%, w powiecie pszczyńskim 
37,4%, w powiecie rybnickim 39,7%, w powiecie 
tarnogórskim 42,4%, w powiecie świętochłowi-ckim 
45,4%, w powiecie katowickim 46,9%.

Z tego, zestawienia wynika, że najlepiej wyposa
żona w mieszkania jest ludność w Bielsku, Tarnow
skich Górach, w Cieszynie, w Skoczowie, w Rybni
ku i w Katowicach; najgorsze stosunki w ykazują po
wiaty lubliniecki, cieszyński, bielski, pszczyński i 
rybnicki.

Również ze, strony ilości mieszkań i ich objętości 
"zagadnienie to nie przedstawia się najlepiej. W dniu 
spisu ludności znajdowało się na obszarze -całego 
województwa 281.593 mieszkań, z czego przypadało 
na, jednoizbowe mieszkania, w których często żyją 
liczne rodziny, 54.188, tj. 19,2% czyli 1/5 część mie
szkań całego województwa, na 2 izbowe mieszkania 
(pokój iz kuchnią) 136.077, tj. 48,3% czyli blisko po
łowa, na 3 i więcej izbowe 90.848, czyli 32,3%. Mniej 
więcej tak samo przedstawia się to zagadnienie w 
m iastach oraz w powiatach katowickim i świętochło
wickim. W szystkie m iasta i wspomniane dwa po
wiaty uprzemysłowione obejmują razem 171.903 
mieszkań, z czeigo przypada: na jednoizbowe miesz
kania 25.726, czyli 14%, na  2 izbowe m ieszkania —
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79.695, czyli 46%, na 3 i więcej izbowe 43.794, czyli 
25% w stosunku do ilości mieszkań w całym woje
wództwie.

Po wsiach (z wyjątkiem powiatów katowickiego i 
świętochłowickiego) jest 109.689 mieszkań. Z czego 
przypada na jednoizbowe m ieszkania 28.412, czyli •— 
26%, ,na 2 izbowe m ieszkania 51.054, czyli 46%, na 
3 i więcej izbowe 31.475, czyli 28% wszystkich miesz
kań.

Porównując stosunki mieszkaniowe w m iastach i 
w okolicach przemysłowych, z jednej -strony a po 
wsiach z drugiej strony, rzuca się nam w oczy przede 
wszystkim fakt, że po wsiach mamy mieszkań jedno
izbowych 26%, czyli mniej więcej 1/5 część, w m ia
stach i miejscowościach przemysłowych tego rodzaju 
mieszkania stanow ią zaledwie 14% czyli 1/7 część 
wszystkich mieszkań. Najfatalniejsze stosunki mie
szkaniowe wykazują powiaty cieszyński i bielski, w 
których jednoizbowe m ieszkania obejmują 36% wszy 
slkich wiejskich mieszkań, na mieszkania 2 izbowe 
przypada 41% wszystkich mieszkań tych powiatów. 
Następnie przychodzi powiat lubliniecki, gdzie 26% 
mieszkań wiejskich składa się z 1 izby, a 47% sta
nowią m ieszkania o 2 izbach, dalej tarnogórski, pó
źniej pszczyński, a wreszcie rybnicki, w którym przy
pada 21% na m ieszkania jednoizbowe a 47% na mie
szkania 2 izbowe. Najmniej mieszkań jednoizbowych 
wykazują Katowice, bo 12,4%, Chorzów ma 13,8% ta 
kich mieszkań, powiat katowicki 14,6%, Tarnowskie 
Góry 15,7%, Rybnik 18,1%, Bielsko 20,8%, Pszczyna 
22,8%, Lubliniec 23,8%, Cieszyn 24,6%. Najwięcej 
mieszkań dwuizbowych ma Chorzów, mianowicie 
55%. W innych m iastach stosunek jest następujący: 
Katowice 51,7%, Pszczyna 40%, Rybnik 40%, Tarno
wskie Góry 33%, Cieszyn 34,7%, Bielsko 29,3%. Naj
więcej obszernych mieszkań (o 3 i więcej izbach) wy
kazuje Bielsko — 49,8%. Dalej Katowice 44,8%, Tar
nowskie Góry 40,9%, Lubliniec 40,1%, Rybnik 41,5%. 
Najlepsze stosunki mieszkaniowe pod względem obję
tości mieszkań (2 i więcej izbowych mieszkań) wyka
zują kolejno następujące m iasta: Katowice 87,4%, 
Chorzów 85,8%, Tarnowskie Góry 82,9%, Rybnik 
81,6%, Bielsko 79,1%, Pszczyna 77%, Lubliniec 
76%, Cieszyn 75,2%.

Jeżeli porównamy stosunki mieszkaniowe Śląska, 
w całym Państwie, oraz zagranicą, to zobaczymy, że 
w stosunku do ogólnej ilości mieszkań marny miesz
kań jednoizbowych w województwie śląskim 19%, w 
Państw ie Polskim 36,5%, w Anglii 4,7%, w Niemczech 
3,1%, w Czechosłowacji 22,4%. Stosunki panujące 
w województwie śląskim są zatem lepsze od stosun
ków w Czechosłowacji oraz o 50% lepsze od stosun
ków w całym Państwie Polskim.

Ostatni spis ludności odkrywa nam  jeszcze dalsze 
ujemne szczegóły. Mianowicie posiadamy w woje
wództwie śląskim 14.048 mieszkań, obejmujących po
2 gospodarstwa wielorodzinne, zamieszkałych przez 
38.644 osób, oraz 4.809 mieszkań, w których mieszka 
po 3 i więcej rodzin, zamieszkałych przez 33.431 osób. 
Wreszcie w ynika ze statystyki, że na obszarze woje
wództwa mieszkało w czasie spisu 30.173 rodzin bez 
własnego mieszkania.

Aby usunąć przepełnienie w tych mieszkaniach, na 
które przypada więcej jak 4 osoby na izbę, trzebaby

wybudować 42.778 izb, kosztem około 102.000.000 zł, 
licząc przeciętnie 2.500 zł na izbę.

Rozważania te spowodowały, że Komisji Budowla- 
no-Mieszkaniowa zajęła stanowisko negatywne odno
śnie do zam iaru rozluźnienia ustaw y o ochronie loka
torów. W jednym wypadku komisja obostrzyła nawet 
przepisy na niekorzyść właścicieli domów, zmieniając 
przepis art. 2 lit. 1) ustawy o ochronie lokatorów, we
dług którego nie podlegają ochronie te mieszkania, 
których najem ukończył się po dniu 31 grudnia 1937 r. 
Komisja obostrzyła wspomniany przepis w ten sposób, 
że wyjęła spod jego działania uprzemysłowione po
w iaty katowicki i świętochłowicki, oraz m iasta Kato
wice, Bielsko i Chorzów, ze względu na przeludnienie 
oraz na zasilenie nędzy mieszkaniowej, jaka jeszcze 
dziś w tych m iastach i miejscowościach panuje.

Przy sposobności zmiany wspomnianych przepi
sów nadano nowe brzmienie art. 2 lit. c), aby usunąć 
nieścisłości, jakie ujaw niały się dotąd w praktyce 
przy stosowaniu tych. postanowień w sądach.

Uwzględniono słuszne żądanie właścicieli nieru
chomości i wprowadzono do projektu ustawy przepis, 
uzupełniający art. 7 ustawy o ochronie lokatorów, we
dług którego wolno będzie zaliczać do komorneso tak
że opłaty za kanały.

Art. 12 nadano nowe brzmienie w tym celu, by je
go przepisy mogły być łatwiej stosowane w praktyce.

Pozatem nie wprowadzono do obecnie obowiązują
cych przepisów żadnych dalszych zmian.

K o m is ja  z a s ta n a w ia ł a  s ię  n a d  ty m , c zy  n ie  u z n a ć  
z a  w a ż n ą  p rz y c z y n ę  d o  o d s tą p ie n ia  od u m o w y  n a jm u ,  
je ż e l i  lo k a to r  p o d n a jm u je  m ie s z k a n ie  lu b  jeg o  część  
s u b lo k a to ro w i b e z  z g o d y  w ła ś c ic ie la  d o m u . Z a g a d 
n ie n ie  to ro z p a t r y w a n o  n a  d w ó c h  p o s ie d z e n ia c h  k o 
m is ji ,  p rz y  c z y m  z a p o z n a n o  się  z n a jro z m a i ts z y m i 
p r z y k ła d a m i ,  w z ię ty m i z ż y c ia  c o d z ie n n e g o . W r e z u l 
ta c ie  p o s ta n o w io n o  je d n a k  n ie  z m ie n ia ć  d o ty c h c z a s o 
w y c h  p o s ta n o w ie ń  w  ty m  p rz e d m io c ie  ze  w z g lę d u  n a  
sp rz e c z n o ść  tak ie j p o p ra w k i z p rz e p is a m i k o d e k su  zo 
b o w ią z a ń , a  p o n a d to  ze  w z g lę d u  n a  ż y c io w e  t r u d n o 
śc i ja k ie  b y  ze  w s p o m n ia n e g o  p o s ta n o w ie n ia  m o g ły  
w y n ik n ą ć  d la  lokatorÓAV.

Okazała się też potrzeba rozpatrzenia jeszcze sze
regu dalszych zagadnień. Komisja Budowlano-Miesz- 
kaniowa stanęła na stanowisku, że te wszystkie za
gadnienia, będą rozpatrywane przez Komisję w naj
bliższym czasie. Najważniejszym zagadnieniem jest 
sprawa sukcesywnej likwidacji ustawy w myśl art. 2 
lit. 1), w ten sposób, ażeby wyłączyć spod ochrony 
lokatorów, poza mieszkaniami 3 pokojowymi, także 
lokale handlowe drugiej i trzeciej kategorii w rejonie 
przemysłowym, t. zn. w powiecie katowickim, święto- 
chłowickim oraz m iastach Katowice, Chorzów i Biel
sko. Dalej trzeba jeszcze rozstrzygnąć sprawę, czy 
należy uznać za ważną przyczynę wypowiedzenia 
umowy najmu, jeżeli lokator przyjmie sublokatora bez 
zgody właściciela, następnie sprawę wyłączenia od 
obniżki tych lokatorów, którzy oddają mieszkania w 
podnajem w celach zarobkowych.

Chcę jeszcze zwrócić uwagę, iż do projektu usta
wy wkradł się błąd pisarski, mianowicie w art. 1 w 
pierwszym zdaniu należy skreślić wyrazy „za miesz
kania". Zdanie to będzie więc brzmieć: „Obniżenie 
komornego, przyznane art. 1 ustawy z dnia 29 listo
pada 1935 r. o obniżeniu komornego oraz' o zmianie 
ustawy w sprawie ochrony lokatorów (Dz. U. Sl. Nr
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21, poz. 29), przedłuża się na czas od 1 grudnia 1937 r. 
do dnia 31 grudnia 1938 r.“ Komisja bowiem chciała 
przedłużyć obniżkę komornego nie tylko za mieszka
nia, ale także za lokale handlowe.

Sprawozdanie Komisji Budżetowo-Skarbowej w 
sprawie wniosku Ś lą sk ie j  Rady Wojewódzkiej zawie
rającego projekt ustawy zmieniającej ustawę z dnia 17 
stycznia 1935 r. w sprawie podjęcia robót publicznych 
celem zwiększenia zatrudnienia

Poseł Płonka Bartl.: Nad zgłoszonym przez Śląską 
Radę Wojewódzką w dniu 9 m arca 1938 r. projektem 
ustawy, zmieniającej ustawę z dnia 17 stycznia 1935 
roku w sprawie podjęcia robót publicznych celem 
zwiększenia zatrudnienia, obradowała Komisja Bu- 
dżetowo-Skarbowa w dniach 10 i 22 m arca 1938 r 
Projekt ustawy jest ramowy i zawiera upoważnienie 
dla S-ląskiej Rady Wojewódzkiej na wykonanie robót 
publicznych, na razie na kwotę 7.500.000 zł do dnia 
31 m arca 1940 r. Pokrycie kredytów nastąpi z rezerw 
skarbowych.

Jak wiadomo, przyznane kredyty z Funduszu 
Pracy na  uruchomienie robót publicznych celem za
trudnienia bezrobotnych doznały poważnego uszczu
plenia, co zresztą stwierdzono cyfrowo w czasie obrad 
Komisji Budżetowo-Skarbowej nad preliminarzem 
budżetowym województwa śląskiego na rok 1938/39. 
W yasygnowanie wyżej podanej kw-o-ty ze Skarbu Ślą
skiego na podjęcie robót publicznych przyczyni się 
niewątpliwie do częściowego zmniejszenia bezrobocia
i jest ponownym dowodem pozytywnego ustosunko
wania się województwa śląskiego do zagadnień ogól- 
no-państwowych, do których należy także bezsprzecz
nie walka z bezrobociem.

Kwota 7yi milionów zł — wedle uzasadnienia Ślą
skiej Rady Wojewódzkiej ma być przeznaczona na 
następujące roboty: budowa dróg i mostów 2.000.000 
złotych, regulacja rzek 800.000 zł, budowa kolei
200.000 zł, budowa szkół i domów ludowych 2.000.000 
zł, budowa gmachów 1.000.000 zł, prace sanitarno- 
techniczne, upiększenia miejscowości itp. 500.000 zł, 
elektryfikacje 1.000.000 zł, razem 7.500.000 zł.

W czasie obrad nad przedłożonym projektem 
udzielił wyjaśnień p. nacz. inż. Kaufmann. Kredyty 
z działu I-go zostaną przeznaczone przede wszystkim 
na budowę i przebudowę dróg: Psary — Boronów — 
Herby Śląskie, Cieszyn — Bielsko odcinek w Skoczo
wie, Piekary Śląskie — Radzionków —  Orzech, Ja 
sienica — Strumień — N-ałęże i inne drogi gminne. 
Projekt regulacji rzek przewiduje dalszy ciąg prac re
gulacyjnych względnie rozpoczęcie nowych prac na 
Czarnej Przemszy, Brynicy, Budzie i Leśnicy, Małej 
Panwl, Wiśle-, Iłownicy i Bren-nicy, Białce oraz sub
wencję dla Związku Regulacji Rawy.

Program budowy nowych szkół zaw iera rozpoczę
cie budowy 17 szkół powszechnych w następujących 
miejscowościach: Zabłocie, Radzionków (sala gimna
styczna), Szopienice (sala gimnastyczna), Pogwizdów, 
Godziszów, Rybna, Chudów, Suszec, Woszczyce, W i
sła Czarna, Zawada Rybnicka, Kłodnica, Gołkowice, 
Świerklaniec, Piasek, Pniowiec i Cis-ownica. Roboty 
elektryfikacyjne zostaną wykonane z powyższych 
kredytów przeważnie na terenie m iasta Bielska.

Należy podkreślić, że w myśl art. 1 ust. a) z kreu 
dytów przewidzianych Śląska Rada Wojewódzka u- 
dzielać będzie nie tylko dotacyj, lecz i pożyczek dla 
związków samorządu terytorialnego i związków celo
wych.

Sprawozdanie o preliminarzu budżetowym Kultury 
Krajowej

Poseł Palarczyk: W dyskusji nad działem Kultury 
Krajowej, jako pierwszy zabrał głos Naczelnik W y
działu Rolnictwa -i Reform Rolnych, p. Młodzianow
ski, który w referacie swoim poruszył sprawę parce
lacji gruntów na górnośląskiej części województwa 
śląskiego, jako zagadnienie o pierwszorzędnym zna
czeniu, oraz sprawę drobnych dzierżaw. Z wywodów 
tych wynika, że z uwagi' na wygaśnięcie Konwencji 
Genewskiej, w roku bieżącym uruchomiona zostaje 
akcja parcelacyjna majątków ziemskich na podstawie 
ustawy o wykonaniu reformy -rolnej z dnia 28. XII. 
1925 r. Plan parcelacyj-ny roczny obejmuje obszar 
8000 ha, co wskazuje n a  to, że parcelacja w stosun
kowo- krótkim czasie-, bo w przeciągu lat trzech m a 
zostać przeprowadzoną. Obszar gruntów, podlegają
cych parcelacji, wynosi bowiem około 24.000 ha, po
mijając grunty stanowiące drobne dzierżawy o ob
szarze -około 10.000 ba, ulegające w bliskim okresie 
prz e własz cz-e n-iu.

Następnie zabrał głos -referent tego działu, który 
poruszył szereg spraw aktualnych, związanych z ży
ciem i potrzebami wsi. Stwierdził, że organizacja sa
morządu terytorialnego, t. j. Śląskiej Izby Rolniczej, 
powołanej do życia na nowej podstawie prawnej-, zo
stała ukończona i, Izba Rolnicza rozpoczęła swoje nor
malne funkcjonowanie. Po-dniósł dalej-, że następnym 
etapem w organizacyjnym życiu rolniczym jest zamie
rzone połączenie się dwóch pracujących na terenie 
województwa śląskiego dobrowolnych orga-nizacyj rol
niczych, mianowicie Towarzystwa Rolniczego w Cie
szynie- z jego- 70-letnią tradycją i Śląskiego Związku 
Kółek Rolniczych, pracujących pierwotnie-, od czasów 
plebiscytowych,- pod nazwą Śląskiego Związku Rolni
ków na terenie Górnego- Śląska, w jedną organizację, 
obejmującą cały teren województwa śląskiego. Zespo
lenie tych organizacji ma nastąpić w najbliższym 
czasie.

W dalszym , ciągu referent poruszył sprawę ścią
gania podatku gruntowego i, dodatków samorządo
wych przez- urzędy -gminne, przy czym w yraził życze
nie-, ażeby w związku z. przeciążeniem gmin, różnymi 
sprawami-, ściąganie-m tych podatków zajęły się w zu
pełności urzędy -skarbowe. Dotąd bo-wiem stawki wyż
sze pobierają urzędy skarbowe, a niższe — organa 
gminne. Nastę-p-nie wypowiedział się referent przeciw
ko prowadzeniu statystyk zbi-o-rów rolniczych przez 
urzędy gminne, z  uwagi na niedokładność tych sta
tystyk. W sprawie szarwarków w gminach wiejskich 
domagał się stanowczego nacisku na  opornych, uchy
lających się o-d tego obo-wiązku. Poruszył niebezpie
czeństwo- zawleczenia zarazy pryszczycy u bydła 
z Niemiec na nasz- teren, oraz niebezpieczeństwo roz
szerzania tej zarazy prz-ez włóczęgów, licznie odwie
dzających n-as-ze gminy i domostwa. Wreszcie poświę
cił kilka z-dań sprawie Śląskiego- Funduszu Rolnego.
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Co się tyczy zagadnienia melkiracyj rolnych, to 
z chwilą zamierzonego utworzenia przez władze, cen
tralne wydziałów wodnych przy województwach, wy
działy te m ają objąć czynności związane z meliora
cją gruntów. W naszym województwie czynności te 
przeprowadzano dotąd przy pomocy Si. Funduszu 
Rolnego. Doceniając celowość! zamierzeń w ładz1 cen
tralnych, referent w yraża pogląd, że w interesie rol
nictwa leży, ażeby na  wypadek utworzenia wydziału 
wodnego przy Sl. Urzędzie Wojewódzkim i powierze
nia m u melioracyj rolnych, Śląski Fundusz Rolny po
został nadal instytucją samodzielną z osobnym cia
łem administracyjnym.

W ciągu dyskusji wyłoniła się dalej kwestia zbytu 
mleka,- która nie schodzi z planu zainteresowań rol
niczych. Sprawa ta nabiera tym większej wagi, że 
z wygaśnięciem Konwencji Genewskiej rolnictwo m u
si się przestawić na  inny kierunek gospodarowania, 
głównie ną--gospodarstwo liodowlano-mleczne. - Zapo
czątkowana akcja ujęcia zbytu mleka w ramy apa
ratu  spółdzielczego, w postaci ■ mleczarni, serowni, 
chłodna, oraz. centrali sprzedaży, przynosi dodatnie 
wyniki. Dążeniem zainteresowanych kół rolniczych 
jest kontynuowanie tej pracy -przez planowe rozmie
szczanie tych placówek •spółdzielczych' na całym te
renie województwa śląskiego. Pan poseł Grajcarek 
stwierdził, że okręgowych mleczarni potrzebujemy 10, 
a posiadamy 3; serowni potrzeba 5, a mamy 2; chłod
ni, z urządzeniem mechanicznym potrzeba 11, a po
siadamy 1; chłodni zwykłych potrzeba 30, a nie po
siadamy żadnej. Koszty tych placówek oblicza na
2 miliony zł. Dodać należy, że ujęty .w ten sposób 
zbyt mleka podniesie-niepomiernie jego wartość, za
równo pod względem higienicznym jak. i jakościowym. 
W związku ją powyższym zagadnieniem p. poseł Graj
carek domagał się' podniesienia pozycji na budowo 
mleczarni Cz. II Dz. VIII Rozdz. II par. 12, ze  szcze
gólnym uwzględnieniem.mleczarni, w Pszczynie i Bei 
szniicy, o kwotę 200.000 zł, gdyż kwota. 340.000 zł jest 
niewystarczaj.ącą. Komisja uznała słuszność postulatu 
p. posła Grajcarka, jednakże nie znalazła w tegorocz
nym budżecie pokrycia na ten wydatek.

Sprawozdanie o prelim inarzu budżetowym Robót 
Publicznych

Poseł Dziuba: Zagadnienie robót publicznych- jest 
niewątpliwie jednym z najważniejszych zagadnień, co 
również podkreślił w swoim expose p. Wojewoda Ślą
ski, dr Grażyński, mówiąc: „Chcę natom iast .stwier
dzić jak najdobitniej, że sprawa robót publicznych na 
Śląsku jest problemem pierwszorzędnej wagi, tak 
z punktu widzenia 'norm alnego kontynuowania pro
gramu! inwestycyjnego., jak i celem- stworzenia wa
runków pracy dla największej w Polsce arm ii bezro
botnych1'. Są to słowa bardzo słuszne i trafne, gdyż 
faktyczna liczba bezrobotnych na Śląsku przewyższa 
znacznie liczbę zarejestrowanych, która według spra
wozdań kom unalnych urzędów pośrednictwa .pracy 
wyno-si przeszło 85.000 ludzi. Do tej cyfry trzeba do
liczyć w pierwszym rzędzie armię młodych ludzi, 
którzy w ogóle nie są  rejestrowani w urzędach pośred
nictwa, pracy. Liczba niezarejestrowanych bezrobot
nych wynosi -conajmniej 15 tysięcy ludzi, tak że ra

zem mamy na Śląsku jeszcze około 1.00,000 bezrobot
nych.

To też działowi robót publicznych, poświęcono 
w Komisji Budżetowo-Skarbowej szczególną uwagę. 
Poruszono, zagadnienie zgromadzenia wszelkich moż
liwych środków, będących do dyspozycji. Skarbu Ślą
skiego, na, przeprowadzenie różnych robót inwestycyj
nych w zakresie tak bardzo jeszcze palącej sprawy 
budownictwa mieszkaniowego (kolonii robotniczych), 
wodnego i drogowego.

Ażeby położyć kres twierdzeniu posłów na Sejm 
w Warszawie', jakoby Skarb Państw a dokładał initio- 
ny do Skarbu Śląskiego i jakoby kosztem. Skarbu P ań
stwa przeprowadzano z rezerw kasowych różne 'inw e
stycjo na-ŚIąsku, Komisja Budżetowo-Skarbowa zwró
ciła się do W ydziału Skarbowego Urzędu. Wojewódz
kiego Śląskiego, by ' sporządził sprawozdanie o rozli
czeniach ,pomiędzy Skarbem Śląskim a Skarbem P ań
stwa. Zaznaczam, iż rozliczenia takiego domagano się 
w  Komisji Budżetowo-Skarbowej już w latach 1931 
i 1936. Chociaż w roku 1936 przedstawiciel Urzędu 
Wojewódzkiego Śląskiego- przyobiecał sprawozdanie" 
takie przygotować najpóźniej do końca, lipca 1936 r., 
nie otrzymaliśmy go dotychczas. Takie sprawozdanie 
wyświetli to zagadinien'e z pewnością na korzyść 
Skarbu Śląskiego; sumy przypadające Skarbowi Ślą
skiemu od-Skarbu Państw a z tytułu rozliczeń za ubie
głe lata wynoszą zapewne kilkadziesiąt milionów zł. 
Gdyby Skarb Śląski otrzymał przynajmniej część za
ległych sum, można by przystąpić do normalnego- kon
tynuow ania programu inwestycyjnego w dziedzin e 
budownictwa mieszkaniowego, w.odnegó.i drogowego., 
a tym samym przyczynić się do znacznego zmniej
szenia'bezrobocia. Powinniśmy pokazać naszym są
siadom-, że dorównujemy im przynajmniej na tej pla
cówce zachodniej i -dlatego nie powinna ona nic Stra
cić ze swego dorobku..

Kwoty preliminowane na roboty publiczne w bie
żącym roku budżetowym nie zmniejszyły się w sto
sunku do, roku ubiegłego. Kwoty te przewidziane są 
w różnych działach, oprócz działu robót publicznych.
I. tak w dziale VIII (roboty publiczne) prelim inuje się 
kwotę 9.261.914 z ł, 'z  Wojewódzkiego Funduszu Dro
gowego 2,999.496 zł, w dziale szkolnictwa 4,000,000 
zł, w dziale XI § 18 na zatrudnienie bezrobotnych
150.000 .zł, w innych paragrafach 266.830 zł, w dziale 
XII § 12 — prace sanitarno-techniczne — 240.000 zł. 
Do tego dochodzą kredy ty  inwestycyjne o.raz zapo
mogi dla gmin na roboty inwestycyjne z Funduszu 
Pracy w sum ie 4,000.000 zł oraz 500.000 zł w m ate
riałach. Wreszcie doliczyć należy 5 milionów z Fun
duszu Gospodarczego na budowę domów mieszkal
nych. Oprócz tych wszystkich źródeł budżet zawiera 
klauzulę upoważniającą Śląską Radę Wojewódzką do 
powiększenia dotacji, Skarbu Śląskiego na rzecz Wo
jewódzkiego Funduszu Drogowego oraz na. zapomogi 
wojewódzkie w dziale opieki społecznej o 3 miliony zł.

Komisja Budżetowo-Skarbowa, przyjmując preli
minarz budżetowy działu robót publicznych bez zmian, 
stwierdziła, żeiw  razie poprawienia się koniunktury 
gospodarczej i .pomyślnego stanu dochodów przezna
czony będzie dalszy jeden milion złotych na budowy 
drogowo-mostowe:, zaś na zatrudnienie bezrobotnych 
dwa dalsze miliony złotych.
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W ten sposób, dochodzimy do globalnej sumy 
30 milionów -zł .-na roboty publiczne, która to suma 
może się jeszcze powiększyć w razie polepszenia się 
ko ni unk tury g o spada r c z ej.

Sprawozdanie o prelim inarzu budżetowym Woje
wódzkiej Opieki Społecznej i Wojewódzkich Nakła
dów Opiekuńczych

Poseł Kot: Preliminarz budżetowy działu 
Opieki Społecznej' przewiduje na rok 1938/39 w do
chodach 32.930 zł, w rozchodach 10.004.233 z.!.

Obszerną dyskusję poprzedziły wyczerpujące re
feraty .pp. N aczeln ika ' W ydziału Opieki Społecznej 
i Dyrektora Funduszu Pracy, oświetlające dotychcza
sową działalność opieki społecznej i wytyczne tej 
pracy na przyszłość. Z referatów tych wynika, że 
Fundusz Pracy rozdziela miesięcznie około 350.000 zł 
na pomoc doraźną dla bezrobotnych; w tym mieści 
się kwota przekazywana przez Skarb Śląski, wyno
sząca przeciętnie 145.000 zł. Pozatem wydano na po
moc gwiazdkową dla bezrobotnych 100.000 zł. Preli
minarz budżetowy przewiduje na pomoc lekarską dla 
bezrobotnych 720.000 zł, na dożywianie 60.000 dzieci
— 140.000 zł miesięcznie (w  czym partycypuje Skarb 
Śląski z kwotą zl 50.000); przewiduje się wysłanie
8.000 dzieci na kolonie i 19.000 dzieci na półkolonie; 
na pomoc i opiekę połogową przewiduje budżet prze
szło 800.000 zł. Dalej przewiduje się w szerokim za
kresie -zakładowe' leczenie dzieci w Istebnej i w in
nych ' zakładach, opiekę nad dziećmi zaniedbanymi
i ułomnymi oraz opiekę nad więźniami politycznymi. 
Zaprojektowano dość szeroko zakrojoną akcją prze
ciw żebractwu i włóczęgostwu. Dział Opieki Społecz
nej. przewiduje również poważne dotacje na zatrud
nienie 'bezrobotnych. Pośrednictwo Pracy przechodzi 
od' 1 kwietnia, br. nai Fundusz Pracy. Na ogólną liczbę
90.000 bezrobotnych, zarejestrowanych pod koniec 
stycznia br., korzystało z pomocy doraźnej tylko
37.000, a. z zasiłków ustawowych tylko. 14.000 osób. 
W ydano w ostatnim okresie ma pomoc zimową
4.290.000 zł, z czego- przypada (w^raz z węglem i ziem
niakami) 33.00 zł n a  osobę w miesiącu. W pływy z -do
browolnych -o-f.iar na pomoc zimową są małe w sto
su uku- do kwoty preliminowanej-, wskutek uchylania 
się od teg o ' obowiązku pewnych warstw; -zwłaszcza 
wolnych zawodów, rzemiosła i handlu. Na roboty pu
bliczne przekazuje Fundusz Prący 5.300.000 zł, o pół 
miliona; mniej, jak w roku zeszłym. Jest; to uzasad
nione przewidzianymi zamówieniami na kwotę około 
8 milionów zł, które Fundusz Pracy zamierza udzie
lić. hutom śląskim.

W dysikusji znalazła wyraz głęboka troska o--los 
ludzi dotkniętych objawami kryzysu. Podniesiono m. 
in., że leczenie- chorych chronicznie bezrobotnych 
przerzuca się na samorządy. Wyrażono- pogląd, że 
czynsze mieszkaniowe, za. bezrobotnych — zwłaszcza 
gdy chodzi o właścicieli -domów gospodarczo- słabych
— powinny być płacone z funduszów publicznych. 
Zasiłki 'udzielane bezrobotnym uznano za niedosta
teczne; warunki udzielania zaopatrzenia, niepodle
głościowcom za zbyt rygorystyczne; gdyż umożliwiają 
zaopatrzenie tylko wtenczas, kiedy taki człowiek nie 
m a w ogóle środków do życia. Stwierdzono dalej, że 
akcja pomocy zimowej dała w roku ubiegłym bardzo

nikły efekt i za. późno została 'rozpoczęta, Gosię tyczy 
opieki nad  dziećmi, krprzekazując dzieci do zakładów 
wychowawczych, należy się liczyć z potrzebami reli
gijnymi wychowanka. Zdarzało się bowiem, że dzieci 
katolickie - przekazywano do zakładów -ewangelic
kich. -— Opiekę nad uchodźcami oraz więźniami 
politycznymi uznano za. niedostateczną. Krzywdzą
cy jest -warunek zaopatrzenia więźniów politycz
nych, uzależniający możliwość -otrzymania zaopa
trzenia od jednorocznego- pobytu w więzieniu, bio
rąc p-o-d uwagę, żę -niejednemu kara  została skrócona 
amnestią, a inni ponieśli -na skutek kary poważne stra
ty m aterialne lub utracili uprawnienie do kas emery
talnych. W tej 'sprawie Komisja przyjęła odpowied
nią uchwałę.

Stwierdzając ciężkie położenie . gospodarcze byłych 
pracowników Komory Cieszyńskiej z powodu braku 
odpowiedniego zaopatrzenia, domagała się Komisja 
Budżetowa przyznania im odpowiednich zapomóg, co 
również znalazło wyraz w -odpowiedniej uchwale. 
W yrażono wreszcie postulat skum ulowania wszyst
kich pozycyj o charakterze^społeczno-charytatywny.m 
w dziale Opieki -Społecznej, co dałoby w rezultacie 
większą przejrzystość i możność lepszej, orientacji.

Łączna kwota funduszów przewidzianych na róż
nego rodzaju prace publiczne przekracza -co prawda
30 milionów zł, ale umożliwia to zatrudnienie tylko 
małej- części-bezrobotnych, i to przy niskich  płacach. 
Dotychczasowe wysiłki są zatem niewystarczające. 
Nia 90.000 bezrobotnych objęto tylko 51.000 za-siłkami, 
a z tego tylko 14.000 zasiłkami ustawowymi. Podno
szono- przy tym, że zasiłki gotówkowe z pomocy do
raźnej wynoszą nieraz zaledwie od 3 — 10 zł mie
sięcznie. Członkowie Komisji :stanęli na  stanowisku, 
że należałoby (przedłużyć okres świadczeń ustawo
wych dó 26 tygodni, co przyczyniłoby s-ię niewątpli
wie do odciążenia funduszów Opieki Społecznej.

Rynek pracy nie wykazuje- tendencji do za trud
niania większej- ilości robotników. W -ostatnim czasie 
znalazło pracę zaledwie kilka tysięcy robotników, m i
mo ożywionej koniunktury. Z zadowoleniem stw ier
dzono jednak, że w tej lićzbie mieści się około- 700 nie
podległościowców. Przy zapośredniczaniu pracy nale
żałoby j-edniak, obok niepodległościowców, w większej 
mierze uwzglę-duiać ludzi młodych, zwłaszcza -gdzie 
w arunki pracy to uzasadniają. Stwierdzano brak lu 
dzi technicznie wyszkolonych. Byłoby wdzięcznym 
zadaniem przeszkalanie zawodowe młodzieży w za
kładach pracy lub -na kursach, przy czym udział 
w takich kursach należałoby umożliwiać, i-bezrobot- 
n yrn ni-e-pod Iegłośc i owe om.

Stwierdzamy niestety w górnictwie ponowne, po
gorszenie się koniunktury znanym i objawami święłó- 
w-ek, większych turnusów i zamierzonych redu-kcyj. 
W ierząc w zapewnienia kompetentnych czynników, 
że objawy te mają tylko charakter -przejściowo — se
zonowy, apeluję do tych czynników,, aby w swych 
decyzjach — o ile w tym  kierunku są konieczne — 
wybrali- formy najłagodniejsze, celem, uniknięcia 
wstrząsów — najmniej pożądanych w chwili obecnej. 
Byłoby to bowiem zabójcze -dla -naszego odradzające
go się życia gospodarczego, gdyby przez- .radykalne, 
nie dosyć przemyślane cięcia, poderwano w społe
czeństwie wiarę w norm alny i trw ały rozwój życia 
gospodarczego.



102

Poruszenie wywołał fakt masowego zwalniania 
■z pracy Polaków na Śląsku Opolskim i przesiedlania 
pewnej, części zwolnionych do głębi Niemiec — we
dług argum entacji tamtejszych sądów pracy — dla 
bezpieczeństwa granic. Przeszło 100 osób z tej> liczby 
przeniosło się na teren województwa śląskiego. Doma
gano się wobec tego odpowiedniej reakcji czynników 
kompetentnych oraz dostatecznej, opieki i pracy dla 
emigrantów przybyłych na teren województwa.

Sprawozdanie o preliminarzu budżetowym Woje
wódzkiej Służby Zdrowia i Wojewódzkich Zakładów 
Leczniczych

Poseł Olszowski: Zanim przedstawię wnioski w 
sprawie preliminarza Wojewódzkiej Służby Zdrowia
i. Wojewódzkich Zakładów Leczniczych, pozwolę so
bie na w-stlępie zobrazować cały splot zagadnień, ja 
kie .się ■wyłoniły podczas dyskuisjii w Komisji Budże
towo-,Skarbowej.

Budfżet działu sanitarnego został utrzymany w 
ramach dotychczasowych,, chociaż potrzeby w dziale 
pomocy lekarskiej stale silę. zwiększa jią ii w przyszłym 
roku budżetowym prelimino’wiana sunna będzie (praw
dopodobnie! .niewystarczająca, z uwagi. na. projekt 
zniesienia celibatu nauczycielek. Odbije się to na 
wydatkach leczenia. 'Szpitalnego i wzroście wydatków 
na lekarstwa i porody.

Jeżeli idzie o inne wydiatk' sanitarne;, to szczegól
ny nacisk położono na doszkalanie położnych. Ponie
waż n,ai obszarze naszego województwa brak szkoły 
położnych, przeto udziela się pomocy uczennicom 
szkolonym w .szkołach krakowskich, lwo.wiski.dh, .i po-. 
znańsikieh. W ostatnim roku przeszkolono na jedtao- 
mieisięcznym kursie w Cieszynie 40 położnych, co 
w stosunku dto ogólnej, liczby 52,5 stanowi 8%.

By podniteść szpitalnictwo samorządowe w zakre
sie wali,ki z gruźlicą oraz, tworzenia oddziałów dla nie
mowląt, podniesiono! wydatnie subwencje na szpital
nictwo, ze specjatinym, uwzględnieniem szpitala dla 
dzieci! w Katowicach. Ilość poradni1 dla matek i. dzieci 
wzrosła ostatnio do 45.

Akcja przeciwgruźlicza, zorganizowana- w roku 
1936, rozwinęła: się dobrze. Zharmonizowana współ
praca Wydziału Zdrowia z. Towarzystwem Walki 
z Gruźlicą dała znakomite rezultaty. Ilość poradni 
przeciwgruźliczych powiększono do 21 placówek.

Wiele uwagi' poświęca się podniesieniu i, rozbudo
wie śląskich miejscowośćT kuracyjnych ii klimatycz
nych. Jastrzębie i Wisła stojąi już, dfcisiaji Wi rzędzie 
najlepiej urządzonych miejscowości klimatycznych
ii zdrojowych w Polsce.

Sprawozdanie o preliminarzu budżetowym Woje
wódzkiego Zakładu Higieny

Poseł Olszowski:
Wojewódzki Zakład Higieny obsługuje całe woje

wództwo śląskie oraz 7 powiatów województwa kie
leckiego (będziński, częstochowski, miechowski, olku
ski, pińczowski, włoszczowski i zawierciański, łącz
nie z miastami; wydzielonymi).

W czasie dyskusji stwierdzono stan następujący. 
Wojewódzki Zakład Higieny posiada działy: 1) epide
miologiczny, 2) badania żywności, 3) weterynaryjny,
4) wodny, 5) higieny pracy. Ostatnie dwa działy przy
były w bieżącym roku.

Dział epidemiologiczny Wojewódzkiego Zakładu 
Higieny obejmuje dwa zakresy działania: a) diagno
stykę analityczną, b) epidemiologię terenową.

Ogółem otrzym ano i zbadano w roku sprawozdaw
czym (11 miesięcy) 14.322 próbek, przy czym wyko
nano przeszło 18.400 badań. Z sumy tej. najwięcej 
przypada na krew, a mianowicie: w czasie do 30 listo
pada zrobiono: posiewów krwi na dur brzuszny 1.292, 
odczynów W idala zawiesino pał. dur. rzekomo dur. 
A, B, C i Gartner 1.292, odczynów W eil-Felixa 1.292, 
odczynów zlepnych z pał. Banga 1.292, posiewów 
krwi w kierunku różnych zakażeń 85, odczynów W as
serm anna 4.378, gonoreakcji 18, badań morfolog, i na 
zimnicę 153, badań chemicznych 62, razem wykona
no: 9.837 badań krwi. Badań kału wykonano w tym 
czasie 2.668, z czego 2.559 przypada wyłącznie na 
przypadki ostrych chorób zakaźnych. Badań moczów 
wykonano razem 1.466, z czego bakteriologicznie 876, 
przeważnie na dur brzuszny. Nalotów z gardła w kie
runku błonicy względnie płonnicy zbadano 1.582, pły
nów mózgowo-rdzeniowych zbadano 117, wreszcie 
innych materiałów zbadano w tym czasie 874. Ogó
łem wykonano za 11 miesięcy 16.554 badań, do czego 
doliczyć jeszcze należy 1.527 prób nadesłanych w cią
gu miesiąca grudnia.

Dział żywnościowy posiada w bieżącym okresie 
następujące oddziały: ogółnożywnościowy, nabiałowy, 
przedmiotów użytku: przedmioty użytku różne- 258 
zbadany-ch prób w poszczególnych oddziałach -były 
następujące. (Pierwsza cyfra oznacza ilość prób zba
danych, druga cyfra w nawiasie ilość prób zakwestio
nowanych). W oddziale ogólno-żywnościowym: wy
roby mięsne i tłuszcze 198 (47), wyroby mączne 447 
(127), wyroby cukiernicze 207 (64), marmolady, owo
ce, jarzyny 102 (46), soki, syropy, zaprawy, miody 
309 (54), przyprawy, proszki do pieczenia 376 (45), 
napoje wyskokowe i w ina 54 (28), octy i esencje 56 
(9), napoje gazowane 52 (11), kawa, herbata, kakao
75 (28), różne 85 (26). ■— W oddziale nabiałowym: 
mleko 2543 (341), nabiał 274 (75). — W oddziale 
przedmiotów użytku i farm aceutyczny. Ilość i rodzaj 
(16), naczynia i aparaty 51 (10). — W oddziale fa r 
maceutycznym1: specyfiki 48 (8), chem ikalia 19 (5), 
preparaty galenowe 56 (16), zioła 129 (35), kosmetyki
i różne 102, razem 5441 (26). Za grudzień dalszych 
różnych prób 1327 (1017).

Czynności analityczne działu doznały dalszego 
wzrostu- przez odpowiedni dobór -prób żywno‘ciowych 
ze strony kom unalnych organów dozoru nad żywno
ścią, co wynika z procentowości zakwestionowanych 
prób, która wynosiła w roku 1936 ogółem 13 procent, 
a w roku 1937 ogółem 18 procent. W spółpraca działu 
z komunalnym i władzami i organami dozoru nad 
żywnością m iała w bieżącym okresie szczególne zna
czenie z uwagi na uzgodnienie spraw o ogólnym cha
rakterze, jak np. kwestii kontroli transportów mleka 
w porze nocnej, obław mlecznych ui drobnych ' han
dlarek mleka, oraz obław po wioskach celem ujęcia 
fałszerzy mleka w miejscach jego produkcji. Dalszą 
pracą dozoru nad żywnością było ściganie mnożą
cych się w ostatnim -czasie surogatów żywności w y
twarzanych- nieraz na  wzór zagranicznych przepisów. 
Namiastki te, zbędnie dla potrzeb tutejszej ludności, 
przyczyniały się do poważnych zatruć, jak np. rze
komo specjalna sól do szybkiego peklowania (Pokel-
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rekord), która spowodowała ciężkie zatrucia między 
innymi w jednym wypadku całej rodziny w ilości 
5 osób. Obok zatem ochrony przed wyzyskiem lud
ności ze strony1 fałszerzy żywnościowych czynność 
dozorcza szła w kierunku ciągłego eliminowania z ryn
ku przetworów nie nadających się do użytku ludzkie
go', mogących oddziaływać ujemnie na zdrowie ludz
kie, wzgl. wprost trujących.

Dział' weterynaryjny wykonywał w okresie spra
wozdawczym badania dotyczące: higieny środków 
spożywczych zwierzęcego pochodzenia, zakaźnych 
chorób zwierzęcych mogących się przenosić na czło
wieka i zakaźnychh chorób zwierzęcych mających 
znaczenie gospodarcze. — W zakresie higieny środ
ków spożywczych zwierzęcego pochodzenia zbadano 
mięsa 580 prób, zakwestionowano 497 prób, w tym: 
para.tyfus B — 5 prób, Gartner — 4 próby, wąglik —
2 próby, zatruw acie inne — 27 prób; wędlin zbadano 
545 prób, zakwestionowano 213 prób (zatruwacze mię 
sa, choroby zakaźne zwierząt, zanieczyszczenie i za
fałszowanie oraz proces gnilny); mleka 26 prób gruź
licy (zwierzęta poddano niezwłocznemu ubojowi), 
Bang — 766 prób. — W zakresie chorób zwierzęcych 
mogących się przenieść na człowieka (wścieklizna) 
zbadano 132 mózgów psów, kotów i bydła; z tych w 47 
stwierdzono ciałka Negriego. — Z dziedziny zakaź
nych chorób zwierzęcych m ających znaczenie gospo
darcze przebadano 3063 próbek dot. ronienia zakaź
nego bydła. Inne badania (175) dotyczyły następują
cych chorób zakaźnych: różycy świń, zarazy świń, 
włośnicy, zarazy bydła, szelestnicy, ronienia za
kaźnego klaczy, mimo gruźl. zapal, jelit, trichómo- 
niasis bydła, tyfusu kur, biegunki kurcząt, gruźlicy 
kur, cholery drobiu, oraz badań histopatologicznych. 
Razem wykonano badań 4977.

W czasie dyskusji podniesiono potrzebę przekaza
nia działowi weterynaryjnem u Wojewódzkiego Zakła
du Higieny w Katowicach upraw nień państwowych 
w eterynaryjnych pracowni rozpoznawczych w pełnym 
zakresie, zwłaszcza że z dotychczasowego stanu spo
łeczeństwo śląskie ponosi duże straty z uwagi na małą 
sprawność i zbytnią odległość pracowni rozpoznaw
czej w eterynaryjnej w Krakowie, brak bliższego kon
taktu między hodowcą a pracownią, zwłaszcza gdy 
chodzi o badanie w związku z akcją zwalczania 
gruźlicy u bydła. W tej sprawie Komisja uchwaliła 
rezolucję.

Dział wodny zbadał, wzgl. zakwestionował: wód do 
picia studziennych 108 (81), wód do picia wodociągo
wych 505 (112); wód na inne cele: w związku z za
nieczyszczeniem wody rzecznej służącej do zasilania 
wodociągu 54, dla ustalenia zawartości różnych skład
ników oraz stwierdzenia sprawności filtrów 55, wód 
kąpielowych 14 (14), odcieków i wód rzecznych 38 
(15), borowin 4. Ogółem zbadano 778, zakwestiono
wano 222. Nie zbadano wzgl. wycofano 12. Do tego 
dochodzi 51 różnych prób za miesiąc grudzień. Poza
tem przeprowadzono liczne badania z terenów sąsied
nich województw, a w szczególności badania wód 
Białej Przemszy na potrzeby województwa kieleckie
go. W ykazano tu istotne zanieczyszczenie tej rzeki 
przez dopływy przemysłowe, co miało zasadnicze zna
czenie dlai Państwowych Zakładów Wodociągowych, 
czerpiących z niej wodę na cele zaopatrzenia Zagłę

bia. Dąbrowskiego i części Śląska Górnego wodą do 
picia. Oprócz tego przeprowadzono badania odcieków 
i wód rzecznych w związku z wypadkami zatrucia 
ryb i t. p.

Nowo utworzony dział Higieny Pracy znajduje się 
jeszcze w okresie organizacyjnym. Utworzenie tego 
działu wywrze dodatni wpływ na zaniedbane w arun
ki higieny we wszystkich w arsztatach pracy. Służyć 
on będzie jako instytut opiniodawczy dla inspektorów 
pracy.

Rezolucja nr 7 brzmi:
„Sejm Śląski, uważając dotychczasowy stan opie

ki lekarskiej w dziedzinie bezpieczeństwa i higieny 
pracy oraz zapobiegania chorobom zawodowym i ich 
zwalczania za niedostateczny, prosi Pana Wojewodę
0 wystąpienie do M inistra Opieki Społecznej o jak 
najszybsze aktywowanie s-tanowiska lekarza inspek
cyjnego przy Okręgowym Inspektoracie Pracy w Ka
towicach".

Uzasadnienie: Województwo śląskie — pokrywa
jące się terytorialnie z obszarem IX okręgu inspekcji 
pracy — jest terenem o charakterze przeważające 
przemysłowym, o typie przemysłu ciężkiego.

Praca w 39 kopalniach z 53.539 robotnikami, 11 h u 
tach żelaza z 26.804 robotnikami, 9 hutach cynku
1 ołowiu z 4.887 robotnikami; w przem yśle przetwór
czym m ineralnym  z 5.537 robotnikami, metalowym
— 14.447 robotnikami, elektrotechn. — 1.834 robot
nikami, chemicznym — 8.225 robotnikami, włókien
niczym — 7.592 robotnikami, papierniczym — 2.242 
robotnikami, skórzanym — 790 robotnikami, drzew
nym — 2.036 robotnikami, spożywczym — 3.417 ro
botnikami, odzieżowym — 474 robotnikami, budowla
nym — 6.851 robotnikami, poligraficznym — 854 ro
botnikami, razem 139.529 pracownikami daje tyle oka
zji do najróżnorodniejszych szkodliwych wpływów na 
pracowników, że interes ogólny domaga się wzmoże
nia opieki nad  nimi ze strony inispekc]i pracy.

Obecny stan nie może być nadal podtrzymany. 
Przepisy, obowiązujące w tej mierze, nakładają 
wprawdzie na lekarzy powiatowych zupełnie okre
ślone obowiązki. Zważywszy jednak przeładowanie 
lekarzy powiatowych czynnościami urzędowymi na
tury sanitarnej w zakresie zwalczania chorób zakaź
nych, chorób społecznych, nadzoru higieny otoczenia, 
artykułów żywności, pomocy lekarskiej dla urzędni
ków, komisyj lekarskich, komisyj poborowych i in
nych, to nie mogą oni w tym  stopniu, jak tego wym a
gałaby , ważność sprawy, zajmować się higieną i bez
pieczeństwem pracy w zakładach pracy. Inspektorzy 
pracy są przez to w czynnościach swoich pozbawieni 
czynnika fachowego, jakim jest bezsprzecznie lekarz. 
Rozporządzenie Prezydenta Rzeczypospolitej z dnia 
14 lipca 1927 r. o inspekcji pracy, na którego wejście 
w życie na obszarze województwa śląskiego wyraził 
zgodę Sejm Śląski w ustawie z dnia 16 kwietnia
1928 r., przewiduje w art. 19 powołanie lekarzy in
spekcyjnych do pomocy inspektorom pracy w spra
wach nadzoru nad! zakładami i przedsiębiorstwami 
w zakresie ochrony zdrowia pracowników i higieny 
pracy. Powołanie lekarza inspekcyjnego, działającego 
jako organ inspekcji pracy w zakresie ustawowych 
kompetencyji oraz łącznie z lekarzam i powiatowymi 
w sprawach przewidzianych rozporządzeniem Prezy-
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denia Rzeczypospolitej z dnia 16 m arca 1928 r. o bez
pieczeństwie i higienie pracy oraz rozporządzeniem 
Prezydenta Rzeczypospolitej z dnia 22 sierpnia 1927 r.
0 zapobieganiu chorobom zawodowym i ich zwalcza
niu, będzie ni©'tylko wykonaniem obowiązku wypły
wającego z ustawy, ale będzie również aktem dowo
dzącym należytej Opieki — w ram ach możliwości •— 
nad dwustutysięczną arm ią św iata pracy, jeżeli się 
doliczy jeszcze inne w arsztaty pracy.

Należy przy tym zaznaczyć, że przed zm ianą su
werenności teren śląski by ł pod opieką lekarza in
spekcyjnego dla spraw  higieny pracy (Gewerbearzt)
1 obecny stan  jest pogorszeniem nadzoru warunków 
pracy.

Sprawozdanie o prelim inarzu budżetowym Admini
stracji Szkolnej

Poseł Gajdas:

W ykaz zamierzeń w dziale budowy szkół powszech
nych i szkół średnich na terenie wojew. śląskiego.

I. Szkolnictwo powszechne:

1. Bielszowice
2. Dąbrówka
3. Golasowice
4. Jasienica
5. Paw łow ice
6. Pogwizdów
7. Rybna
8. Strum ień
9. Szopienice

10. Brenna — Bukowa
11. B renna — Leśnica
12. Pierściec (Cieszyn) rozbudowa
13. Godziszów (Cieszyn)
14. Gienków (Cieszyn)
15. Świerklaniec (Tarnowskie Góry)
16. Repty (Tarnowskie Góry)
17. Pniowiec (Tarnowskie Góry)
18. Leszczyny (Rybnik)
19. Obudów (Rybnik)
20. Popielów (Rybnik) rozbudowa
21. Czuchów (Rybnik) rozbudowa
22. Syrynia (Rybnik)
23. Jodłowice (Rybnik)
24. Zawada. Rybnicka — rozbudowa
25. Kłodnica (Katowice) rozbudowa
26. Halemba (Katowice) rozbudowa
27. Czechowice II (Bielsko) rozbudowa
28. W isła (Cieszyn)
29. Łazy (Bielsko) rozbudowa
30. Woszczyce (Pszczyna)
31. W yry (Pszczyna)
32. Suszec (Pszczyna) rozbudowa 
3'3. Żory (Rybnik)
34. Rybnik
35. Skrbeńsko — Gołkowice (Rybnik)
36. Godów (Rybnik)

II. Szkolnictwo średnie:

1. Przebudowa liceum kupieckiego w Cieszynie
2. Przebudowa gimnazjum, na liceum w Rudzie Ś1
3. Przebudowa miejsc, szkoły wydziałowej na liceum

i pedagogium w Katowicach

4. Przebudowa i rozbudowa gimnazjum w Tarnow
skich Górach

5. Budowa gimnazjum i liceum żeńskiego w Kato
wicach

6. Budowa szkoły zawodowej żeńskiej w Katowicach.

7. Budowa bursy dla Śl. Zakładów Naukowych w Ka
towicach

8. 'Budowa bursy dla Szkoły Przemysłowej w Bielsku

9. Budowa szkoły zawód, żeńsk. w Bielsku.

Znaczną pozycję w budżecie szkolnym zajmuje 
opieka, społeczna nad młodzieżą, szkolną. Na akcję 
dożywiania młodzieży przewiduje prelim inarz budże
towy na 1938/39 r. kwotę 320.000 zł, podobnie jak na 
okres 1937/38. Od I. IX. 1937 r., t. j. od początku no
wego roku szkolnego akcję dożyw iania młodzieży 
szkół powszechnych i przedszkoli przejął Wojewódzki 
Komitet Pomocy Dzieciom i Młodzieży, obejmując ca
łokształt pomocy dzieciom i młodzieży oraz koordy
nując wszystkie wysiłki w tym zakresie, tak władz 
państwowych, związków samorządowych, Funduszu 
Pracy, jak również kas chorych, i innych instytucyj 
oraz stowarzyszeń. Jako miesięczną, dotację dla Ko
mitetu wypłaca się z funduszu na dożywianie mło
dzieży szkół powszechnych kwotę 25.000 złotych. Ko
mitety dożywiania młodzieży szkół średnich i zawo
dowych prowadzą w dalszym ciągu istniejące przy1 
poszczególnych zakładach rady rodzicielskie z .w łas
nych funduszów, przy pomocy subwencji ze Skarbu 
Śląskiego. W przyszłym roku budżetowym, przewi
duje się dalsze rozszerzenie akcji dożywiania w szko
łach zawodowych dokształcających, do których uczę
szcza młodzież, rekrutująca się z ubogich sfer społe
czeństwa. Posiłki, wydane w szkołach tego typu sta
nowią często jedyną, ciepłą strawę, którą uczeń w tym 
dniu otrzymuje.

Sprawozdanie o prelim inarzu budżetowym Woje
wódzkiego Funduszu Drogowego

Poseł Kapuściński: Na dochody Wojewódzkiego 
Funduszu Drogowego składają się następujące źródła: 
zwrot pożyczek i odsetek od pożyczek, odsetki od lo
katy kapitału, opłaty od pojazdów mechanicznych, 
opłaty za rejestrację rowerów, opłaty od reklam, udział 
Skarbu Śląskiego, w opłatach od materiałów pędnych, 
grzywny, udział Skarbu Śląskiego w opłatach od po
jazdów mechanicznych wprowadzonych na czasowy 
pobyt z zagranicy, dochody z własności drogowej1, in
ne dochody oraz dotacja Skarbu Śląskiego na -pokry
cie niedoboru budżetowego.

Ze zwrotu pożyczek i odsetek od pożyczek przewi
duje się dochody w łącznej wysokości 80.000,—  zł. 
Jest to kwota niższa aniżeli w latach ubiegłych i wy
maga wyjaśnienia. W latach 1929/30 udzielono związ
kom komunalnym na cele rozbudowy dróg pożyczek 
długoterminowych w łącznej sumie 4.800.000,— zł, 
zwrotnych wraz z odsetkami, zgodnie z ułożonymi 
planam i amortyzacyjnymi. Po wejściu w życie ustawy 
z dnia 9 stycznia 1933 r. o budowie i utrzym aniu dróg 
publicznych w województwie śląskim, drogi te zali
czone zostały do dróg państwowych i wojewódzkich, 
no samorządom, które zadłużyły się z racji utrzym a
nia dróg uznanych za skarbowe, niespłacone dotąd
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reszty zaciągniętych pożyczek drogowych. Przapro- 
Ze względu na przesunięcie ty tu łu  własności umorzo- 
wadzona z tego powodu częściowa amortyzacja za
dłużenia magistratów m iast Mysłowic i Rybnika oraz 
związku samorządowego w Tarnowskich Górach wy
niosła 357.631,84 zł. W stosunku do związków samo
rządowych w Bielsku, Katowicach, Lublińcu, Pszczy
nie, Rybniku i Świętochłowicach poczyniono starania 
w kierunku umorzenia zadłużeń na sumę 2.265.304,72 
zł. Umorzeniu zatem podlegałaby łączna suma 
2.622.936,56 zł. Z zaległości, podlegających częścio
wemu umorzeniu, zwrotne są jednak sumy, które 
związki samorządowe zużyły na własne cele. Nieza
leżnie od powyższych umorzeń centralna komisja 
oszczędnościowo-oddłużeniowa dla samorządu uchw a
liła obniżyć pożyczkę udzieloną magistratowi m iasta 
Chorzów z kwoty 220.000,— na kwotę 100.000,— zł, 
a odsetki z 4% na 1% w stosunku rocznym. Z uwagi 
na taki stan rzetezy preliminowano na rok 1938/39 
z ty tu łu  'spłaty rat amortyzacyjnych i odsetek od po
życzek drogowych kwotę niższą niż w latach ubie
głych.

Sprawozdanie o preliminarzu budżetowym Woje
wódzkiego Zakładu Leczniczo-Wychowawczego im. J. 
Piłsudskiego w Istebnej

Poseł dr Kotas: Ludność wysoce uprzemysłowio
nego województwa śląskiego, o bardzo gęstym zalud
nieniu, zarobkująca w trudnych warunkach, jest 
w  najwyższym stopniu narażona na chorobę gruźlicy. 
Według obliczeń urzędowych, opartych na ilości zgo
nów, ocenia się ilość gruźlików na obszarze woje
wództwa na około 40.000 osób, z czego przypada 
25%... 30% na  dzieci. Na ogólną liczbę chorych trze
ba mniej więcej 1/10 część, to jest około 4.000 osób, 
umieścić w szpitalach. Jest to niestety niemożliwe, 
gdyż wszystkie ś lą Jd e  szpitale razem mają zaledwie 
960 łóżek dla suchotników i wskutek tego około 3.040 
chorych nie może korzystać z opieki szpitalnej.

Wobec tak groźnego stanu rzeczy Wojewoda ślą
ski zwrócił przede wszystkim uwagę na dzieci, chore 
na gruźlicę lub w wysokim stopniu tą chorobą zagro
żone, których liczba wTynosi ponad 10.000 i wskutek 
jego inicjatywy założono zakład leczniczo-wychowaw
czy im. J. Piłsudskiego w Istebnej), który w pierw
szym rzędzie przeznaczony jest dla dzieci śląskich. 
Projektowanym zadaniem  zakładu miało być uodpor
nienie zagrożonych gruźlicą dzieci. Wobec wielkiej 
jednak ilości dzieci chorych na gruźlicę trzeba było 
zaniechać pierwotnego zam iaru i przystąpić najpierw 
do leczenia dzieci chorych na otw artą gruźlicę.

W czasie od 8 maja do 30 listopada 1937 r. leczo
no w zakładzie 354 dzieci. Z tej liczby zwolniono 
jako wyleczone, względnie poprawione 139 dzieci, tak 
że stan chorych w dniu 31 grudnia 1937 r. wynosił 
215 dzieci. W teji liczbie było 95 dzieci lżej chorych, 
65 dzieci ciężko chorych, a 55 dzieci chorujących na 
kostną gruźlicę. Operacyj dokonano w ubiegłym roku 
u 90 dzieci. W tej liczbie było 76 opatrunków gipso
wych. Badań roentgenowskich wykonano 1.366 (590 
prześwietleń i 769 zdjęć), badań laboratoryjnych 979. 
Niezwykle niskie ceny dla niezamożnych dzieci po
winny umożliwić jak najszerszym kołom ubogiej 
ludności województwa korzystanie ze sanatorium.

Skarb Śląski pokrywa 75% taksy dziennej. Resztę, 
t, j. Vi część kosztów, ponoszą rodzice lub — gdy ro
dzice na to nie m ają środków — poszczególne gminy 
ze swoich pozycyj budżetowych, przewidzianych na 
lecznictw'0.

Na rok 1938/39 przewiduje zarząd zakładu 400 łó
żek. Licząc pobyt jednego dziecka w zakładzie na
3 miesiące, można w ciągu roku leczyć w zakładzie 
1.200 dzieci. W przeciągu 10 lat można w zakładzie 
leczyć kolejino około 10.000 dzieci.

W edług wykazów zakładowych, za 220 dzieci 
w dniu 1 września 1937 r. pokrywały koszty leczenia 
następujące grupy płatników:
1. Skarb Śląski za dzieci krajowo ubogie 7 dzieci
2. Związki komunalne za dzieci miej

scowo u b o g i e ..................................... 115 „
3. Ubezpieczalnie społeczne za dzieci

ulokowane na swój koszt 1 ».
4. Na koszt rodziców było . . . . 6
5. Państwowa, względnie wojewódzka

pomoc lekarska pokrywała, koszty za 17 „
6. Dotąd nie ustalono płatników za . 56 „

W edług kalkulacji z ostatnich 3 miesięcy rzeczy-
wiste koszty żywienia jednego dziecka wynosiły 
dziennie 1,70 zł, koszty leczenia 0,40 zł, razem więc 
2.10 zł dziennie. Mając jednak na oku całość potrzeb 
zakładu w ruchu, razem z kosztami personelu lekar
skiego, pielęgniarskiego', nauczycielskiego itp., pro
jekt budżetu przewiduje następujące opłaty od każ
dego dziecka, biorąc za podstawę 400 dzieci miesięcz
nie:
a) Skarb Śląski: 80 dzieci krajowo ubo

gich po 1.75 zł dziennie za 365 dni . 51.100,— zł 
Skarb Śląski na uzupełnienie ko
sztów utrzym ania 250 dzieci miej
scowo ubogich oraz 80 dzieci krajowo
ubogich po 1.75, razem 330 dzieci
po 1.75 zł za 365 dni . . . .  210.787,50 zł

r a z e m ....................................................  261.788,50 zł
b) związki komunalne województwa ślą

skiego: 250 dzieci miejscowo ubogich
za 365 dni po 1.75 zł dziennie . . 159.687,— „

c) ubezpieczalnie społeczne: 10 dzieci
za 365 dni po 5 zł dziennie . . . 18.250,— „

d) inne województwa: 5 dzieci za 365
dni po 5 zł dziennie . . . .  9.125,— „

e) samopłacące: 15 dzieci po 6 zł dzien-
nie za 365 d n i ..................................... 32.850 — V
inne instytucje: 40 dzieci po 6 zł
dziennie za 365 d n i .............................. 87.600,— )>
Razem: ............................................. 569.400,— zł
Do tej kwoty należy doliczyć docho
dy zakładu z innych tytułów^ w
k w o c i e .................................................... 65.478,—

Razem preliminowane dochody wła-
634 878,—- zł

Ponieważ całkowite wydatki Zakła
du preliminowano na kwotę . . 1.124.628,—■ zł

powstaje niedobór w kwocie 489.750,—-zl
które pokrywa Skarb Śląski.
Jeżeli całość wydatków w wysokości 1.124.628 zł

podzielimy na 400 dzieci, to przypada na jedno dziec
ko 7.70 złotych dziennie. Z tej cyfry nie wolno jednak
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zbyt pochopnie wyciągać ujemnych wniosków o go
spodarstwie zakładu. Według obowiązujących prze
pisów prawnych może zarząd zakładu zaliczyć na 
taksę dzienną tylko wydatki na wynagrodzenie per
sonelu szpitalnego w gotówce i w naturze oraz na 
ubezpieczenia społeczne i emerytalne. Ponadto wolno 
zaliczać jeszcze wydatki własne na ■ lekarstw a,. opa
trunki, zabiegi, utrzym ania laboratorium, roentgen, 
kąpiele1, żywienie chorych, pościel i bieliznę, na uzu
pełnienie tejże, na pranie i na naprawę. Policzalne są 
także wydatki na utrzym anie budynku szpitalnego 
w należytym  stanie, na wodę, opał, światło, kanali
zację, wywóz nieczystości, utrzym anie porządku, tu
dzież na utrzym anie inw entarza gospodarczego. Nie 
wolno natom iast zaliczać do kosztów leczenia wydat
ków na przebudowę budynków i ich remont, wydat
ków na zaopatrzenie szpitala w urządzenia, jak łóżka, 
pościel, bieliznę, instrum enty, oraz na pierwsze zao
patrzenie szpitala, na zakup nowych i kosztownych 
instrumentów. Wreszcie nie policzalne są wydatki 
powstałe wskutek praw nych ulg przy opłacie kosztów 
leczenia. W Zakładzie Wychowawczym w Istehnej 
poza powyższymi wydatkami nie są policzalne mię
dzy innym i: koszty katechety, koszty um undurowa
nia, koszty sanitarne, wydatki na podróże służbowe 
i na przesiedlenia, dzierżawa za park, urządzen;e 
chlorowania wody i inne konieczne inwestycje, ubez
pieczenia ód odpowiedzialności, wydatki na gospodar
stwo zakładowe, wydatki na  utrzym anie szkoły i o 
płacenie personelu nauczycielskiego.

Jeżeli wszystkie te wydatki potrącimy od kosztów 
utrzym ania, to przypadnie na jedno dziecko kwota 
około 6 zł dziennie. Jest to kwota niższa od kwot 
wykazanych przez inne tego rodzaju zakłady. To też 
przyjęto taksę 6 zł dziennie dla dzieci samopłacących.

Mając natomiast na oku ciężkie położenie tych sfer, 
z których gruźlicy się rekrutują, a także ciężkie poło
żenie związków samorządowych zobowiązanych do 
leczenia krajowo ubogich i miejscowo ubogich dzieci, 
przerzucono przeważającą część kosztów leczenia na 
województwo. Podzielono więc koszty leczenia ubo
gich dzieci w ten sposób, że Skarb Śląski opłaca kwo
tę 261.888 zł za 80 dzieci krajowo ubogich po 3,50 zł 
dziennie i za 250 dzieci miejscowo ubogich po 1.75 zł 
dziennie. Związki zaś komunalne opłacają 159.687 zł 
za 250 dzieci po 1.75 zł dziennie. W roku 1937/38 
związki komunalne zapłaciły zakładowi wszystko, do 
czego były zobowiązane, to też nie zachodzi obawa, 
by związki komunalne w przyszłym roku nie wywią
zały się ze swych obowiązków płatniczych.

Sprawozdanie o preliminarzu budżetowym Ślą
skiego Funduszu Gospodarczego

Poseł Fesser: Komisja Budżetowo-Skarbowa, roz
patrując budżet Śląskiego Funduszu Gospodarcze
go, wyraziła życzenie, aby sumy przewidziane na po
życzki budowlane przyznawane były w pierwszym 
rzędzie na budowę m ałych mieszkań, do 3-ch pokoi 
najwyżej. Mimo bowiem d-?ść ożywionego ruchu bu
dowlanego w dalszym ciągu odczuwa oię w znacznej 
mierze brak m ałych mieszkań, gdyż 'buduje się prze
ważnie domy o dużych mieszkaniach.

Dochody i rozchody Śląskiego Funduszu Gospodar
czego-, zamykające się kwotą 6.300.000 zł, zostały po 
wyjaśnieniach W ydziału Skarbowego przyjęte, gdyż 
odpowiadają one najzupełniej dotychczasowym wpły
wom i doświadczeniom.

O nowe źródła Kredytu dla związKów samorządowych
Inwestycje, jakie związku samorządowe dokonu

ją, mogą być pokrywanie:
1. z nadwyżek budżetu zwyczajnego;
2. z sum, uzyskanych ze sprzedaży i likwidacji 

majątku i przedsiębiorstw związku;
3. z subwencyj i dbtacyj;
4. ze zwrotów i dopłat wzgl. udziałów w kosz

tach inwestycji;
5. z podatków inwestycyjnych;
6. z pożyczek.
Mało jest dziś związków, które z wykonania bu

dżetu zwyczajnego uzyskują nadwyżki, a jeśli te: nad
wyżki są, to sumy tych nadwyżek są b. nikłe. Ze sprze
daży i likwidacji majątku i przedsiębiorstw czerpać 
mogą dochody tylko te związki, które tein majątek po
siadają i nie potrzebują go dlo własnych celów. Chodzi tu 
przeważnie o grunty i budynki mieszkalne. Zwykle też 
sumy ze1 sprzedlaży gruntów!, idą na pokrycie1 ceny kup
na nowych gruntów potrzebnych związkowi, czy 
to pod ulice, place, czy wreszcie pod budynki użytecz

ności publicznej. Zresztą to źródło dochodów nadzwy
czajnych jest b. ograniczone. Jeżeli chodzi o subwencja 
i dotacje, to zwykle są one niewystarczające na pokry
cie kosztu inwestycji — a otrzymuje się; je tylko na 
specjalne cele (budowa szkół, dróg, zakłady użyteczno
ści puibl.). Zwroty i dopłaty otrzymują związki przy 
inwestycjach specjalnych, przy czym zwroty czy udzia
ły w kosztach inwestycji, pokrywają tylko cześć kosz
tu inwestycji, a dopłaty zaś ściąga się zwykle ratami 
przez szereg następnych lat (adjacenci za budowę ulic 
chodników, kanałów). Podatek inwestycyjny nakłada 
się w wyjątkowych wypadkach na specjalne cele. 
a z uwagi na maksymalne wyzyskanie przez związki 
źródeł podatkowych — podatki inwestycyjne są na
kładane b. rzadko, przy tym wpływy podatku inwesty
cyjnego są zwykle nieudane.

'Wymienione wyżej źródła dochodów nadzwyczaj
nych, 7. reguły nigdy łącznie nie pokrywają kosztów 
inwestycyj — i związki samorządowe zmuszone są za
ciągać pożyczki.
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Dotychczas źródłami kredytów dla związków sa
morządowych były:

1. Ministerstwo Robót Publicznych (pożyczki 
w latach 1924 — 26);

2. Zakłady Ubezpieczeń Społecznych (do roku 
1930);

3. Skarb Śląski (Fundusz z pożyczki amerykań
skiej, Fundusz Gospodarczy, Fuindusz pożycz 
kowo-zaipomogowy, Fundusz Drogowy i inne);

4. Fundusz Pracy;
5. Komunalne Kasy Oszczędności.
Te wszystkie źródła kredytów można podzielić; 

na zupełnie już wyschnięte, na jeszcze żywotne ale 
ograniczone, na kredyty na cele specjalne i na cele 
ogólne, .wreszcie jeżeli chodzi o warunki to na możli
we do przyjęcia i za drogie dla związków.

Do źródeł kredytów zupełnie wyschniętych nale
żą: Ministerstwo' Robót Publicznych, Zakłady Ubez
pieczeń i Skarb Śląski — Fundusz amerykański. Do źró
deł kredytów żywotnych, ale ograniczonych, należą 
Fundusz pożyczkowo-zapomoigowy i K. K. O.

Kredytów na cele specjalne udzielają: Skarb Ślą
ski, Śląski Fundusz Gospodarczy, na budowę miesz
kań), Fundusz Drogowy (na budowę dróg), Fundusz 
Pracy (drogi, kanalizacje, robocizna przy innych inwe 
styejiaeh).

Na cele ogólne udzielają kredytów jedynie K. K.
O., przy czym to źródło jest ograniczone, bo zależne 
od wysokości wkładów — a ponadto pożyczki z K. 
K. O. są za drogie dla związków, zwłaszcza przy inwe
stycjach maiło rentownych, albo w ogóle nierentow
nych.

Jeżeli związek otrzymuje kredyty na cele specjal
ne — to z reguły suma otrzymanego kredytu jest gru
bo mniejsza od kosztu inwestycji. Związki mają braku
jącą sumę pokryć „z własnych środków". Ten waru
nek stawiają związkom prawie wszyscy kredytodawcy, 
przy udzielaniu pożyczek na cele specjalne.

Jeżeli' związek nie dokonuje innych inwestycyj, 
jak tylko specjalne (drogi, kanalizacje, budowa miesz
kań), a ma. jako tako finanse uregulowane, to pół bie
dy. ,„.właisne środki" mogą się znaleźć, przy planowo 
prowadzonej gospodarce i z. rów n o ważony m budżecie 
zwyczajnym.

Gorzej jest., jeżeli związek . dokonuje inwestycyj 
i na częściowe' pokrycie ich otrzymuje pożyczkę czy 
dotację — a budżet zwyczajny jest deficytowy — zwią
zek nie mai co sprzedawać i nie ma skąd wziąć pienięi- 
dzy, na pokrycie różnicy między kasztem inwestycji, 
a sumą otrzymanej pożyczki czy dotacji. — Wtedy 
otrzymana pożyczka czy dotacja na inwestycję nie tyl
ko, że związkowi ni© pomoże., ale przeciwnie — staje 
się przyczyną dalszej jeszcze, głębszej1 ruiny finanso
wej.. Częstokroć rozpoczęta inwestycja nie może być 
dokończona i niszczeje, związek uwikłany jest w długi

u dostawców, którzy latami całymi nie mogą otrzy
mać swoich należności, zobowiązania swoje związek 
pokrywa nieregularnie, z dużym opóźnieniem, przez 
co znowu powstają szkody w postaci odsetek, kar za 
zwłokę, utratę skont i rabatów i t. p. — Korzystniej 
było by dla takiego związku mieć złe drogi, kanaliza
cję i innie urządzenia, niż całe lata tkwić w takim im
pasie gospodarczym'.

Ponadto związki są zmuszone dokonywać czasem 
inwestycyj takich, na które znikąd nie otrzymają ani 
pożyczek,, ani dotacyij, ani nie mogą liczyć na żadne 
zwroty czy dopłaty. Należą do tych inwestycyj: budo
wa gmachów administracyjnych, hal targowych, rzeź
ni i innych podobnych, kosztownych budowli. Na tego 
rodzaju inwestycje brak specjalnych źródeł kredytu.

Mogłyby tu  wchodżić w rachubę. K. K. O. — ale 
jak już wyżej nadlmieiniono — to źródło kredytu jest 
ograniczone — bo zależnie od wysokości wkładów — 
a ponadto kredyt z K. K. O. jest dla Związków za 
drogi.

Reasumując — należy stwierdzić, że, b r a k  j e s t  
ź r ó d e ł ,  w [ k t ó r y c h  zijw i ą !z: k  i s i am o r z ądro- 
w e m o g ł  y b y z a c i ą g a ć p o ż y c z k i  n a  c ei 1 e
o g ó 1 n e. Brak ten daje się w życiu gospodarczym 
związków coraz dotkliwiej odczuwać. Zwraca też na 
to  uwagę C. K. K. O. w swym sprawozdaniu w spo
sób następujący: „Zagadnienie inwestycyj samorządo
wych wiąże się ściśle z kwestią kredytu. Niewątpliwie 
potrzeba, zorgainizowamia normalnego kredytu komu
nalnego, zgodnego w zasadach swoich z możliwościa
mi rynku. Wiele związków samorządowych całkowi
cie uzdrowionych i mogących wytrzymać gospodarczą 
kalkulację kredytu, tą drogą jedynie może posunąć na
przód prace inwestycyjne".

W ostatnich czasach dużo się mówito i pisało1 0' ko
nieczności uporządkowania finansów komunalnych. 
Drogą do tego uporządkowania ma być gruntowna re
forma ustawy o uregulowaniu finansów komunalnych, 
oraz stworzenie źródeł kredytu dla finansowania inwe
stycyj komunalnych,.

Zagadnienia kredytu dla komun nie1 rozwiążą ist
niejące źródła kredytu, jak Fundusz Pracy czy Fun
dusz pożyczkowo-zapomogowy, bo' obydwie te insty
tucje do' tego celu są za słabe finansowo. D la  ,r o z- 
w i ą z ai n i a s p r a w y p o> m o c y  f i  n a n s o w e j  
d l a  z w i ą z  k ó w s t  w o r z o n a  w i n n a  b y ć  i, n- 
s t y  t u  c j a n o w a, w y p o s a ż o  n a w o d p o w i  e- 
d n i e  ś i r o d k i  f i n a n s o w e .  Czy kredyt opierał 
się będzie! na zasadach gotówkowych, czy obligacyj
nych jest dla, sprawy obojętne, a rzecz główna polegać 
winna na tym, by kredyty udzielane z tej nowej insty
tucji, były tanie, ogólne i łatwe w realizacji.

Na koszt kredytu składają się: wysokość stopy 
oprocentowania i długość amortyzacji. Oprocentowa- 
nie winno być 'dwojakiego rodzaju: niższe do 3 fo naj
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wyżej przy inwestycjach nierentownych albo słabo 
rentownych, wyższe do 6 % najwyżej przy inwesty
cjach rentownych. Okres amortyzacji przy obu rodza
jach oprocentowania winien wynosić minimum 30 lat. 
Przy inwestycjach nierentownych i słabo rentownych 
okres: amortyzacji winien być dłuższy — do 50 lat. 
Gdyby kredyt opierał się na obligacjach, związki win
ny mieć prawo spłacanio kapitału dłużnego- obliga
cjami.

Kredyt udzielany związkom, winien pokrywać 
w całości koszt inwestycji, a nie tylko część kosztu 
z warunkiem, by związek pokrył -resztę z „własnych 
środków". Ponadto kredyt z tej nowej instytucji wi
nien służyć na finansowanie ogólne budżetu nadzwy
czajnego, a więc również i jako „środki własne", czyli 
reszty kosztów inwestycji, niepokrytych z innych źró
deł dochodów nadzwyczajnych. Kredyt z nowej insty
tucji służyć winien również na spłatę zobowiązań zwią
zku już istniejących, ale zanadto1 uciążliwych (pożycz
ka amerykańska, K. K. O.).

Łatwość realizacji winna polegać na usunięciu 
zbędnego biurokratyzmu przy udzielaniu kredytów. — 
Obecnie niektóre instytucje udzielając związkowi kre
dytu, żądają tyle przeróżnych formalnością że realiza
cja — czasem małej pożyczki trwa przeszło rok. (Pol
ski Bank Komunalny Warszawa, T. O. R.).

Ważnym czynnikiem w gospodarce związków, 
a zwłaszcza przy realizacji programu inwestycyjnego, 
jest zdolność kredytowa związków. Dużo związków 
jest dzisiaj przedłużonych i budżety ich nie są zdolne 
unieść dalszego obciążenia kosztami obsługi nowych 
pożyczek. Zdolność kredytową tym związkom przy
wrócić może częściowo gruntowna reforma ustawy
o uregulowaniu finansów komunalnych, oraz konwer
sacja- długów uciążliwych krótko i długoterminowych 
na długi długoterminowe i1 niskoprocentowe.

Naturalnie, że zaciąganie nowych pożyczek przez 
związki z  nowej instytucji kredytowej, dokonywać mo
że silę jedynie w granicach zdolności kredytowej dane
go związku. W  związku z tym, każdy związek będzie 
musiał! opracować plan inwestycyj ogólny, przy czym 
ustalona musi być kolejność wykonania, poszczegól- 
prac i to- na lata cale naprzód. Ponadto każda inwesty
cja oparta musi być na odpowiedniej kalkulacji ren
towności. Dopiero na podstawie tych danych związek 
przy zapewnianiu pomocy kredytowej, winien przy
stępować do realizacji planu inwestycyjnego'. Miarą zaś 
zdolności kredytowej nie powinna być sucha granica 
26 % budżetu w wydatkach na obsługę długów — ale 
faktyczna suma, jaką związek będzie mógł w budżecie 
zwyczajnym przeznaczyć na obsługę długów.

Rudolf Broda.

Komercjalizacja rachunkowości przedsiębiorstw 
samorządowych *)

Od kilkunastu już lat z wielu stron podnoszono 
b r a: k p  ii z © p ii si ó w, r >e g u 1 u j ą. o y  c ,h t  w o r  z e- 

n i e, o r  g a n i z a c j, ę l u b  g o s p o d a r k ę  p r z e  d- 
s i ę b i o r s t w s i m o r z ą d o  w y c h. Że sprawa ta  
jest przedmiotem żywego zainteresowania wszystkich 
tych, którzy się nią zajmują, a więc związków samo
rządowych jako właścicieli tych: przedsiębiorstw, ich 
kierowników i buchalterów, świadczy szereg artyku
łów na łamach pism fachowych. Związek Miast Pol
skich jak też Stowarzyszenie Elektryków Polskich oraz 
Zrzeszenie Gazowników i Wodociągowców Polskich, 
a wreszcie Związek Księgowych w Polsce: domagają się 
uregulowania ustawowego: tych spraw. Sprawy te jed
nak niestety nie zostały definitywnie załatwianie. Ten 
brak unormowania prawnego spowodował, że nie ma
my żadnych danych cyfrowych o gospodarce' w przed
siębiorstwach samorządowych, co utrudnia 'obiektyw
ną ocenę ich wyników finansowych. Dlatego też dzi
wić się nie należy, że niektóre zarządy związków ko
munalnych, a w szczególności zarządy miast, starały 
się uregułowoć te sprawy we własnym zakresie, wyda-

*) R efera t w y g ło sz o n y  n.a ze-braniu sekcji sam orządow ej p rz y  
K atow ickim  O ddziale Z w iązku  K sięgow ych w- Polsce.

waijiąc własne' przepisy w formie statutów, regulami
nów i instrukcyj, regulujących organizację, sprawy bu
dżetowe i rachunkowości swych przedsiębiorstw.

Tak n. p. zarząd! miejski miasta Chorzowa wydał 
statut oraz przepisy rachunkowo-kasowe dla Miej 
skich Zakładów Elektrycznych i Wodociągowych. Sta
tu t ten przyjmuje zasadę wyodrębnienia Zakładów od 
administracji ogólnej, pozostawiając jednak nadal do
tychczasowy stan prawny co do ich osobowości (M. Z. 
E. W. nie posiadają osobowości prawnej). Specjalnemu 
organowi t. zw. Radzie Administracyjnej, która jest 
po myśli § 59 ustawy O: ustroju gmin miejskich komi
sją miejską, oraz Dyrektorowi daje statut dużą swobo
dę w administrowaniu i kierowaniu przedsiębiorstwa, 
a ingerencję Korporacyji Miejskich ogranicza do usta
lenia zasadniczego kierunku polityki gospodarczej i ad
ministracyjnej, do wykonania kontroli oraz do usta
lenia budżetu. Dalej statut postanawia, iż Miejskie Za
kłady Elektryczne: i Wodociągowe prowadzone będą 
według zasad kupiecko-handlowych i: posiadać będą 
następujące fundusze: kapitał zakładowy, fundusz 
obrotowy, fundusz odnowienia, fundusz rezerwowy,
i fundusz amortyzacyjny. O przepisach rachunkowych
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statut powiada, że Miejskie Zakłady Elektryczne i W o
dociągowe posiadają własną rachunkowość, odrębną 
od' rachunkowości administracji miejskiej i że rachun
kowość będzie prowadzona wedłiuig zasad kupiecko- 
handlowych. Porzucono więc zasady rachunkowości 
kamerałistycznej', które w przedsiębiorstwach samo
rządowych nie mają racji bytu.

Wprowadzone tutaj zasady odpowiadają zresztą 
postulatom związków poprzednio wymienionych i da
ją się ująć w trzech tezach:

1. Duża1 samodzielność administracyjna, kupiecka
i techniczna kierownictwa.

2. Przeprowadzenie obowiązkowo odpisów amor
tyzacyjnych.

3. Prowadzenie rachunkowości kupieckiej na wzór 
przedsiębiorstw prywatnych.

Zasady te zdawało by się są proste zwłaszcza o ile 
chodzi o przeprowadzenie odpisów amortyzacyjnych. 
Są one przecież zgodne z zawartymi w ustawach prze
pisami, albowiem ustawy o tymczasowym uregulowa
niu finansów komunalnych, tak śląska jak i ogólnopol
ska! powiadają:

„Przedsiębiorstwa komunalne mają być w ten spo
sób administrowane, ażeby dochody z nich uzyskane 
pokryły co najmniej koszta eksploatacji łącznie z o p r o- 
c e n t o w a n i e m i a m o r t  y z a c j ą ' k a p i t a ł u  
z a k ł a d ó w  e g o “ .

Przepis więc jest jasny i zabezpieczający rozwój 
finansowy gospodarki przedsiębiorstw. Wynika z nie
go, że należy najpierw przeprowadzić odpisy na fun
dusz amortyzacyjny,, a pozostałą dopiero resztę prze
kazać jako czysty zysk na dochód związku samorządo
wego.

Jak wygląda jednak ta kwestia w rzeczywistości? 
Otóż mała tylko część przedsiębiorstw samorządowych 
dokonuje odpisów na fundusz amortyzacyjny w sposób 
praktykowany przez przedsiębiorstwa prywatne. W ar
tość wszelkiego rodzaju inwestycyj, dokonanych przez 
przedsiębiorstwo', czy to w formie zakupu maszyn, ru
chomości lub w formie! gruntownych renowacyj urzą
dzeń, figuruje w inwentarzu przedsiębiorstwa lub w in
wentarzu stanu majątkowego związku samorządowego' 
według ceny nabycia bez dokonywania odpisów. O ile 
więc obiekt taki się zniszczy, to się go poprostu wy
rzuca, a zastępuje się go nowo kupionym, którego 
koszt stawia się do budżetu następnego roku. Do cza
su więc wyrzucenia tego' obiektu przedsiębiorstwo rok 
rocznie wykazuje nadwyżki, zaś w roku, w którym na
byto nowy obiekt w miejsce zużytego, wykazuje nie
dobór, chciażby nawet rok ten gospodarczo był ko
rzystny. Zaobserwujemy wobec tego tafcie zjawisko, 
że to same przedsiębiorstwo przy niezmienionych wa
runkach produkcji i zbytu wykazuje w jednym roku 
nadwyżkę, a w innym1 niedobór. Wyników takich wo

bec tego nie możina uważać za miernik rentowności 
przedsiębiorstwa.

Zdarzają się nierzadko wypadki, że przedsiębior
stwo nie czyniąc żadnych odpisów amortyzacyjnych, 
jako rekompensatę umieszcza w wydatkach zwyczaj
nych odpowiednią kwotę pod nazwą „odnowienie prze
starzałych i za słabych urządzeń". Jest to gruntowny 
remont, a często nawet nowa inwestycja, którą raczej 
należy umieścić w budżecie nadzwyczajnym.

Nie zawsze jednak zużyte obiekty uzupełnia się 
nabyciem nowych. W  czasie kryzysu gospodarczego 
związki samorządowe wykazując poważne deficyty, 
starały się te deficyty pokryć. Nie chcąc obciążyć oby
wateli nowymi świadczeniami, prowadziły w stosunku 
do swych przedsiębiorstw, że tak powiem, gospodarkę 
rabunkową. Chcąc wyciągnąć z, przedsiębiorstwa jak 
największe nadwyżki, zaniechały dokonywania rnwesty- 
cyji, potrzebnych w celu uzupełnienia zużytych obiek
tów. Rzecz jasna, że normalny tok pracy przedsiębior
stwa zaczął1 szwankować tale, że dla uniknięcia poważ
niejszych następstw 'musiano uciekać się do zaciągnię
cia 'drogich pożyczek, potrzebnych na uzupełnienie 
7  niszczonych obiektów.

W myśl przepisów o b u d ż e t a c h  p r z e d s i ę- 
b i o r s t w  k o m u  n a 1 ny c h. zawartych w części 
trzeciej zasad ogólnych budżetowania w związkach ko
munalnych, a ogłoszonych w Gazecie Urzędowej Wo
jewództwa Śląskiego z dinia 11 grudnia 1926 r. należy 
dla każdego przedsiębiorstwa komunalnego układać od
dzielne budżety.

W  przepisach dotyczących budżetów przedsię
biorstw komunalnych zawarte jest też postanowienie, 
że „sposób układania budżetów powinien być dosto
sowany do wymagań rachunkowości handlowej". Jest 
to  poniekąt sprzeczne z podziałem budżetu, na jakim 
wzorować się mają związki komunalne. Zamieszczone 
bowiem, są, w poszczególnych działach wydatki na uzu
pełnienie, a więc na zakup urządzeń. W ydatki te prze
cież według zasad księgowości podwójnej' nie są wy
datkami rzeczywistymi, straconymi, lecz stanowią tyl
ko zmianę jakościową majątku. Co do dbchodów, to 
podział ten nie budzi żadinych wątpliwości. Chodzi 
tylko o to, że na skutek przepisów zawartych W  ogól
nych zasadach, o kasowości i rachunkowości związków 
komunalnych, wpływy mają być księgowane z chwilą 
ich zrealizowania, a więc rzeczywiście osiągnięte, pod
czas gdy zasada księgowości handlowej przyjmuje za
sadę księgowania należności z chwilą ich powstania. 
Zasada rachunkowości kameralistyczne' (komunalnej) 
może być słuszną w samej administracji samorządów 
miejskich, gdzie zaległości podatkowe okazały się cza
sem w 50 % nieściągaine. Wprowadzenie je do dbcho
dów budżetowych znacznie podwyższały by nadwyżki 
budżetowe, a kasy były by ,pu'ste. To niebezpieczeń
stwo w przedsiębiorstwach komunalnych nie istnieje,
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albowiem na zabezpieczenie pretensyj pobiera 'się zgod
nie z art. 21 ustawy o tymczasowym uregulowaniu fi
nansów komunalnych, zaliczki, które w razie powsta
nia zaległości służą na ich pokrycie. Minimalna tylko 
część staje się nieściągalną. Sumy te należało by raczej 
dla przejrzystości umieścić w  wydatkach pod odpowie
dnią pozycją. Ponadto należy zauważyć, że są to wpły
wy za sprzedany produkt, zaistniała więc odpłatność 
natychmiastowa.

Z tych to powodów czysty zysk umieszczony 
w dziale VII wydatków nie jest czystym zyskiem 
w rozumieniu księgowości kupieckiej.

Jak wobec tego powinien wyglądać budżet przed
siębiorstwa komunalnego? Otóż moim zdaniem budżet 
taki winien dzielić się na dwie zasadnicze części: I część 
zawierająca budżet zwyczajny, który by odpowiadał 
planowi rachunku strat i zysków, oraz II część obej
mująca. budżet inwestycyjny.

Część I budżetu odpowiadająca planowi rachun
ku strat i zysków rozpadałaby się na następujące działy:

W  wydatkach dział I: Koszty utrzymania nieru
chomości i urządzeń, dział II: Koszty produkcji lub za
kup produktów, dział III: Dopłaty na ewentualne stra
ty instalacyj prywatnych, dział IV: Koszty adlmińistrar- 
cyjne, dział V: Odpisy amortyzacyjni, dział VI Odpi
sy na zalegości nieściągalne, dział VII: Spłata długów
i oprocentowanie kapitału zakładowego, dział VIII: 
Czysty zysk.

W  dochodach dział I: Wpływy ze sprzedaży pro
duktów, dział II: .,Instalacja" obejmujący czysty zysk 
z wykonanych instalacyj dla prywatnych, dział III: 
,sRóżne“: obejmujący opłaty za dzierżawę liczników, 
czynsze i inne, dział IV: Dopłaty związku samorządo
wego.

Część II. budżetu obejmowały by wszelkie wydat
ki inwestycyjne, jak zakup nowych maszyn, liczników, 
inwentarza burowego1, założenie i gruntowna renowa
cja' urządzeń itd., a w dochodach umieszczone były by 
dotacje z. funduszu odnowienia, o ile chodzi o pokry
cie wydatków na uzupełnienie zużytych urządzeń, 
a z dotacji budżetu administracyjnego, o ile zaś chodzi
o pokrycie wydatków czynionych na rozszerzenie 
przedsiębiorstwa, a tym  samym powiększenie kapitału 
zakładowego.

Jak wygląda wobec tych wszystkich zagadnień ra
chunkowość przedsiębiorstw komunalnych? Otóż sze
reg przedsiębiorstw, aczkolwiek przepisy dotyczące 
budżetów przedsiębiorstw komunalnych powiadają, że 
rachunkowość ich winna być dostosowana do rachun
kowości handlowej, prowadzi wprawdzie odrębną księ
gowość od administracji ogólnej związku samorządo
wego1, jednak według zasad kameralnych. Prowadzi się 
więc obok rachunków budżetowych jeszcze rachunki 
kasy, instytueyj finansowych i rachunek funduszu obro

towego,, który prawie że zawsze stanowi stałe zaliczki 
wpłacane przez konsumentów. Nie prowadzi się atoli 
rachunków majątkowych, jak nieruchomości, rucho
mości i materiałów. Wartości te prowadzi się poza księ
gą główną ewidencyjnie w 'księgach inwentarzowych. 
Nie prowadzi się również rachunków dłużników i wie
rzycieli, a należności przypadające przedsiębiorstwu 
z tytułu dostaw, czy wykonanych robót, prowadzi się 
ewidencyjnie w t. zw. księgach bierczych. Dalej zobo- 
wiązania księguje się dopiero w chwili ich realizacji 
a nie jak to  wymaga księgowość podwójna z chwilą ich 
powstania. Robi się to  dlatego, ażeby nie utrudniać so
bie wykonania budżetu.

Są jednak przedsiębiorstwa komunalne1, które sta
rają się prowadzić rachunkowość handlową z tym, żeby 
jednak również wykazać wykonanie budżetu. Tak np. 
Miejskie Zakłady Techniczne w Rybniku prowadzą 
pewnego rodlzaju księgowość potrójną', polegającą na 
tym;, że rachunki podzielone na trzy rodzaje: rachunki 
czysto budżetowe, rachunki czysto handlowe i rachun
ki budżetowoi-handlowe. Wpływami ze sprzedaży pro
duktu obciążono rachunek kasy, który był •rachunkiem 
budżetowo- handlowym, a uznano' rachunek sprzeda
ży, który był rachunkiem czysto handlowym i również 
w tej samej księdze uznano rachunek dochodów budże
towych, który był rachunkiem czysto budżetowym. 
Przy zakupie zaś obiektów majątkowych (maiszyny, ru
chomości itp.) obciążono dany rachunek, zapasowy m. p. 
ruchomości, który  był rachunkiem czysto handlowym., 
a uznano rachunek wierzycieli. Przy realizacji rachun
ku natomiast obciążono rachunek wierzycieli jako ra
chunek czysto handlowy, rachunek wydatków- budże
towych jako rachunek czysto budżetowy, a uznano ra
chunek kasy jako rachunek budżetowo-handlowy. Za
szłości zaś czysto handlowe księgowano' tylko na ra
chunkach: handlowych jak n. p. sprzedaż prądu obcią
żając rachunek dłużników, a uznając rachunek sprzeda
ży. Sposób ten, aczkolwiek skomplikowany i może zbyt 
biurokratyczny dał jednak nai końcu roku dokładny 
obraz co do wyników budżetowych jak i handlowych. 
Inne Zakłady jak ;np. Miejskie Zakłady Elektryczne w 
Gdyni, jak to  wynikał ze sprawozdania' za rok 1936/37, 
wyeliminowały całkowicie z budżetu zwyczajnego 
wszystkie pozycje majątkowe i umieściły je w budżecie 
nadzwyczajnym. Przewidziano również w budżecie 
zwyczajnym odlpisy na fundusz odnowienia, które 
umieszczono w odnośnych działach, pozostały jednak 
przy układzie budżetu, jaki przewidują przepisy. W do
chodach księgowano również wpływy z chwilą ich po
wstania, tak, że wykonanie budżetu zwyczajnego było 
zarazem, rachunkiem strat i zysków.

Kwestię rachunkowości kupieckiej w przedsiębior
stwach komunalnych w ramiach: obowiązujących prze
pisów rozwiązał też według mego zdania dość dobrze 
Pan, Lenart rewizor Komunalnego Związku Kredy to-
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we go w Poznaniu', który wydał broszurkę pt. ,,Rachun- dzieć w budżecie nadzwyczajnym. Również te wydatki
kowość przedsiębiorstw komunalnych według zasad księguje się ma odpowiednich .subkontach nieruchomo-
księgowości podwójnej". Pozostaje on przy obowiązu- ści i urządzeń lub inwestycyj). Na pokrycie tych wydat-
jiąicym układzie budżetu, a zaleca, zakup inwentarza, za- ków przewidziane są dotacje z funduszu odnowienia,
kup liczników .itp. przewidzieć w budżecie w oddziel- który: składa się z odpisów czynionych w budżecie zwy-
nvch pozycjach. W  rachunkowości natomiast wydatki czajnym. Zaznaczyć jeszcze należy, że księgowanie
te figurować mają na odpowiednich subkontach ra- wszelkich należności i zobowiązań zaleca, p. Lenart do-
chunków ruchomości, liczników itp . Wszelkie generał- komywać .zgodnie z zasadami księgowości podwójnej,
nęi renowacje, odnowienia i roszcrzenia zaleca przewi- z chwila ich powstania. Marcin Tordan.

Obecne i nowe ulgi podatkowe dla budownictwa 
mieszkaniowego

Dotychczasowe ulgi budowlane unormowane były 
ustawa z dnia 24. III. 1933 r. i przewidywały następu
jące przywileje, przysługujące tak osobom fizycznym, 
jak i prawnym: 1) zwolnienie od podatku od nierucho
mości i budynkowego' na rzecz państwa i samorządów 
przez lat 15, a w Gdyni przez, łat 25; 2) zwolnienie od 
podatku od lokali przez lat 15; 3) zwolnienie docho
dów z nowowzniesionych budowli od podatku docho
dowego przez lat 15; 4) potrącanie pełnego kosztu bu
dowy domu mieszkalnego z dochodu podatkowego w 
latach, w których budowa była prowadzona; 5) ulgi w 
opłatach stemplowych i sądowych ;6) ulgi w postaci 
obniżenia o połowę wynagrodzenia notariuszy i pisarzy 
hipotecznych za ich czynności, pozostające w związku 
z n o w o w? n os z ony mi budowlami. Jak wiadomo, ulgi 
te obowiązywać będą tylko do końca r. 1938.

Nowa uchwalona już ustawa o ulgach inwestycyj
nych wprowadza z dniem 1 stycznia 1939 r. pewne 
zmiany w systemie obowiązującym dbtychczas. Lista 
nowych ulg przedstawia się jak następuje: 1) zwolnie
nie od podatków od nieruchomości lub budynkowych 
na rzecz pańtwa i samorządów przeZ lat 10, a w Gdyni 
przez lat 15; w wypadku jednak, gdy nowowybudowa- 
ny dom zawiera: wyłącznie lokale jedno i dwuizbowe, 
okrteS zwolnienia przedłuża się do lat 15, względnie 25 
w Gdyni,; 2) zwolnienie odl wszelkiego rodzaju danin 
publicznych, dla których podstawą wymiaru od nieru
chomości lub budynkowe — z wyjątkiem opłat i świad
czeń drogowych; 3) zwolnienie od podatku od lokali 
przez lat 10, względnie 15. o ile chodzi o lofcole nie wię
cej niż 3-izbowe; 4) potrącenie z dochodu podatkowe
go kosztów budowy domów mieszkalnych lub garaży:
a) w Centralnym Okręgu Przemysłowym i w Gdyni — 
pełnego kosztu budowy bez względu na wielkość miesz
kania; ulga ta  służy w jedhakowej mierze osobom fi
zycznym i prawnym:; b) na pozostałym obszarze —•
o1 ile chodzi o osoby fizyczne — nie więcej niż 15 tys, 
złotych na pierwszy lokal mieszkalny i po 5.000 złotych 
na każdy następny; o ile chodzi o osoby prawne — do

tej samej wysokości, lecz pod warunkiem, że zbudowa
ny dom zawiera mieszkania wyłącznie jedno i dwuizbo
we; członkowie spółdzielni mieszkaniowych mogą, po
trącić z dochodu nie więcej niż 5.000 złotych na każdy 
lokal, a w Warszawie 7.000 zł; potrącenie służy w obu 
działach podatku dochodowego i w podatku specjal
nym; 5) Zwolnienie od podatku dochodowego docho
dów. płynących z lokali jedno- i dwuizbowych na okres 
lat 10 od chwili ukończenia budowy, ponadto właści
ciele domów, tak osoby fizyczne jak i prawne, które 
już w istniejących domach przeprowadzą do końca 
1942 r. wodociągi i kanalizację, mają prawo potrącić 
sumy, wydatkowane na ten cel z ogólnego dochodu 
podatkowego; 6) ulgi w opłatach stemplowych i w o- 
płatach sądowych; 7) zwolnienie od podatku od daro
wizn, dotacyj, udzielonych przez miasta spółdzielniom 
mieszkaniowym, oraz umów o bezpłatne odstąpienie 
przez Skarb gruntów miastom; 8) zwolnienie od opłat 
sądowych wpisów w księgach wieczystych.

Ulgi dla nowowznoszonych budowli służyć będą 
z mocy samego1 prawa w podatku dochodowym z dzia
łu I ustawy, a w podatku dochodowym od uposażeń 
oiraz podatku specjalnym — na podania.

Potrącenie sum, wydatkowanych na budowę do
mu, może być dokonane najwyżej w ciągu 5 lat.

Jak wynika z porównania ulg, obowiązujących do
tychczas, z ulgami, które wejdą w życie na podstawie 
nowej ustawy, zakres ich ulegnie pewnemu ogranicze
niu, co* pozostaje w  związku z jednoczesnym znacznym 
rozszerzeniem ulg dla inwelstycyj przemysłowych. N o
we ulgi dla budownictwa mieszkaniowego charaktery
zują się natomiast wyraźną tendencją do> popierania bu
downictwa o małych mieszkaniach, jako posiadającego 
największe znaczenie społecznie.

Należy jeszcze raz podkreślić, że nowe ulgi obo
wiązywać będą dopiero z dniem 1 stycznia 1939 r. Kto 
przystąpi do budowy w ciągu roku 1938, tein korzystać 
będzie jeszcze z ulg dotychczasowych,.
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Przegląd ustaw, rozporządzeń, zarządzeń, okólników, 
wyjaśnień władz itp.

Zachowanie zasady dwuinstancyjności w sprawach ulg 
w podatku gruntowym z powodu klęsk żywiołowych.

Najwyższy Trybunał Admi nćistracy jny w wyroku 
z dlnia, 14, I. 1938 roku, L. Rej,. €0!l/37„ (>02 37, 2OT5/87 
orzekł,, iż w sprawach' o ulgi w podatku gruntowym a por-. 
wodlui klęsk żywiołowych' obowiązuje ogólna zasada dwu^ 
instancyjnc.ści. A więc od postanow icń, wydawanych 
przez urzędu skarbowe, przysługuje prawo wniesienia zai- 
żaleń dói izb skarbowych!, które jako władże- dteuigaej instan
cji wydają postanowienia ostateczne. Od postanowień zaś 
izb skarbowych, wydawanych praeiz, nie .jako władze pierw
szej instancji' (§ 101 i* 1012, rozporządzenia wykonawczego' 
doi Ordynacji Podatkowej!) — przysługuje prawo, wniesie
nia zażaleń doi Miniiister.stwa Skarbu.

Podając powyższe do wiadioirnioiści. i stosowania,, Mini
sterstwo iSkarbui okólniikiejn z dnia 9. IV., 198,8 r. (Dz., Urz. 
Mim. Sk. N r1 11 poz.. 2-9S0 poleca; w: postanowieniach, oi któ
rych mową, -umieszczać odpowiednie', ■,objaśnienia o> przy
sługujących płatnikowi, środkach prawnych,

■Równocześnie Ministerstw® Skarbu zaanacza, że te r
min do' wnoszenia' zażaleń — stosownie doi o rt. 140 Ordy
nacji' Podatkowe'} — wynosii 7 dni.

Wykładnia ustawy o opłatach stemplowych, 
ustalona przez Ministerstwo Skarbu.

Z dniem 31. XII., 1.9137 r. wygasła moc oibowiązująca, 
niżej wymienionych) przepisów, prawnych,, przewidujących 
stawki1 ulgowe:

1) .rozporządzenie! Ministra .Skarbu :z dnia 19. XII.
1936 r, w sprawie opłat stemplowych, wiążących siilę z 
przejściem własności! nieruchomości, w toku postępowania 
e!gzeikucyij|neigo> (Dz,, U. R. P. N r 93,, poiz. 6i51); n<ą skutek 
tego — począwszy od dinia. 1. I., 1938 r. — nie miożiei być 
zastosowana stawka ulgowa w wysokości 0.2%, przewi
dziana w powołanymi rozporządzeniu. W dniu 19. ITI. 
1988 r„ weszło w życie dotyczące tego samego, przedmiotu 
rozporządzenie1 M inistra Skarbu z diniai 5., III. 1938 r. (Dz. 
U., R„ 'P. N r 17, pozj ,1,2(9). ,Na skutek powyższego! staniu, 
rzeczy — a w szczególności na mocy § 2 powołanego rozpo
rządzenia z dnia 5. III. 191318 r„ należy stosować stawki! na
stępujące: ai) w  -czaisi od dńiat 1. I. 1988 r. do 18. III. 
19818 r„ 4% (art., (58 ust. 1 ustawy o (.-płatach steimplo- 
wych), b) od dnia 10.. IIII. 1988 r. do 31. XII. 1938 r„
0,5%; c) w 1'9>3)9 r„ 1% i dl) w 19140 ,r. 2%. iStawka, wymiei- 
niona, w zdaniu! poipraedlzającym, zostanie; zastosowana, je
żeli w okresie,, z którym, się wiążą, odbyła; silę licytacja bądlź 
jeżeli1 na: dany: okrela przypadł1 ostateczny tlermini licytacji, 
n,a. którym zostało stWierdSzone niedioijfście licytacji doi skut
ku,,, 'uprawniające,' wierzyciela do objlęciai nieruchomości na, 
własność;

2) rozporządzeni ai M inistra Skarbu zi dnia 22,. I. 1936 
noku o opłacie stemplowej' od) obrotu papierów w-artośeioi- 
wyeh) (Dz. U. R. P., 'Nr 8„ poz,. 8|6): ma skutek tegoi nie 
może być zastosowana stawka ulgowa w wysokości1 0,1%,, 
lecz ma1 być zastosowana -stawkai w wysokości 0,2% (art. 
719, ust., 1, pkt, ,.a“ u. o., jeśli po dniu 31.,, XII. 1937 a*, 
co d)0' papierów wartościowych oi niestałym oprocentowaniu 
nastąpił akt obrotu wymieniony w art,. 75, ai niei mających 
cech podanych w art. 2 lub 3 art., 79;

Doręczanie pism władz skarbowych za zwrotnym 
poświadczeniem odbioru.

W uzupełnieniu1 okólnika M inisterstwa Skarbu z dnia 
216. III. 1988 r. w sprawie doręczania piism, władz skarbom 
wychi (Dz. Urz,, Mi!n. Sk. Nr 7, poiz,., 164) — Ministerstwo- 
Skarbu okólnikiem, z dnia 29. III. 1938 r. (Dz. Urz. Min. 
Sk. N r 9, poz. 2!2ll) zarządza co następuje:

doręczanie pism władlz skarbowych, odbywa sięi:
a) przez własnel organa, b) przez pocztę,, c) przez organa 
gminne w miiejscowioiśeiachi, w których nie1 zorganizowano 
pocztowej służby doręczeń. Doręczanie pism przez gminy 
winno być stosowane jedynie w miejscowościach, w któ
rych nie ma zorganizowanej' służby doręczeń.

Urzędnik prowadzący kancelarię wpilsuije pismo- do 
książki doręczeń piism przez gminy ,w:zór (Nr 4) przeizi kal-j 
kę„ dlai każdej' gminy na, oddziellnej! karcie książki' dlorę-i 
czeń.

‘Pierwsza karta pozostaje w książce dtonęczeń, odbitki! 
z,aś kalkowe! powinne byle przesłanei -doi właśeiwegoi zr.rzą
du gminy jako pismoi zlecające doręczeń iei wraz z pismami 
zleconymi1 do doręczenia.

IKażda1 książka dloręczeń zawiera' 100 podwójnych 
kart. K arta podwójna- składa -silę z oryginału karty  i od
bitki kalkowej.

iKażda karta ma osobny kolejny numer (odfoitkai kal
kowa mai ten sam: num er co oryginał,)., 'Przesyłki! wpis-uje 
silę według kolejnej! numeracji'' odrębnej! dla1 każdeji karty.

Sposób wciągania, piism do książki •doręczeń; notowa
nia zwróconych przeia zarządy gmin dowodów1 doręczeń 
oraz oznaczania, bieżącej numeracji kolejtaeigo numeru 
książki* nadawczej — następuj© jak przy. doręczaniu pism 
przez pocztę, z tymi,, :żei na' dowodzie doręczenia obok nu
meru kolejnego książki dloręczeń należy Umieścić również 
nulmer karty książki.

W podobny sposób następuje również; ponaglenie za
rządu gminy o  zwrot: 'dowodów 'doręczeń (Wzór N r 5).

Opłaty stemplowe i administracyjne od dokumentów 
stanu cywilnego, wystawianych w górnośląskiej części 

województwa.

Urząd1 Wojewódlzki1 powziął wiadomość,, iż niektóre 
Urzędy staniu' cywilnego nie pobierają opłat ste/miplówych
ii adlministracyjnychi od wyciągów zi rejestrów stanui cywiL 
negO:,. oi ile wyciągi! te  potrzebne1 są stronoim' do uzyskania 
dowodu osobistego względnie poświadczenia obywatelstwa, 
w dowodzie: osobistym, przy czym; stanowisko to motywu
ją f  aktem;, iż tak dowody oisofoiśte,, jak ii poświadczenia oby
watelstwa, polskiego w dowodzie osobistym- żadnymi opłar 
toimi (za wyjątkiem: 6101 g r  z,a, dowód osobisty tytułem  zwro
tu kosztów druku!) nie podlegają..

(Równocześnie Urząd Wojewódzki' dowiaduje się,, iż 
władzei gminne ustalają w drodze uchwał wyisokość1 opłat 
adlministracyjnyćh, z,ai wyciągi z rejestrów stanu cywilnego 
względnie zai udzielenie regestrów dk> wglądn.,

W związku z powyższymi Urząd! Wojewódzki pismem 
okólnym z, dnia, 21. IIII., 1938 r. (Gaz.., Urz, N r 18„ poz, 89) 
wyjaśnia, iż: rozporządżenie' Prezydenta R. P., z dln. 16.. III. 
Il9l2i8 r. (Dz., U. R. P . N r '32,, po®. 300) bynajmniej' nie 
daje podistaw-1 do zwalniania od opłaty stemplowej! wziględ-1
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nie administracyjnej dokumentów., które strony obowią
zane są przed łożyli przy staraniach o dowód osobisty 
względnie poświadczenie obywatelstwa w dowodzie. Z t r e 
ści1 powołanego rozporządzenia. a  ewidencji; i! kontroli ruchu 
ludności wynika jedynie, ife władlzei wystawiające doiwód* 
osobisty, wzgllędtaie poświadczające obywatelstwo m  dowo
dź,ie nie .mogą ani od podania ara® załączników .ani zia sam' 
dowiódł osobisty względnie! poświadczone; w nim obywatel-1 
siwo pobierać żadnej opłaty (za wy;alk'cm  60 g r z,a do-1 
wód osobisty), przy czym, bez, znaczenia pozostaje! fakt, i® 
osoby;,, zamieszkałe lub przebywaj:ące w' iSitreifiiei nadgra
nicznej obowiązane) są zaopatrzyć! s% W dowody osobiste.1

Jedynie osoby nlezamolżihe,, dila k tórych  uiszczenie Opła
ty  stemplowej nie jelst mteiżillpte bez dbtkliwego, uszczerbku1 
majątkowego' i stan. ten niewąjtplilwiie znany je s t  urzędni
kowi stanu  cywilnego;,, m ogą być zwolnrioiniS: od opłaty  stem 
plowej na. podstaw ie art. ISO pkt„ 1 w związku' z; art. 142 
pkt. 17 ustaw y o opłatach' stempli owych.

Jelśli zaś 'Chodzi oi opłaty adm inistracyjne od wycią
gów z rejestrów stan u  cywilnego oraz za wgląd dó tych: 
rejestrów,, wyjaśnia się,, iż ustalanie wysokości tych opłat 
n ie  należy do właściwości władżi gminnych.,

W tym przedmiocie obowiązuj,ą w górnośląskiej! czę
ści, województwa dawnie przepisy niem ieckie z tą  odtnianą, 
iłż w m iejsce marek niemieckich pobiera silę równowartość' 
nominalną, w: złoitych., Taryfa, opłat podana jest na stronie
76 Zbioru* U staw  w spraw ach stanu cywilnego w opraco-' 
wainiui Tad. Zajączkowski,ego. ,0 zwolnieni u od; tych  opłat 
mówi § 1 6  ustawy z dnia 6. TI. 1875 r. ('Dz. U. Ra, n r 4 
str. 213' i na,st,).

W szystkie opłaty adm inistracyjne w pływ ają dó' kasy 
gm innej.

Koszta przy sprzedaży skonfiskowanego mięsa.

Na zapytanie niektórych Urzędów Wojewódzkich, z ja
kich źródeł należy pokrywać koszty, związane ze sprzedażą 
skonfiskowanego mięsa, Ministerstwo' Spraw W ewnętrz
nych okólnikiem z dnia 31. III. 1938 r. (Dz. Urz. Min. 
Spi'. Wewn. Nr 11, po,z. 55) wyjaśnia co następuje:

1) W ty-ch przypadkach, gdy sprzedaż skonfiskowanych 
przedmiotów w- myśl obowiązujących przepisów i zarzą
dzeń ma być dokonana przez władze samorządowe, ponie
sione w związku ze sprzedażą skonfiskowanych przedmio
tów koszty pokrywają zarządy gminne z wpływów, uzyska
nych ze sprzedaży, a pozostałe kwoty wpłacają na dochód 
Skarbu Państw a (§ 17 dział 2 część 7 budżetu).

2) Koszty zaś związane ze sprzedażą skonfiskowanych 
przedmiotów przez powiatowe władze adm inistracji ogólnej
— powinny b y ć  pokrywane z kredytów właściwych paragra
fów działu 2 ozęści 7 budżetu. Wówczas całkowity wpływ 
gotówki, uzyskanej ze sprzedaży skonfiskowanych przedmio
tów winien być wpłacony na dochód Skarbu Państw a (część 
7 dział 2 § 17 budżetu) a to, zgodnie z okólnikiem Nr 117 z 
1934 r. (Dz. Urz. Min. Spraw. Wewn. Nr 24, poz. 224 z 1934 
r. (i z okólnikiem Nr 21 z 1937 r.,(D z. Urz.. Min. Spraw. 
Wewn. Nr 8, poz. 63).

Zarachowywanie grzywien wymierzanych przez 
powiatowe władze administracji ogólnej.

W zwiąakui z, zapytaniem  niektórych urzędów woje
wódzkich w spraw ie nawiązek i kosztów 'upomnień,,, o któ
rych  mowa. w okólniku N r 2! a 19:38 r.. (Dz. Urz. Min,. Spr.' 
Wewn., N r 1,, poz,. 2) i: w piśmie okólnym, z dnia lii. I: 
1938 r„ (Dz. Urz., Min. Spraw  Wewn. N r 2, poz. 6) M i

nisterstw o okólnikiem) z; dnia, 3il. IIII. 1938 r. (Dz. Urz: 
Min. Spraw  Wewn. N r 11, poz. 56) w yjaśnia oo> nastę
puje:

1) Na podstawie § 5 rozporządzenia Rady M inistrów  
z dnia 15. V. 1937 r. (Dz. U. R. P. Nr 43, poz. 3401) „wie
rzyciel może upoważnić zarząd1 gm iny w iejskiej za jego 
z;godą i umówionym, wynagrodź,eniiem d:o zastępow ania go' 
jako wierzyciela w postępowaniu' egzekucyjnym! władz: 
skarbowych, z tym,,, że koszty, jak ie  w postępowaniu egze
kucyjnym  potoosi1 wierzyciel, obowiązują: wierzyciela.

W myśl powyższego rozporządzenia S tarostow ie mo
gą upoważnić zarządy gmin, w iejskich dio zastępow ania ich 
W poiStiępowaniu! egzekucyjnym  w  odniesienia do, grzy wien, 
wymierzanych przez powiatowe władze administracji 
ogólnej.. W tym: wypadku zarządy gmin w iejskich m ają 
prawo wysyłania upomnień do zobowiązanych o 'uiissczenife 
grzywien oraz kosztów, upomnienia (§ 13 p.. (4) wspom
nianego- rozporządzenia). Koszty upomnień przypadają 
wówczas zarządowi' gm innem u (§ 1:3 p„ (5) wspomniane
go rozporządzenia).

Pismo okólne a  dnia, 11. I. 19)3i8 r ,  o zarachow aniu 
kosztów upomnień w postępowaniu egzekucyjnym odnosi 
sigj wyłącznie: do tych kosztów upomnień, które przypadają 
na iraeiezi iSkarbu' Państw a.

Koszty, upomnień,, k tó re  przypadają, na rzecz zarzą
dów gm in w iejskich skarbowe orgaina egzekucyjne powin
ny  wpłacać względnie przekazywać bezpośrednio w łaści
wym zarządóm gm innym .

2) Ściąganie, nawiązek orzeczonych w postępowaniu 
karno-adm inistracyjnym  ma, sięi odbywać wt tymi samym 
trybie,, w- jakim odbywać się będzie ściąganie grzywien, 
tji. winno siięi ono. odbywać z uirzędu. Ściągnięte .nawiązki' 
łączni© zi grzywnam i1 wr.ny ibyć zarachow ane w sposób po
dany w' okólniku Nr 2 z 1938 r. a następnie na podstawie 
właściwych adnotacji starostw , zamieszczonych, ma, wyka
zach 'szczegółowych otrzym anych z kas: urzędów skarbo
wych U rząd W ojewódzki przekazuje ściągnięte: nawiązki 
właściwym, poszkodowanym.

Aby uniknąć ewentualnych pomyłek starostw a są 
obowiązane: a) sporządzić na końcu, wykazu ,szczegółowe
go zestaw ienia, wykazujące sum y globalne przypadające 
poszczególnym fundusizomi, insty tucjom  łub, osobom' zi ty 
tu łu  odszkodowań i' osobno' z ty tu łu  grzywien oraz: b) do
łączyć dó wykaziui szczegółowego (formalne wnioski, o' p rze
kazanie przez; Urządi Wojewódzki odnośnych nawiązek w ła
ściwymi poszkodbwanym. Wnioski' tak ie  są zbędne,, o  ile 
nawiązki przypadają urzędom lub instytucjom  państw o
wymi bądź samorządowym.

3) S tarostw a w inny żądać od kas: urzędów skarbo
wych, aby przy, spoYzą-dzani-j wykazów szczegółowych' na 
pobrane grzywny zostawiały dostateczną ilcść miejsca, na 
adnotacje starostw  co, dó przeznaczeni a grzyw 'en ii n a 
wiązek..

Zryczałtowany podatek przemysłowy od obrotu dla 
drobnych przedsiębiorstw na rok 1938.

W Dzienn'-ikiui Ustaw  R. P.. N r1 23, poz., 205 zostało 
ogłoszone rozporządzenie' M inistra  Skarbu z dnia, 29. III.
1938 r.,„ wydane w porozumieniu! z; M inistrem, Przem ysłu'
ii H andlu o zryczałtowaniu) podatku przem ysł owego' od 
('obrotu dla, drobnych przedsiębiorstw  n,a rok 1938. W 
związku z; tym  'Ministerstwo, Skarbu okólnikiem dnia 
■7., IV. 19i3i8 r. (Dz. Urz., 'Nr 10, poz. 2800 wyjaśnia' m,. in. 
CO' n a s tę p u je :
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(Związki sami -rządu terytorialnego cirzym.ija udział 
w zryczałtowanym podatku przem-ysl-c-wy m od cbrotn w 
wysokości 17% wpiywów a tiega podatku., Wpływy b odse
tek, pobranych od zaległości w' zry cza 11 o w a n y m podatku 
przemysłowym od obrotu, przypadają -w całości na rzecz 
(Skarbu Państwa.,

Przedłużenie czasowego obniżenia składek 
za ubezpieczenia społeczne.

W sprawie powyższej ogłoszona została ustawa z dnia 
29 III. 1938 r. (Dz. U. R. P. Nr 21, poz. 171), na mocy któ
rej obniżko składek za ubezpieczenie emerytalne robotników
1 pracowników umysłowych, wprowadzoną art. 1 dekretu 
Prezydenta Rzeczypospolitej z dnia 14. I. 1986 r. o czaso
wym obniżeniu składek za ubezpieczenie emerytalne robot
ników ; pracowników umysłowych oraz za ubezpieczenie od 
wypadków i chorób zawodowych (Dz. U. R. P. Nr 3, poz. 24), 
utrzymuje się nadal na okres od dnia 1. IV. 1938 roku do 
dnia 31 III. 1939 roku.

Na tenże okres czasu przedłuża się upoważnienie Mini
stra Opieki Społecznej do obniżenia składek: za ubezpiecze
nie od wypadków i: chorób zawodowych, zawarte w art.
2 dekretu z dnia 14. I. 1936 r. (Dz. U. R. P. Nr 3, poz. 24).

Powyższa ustawa, iktórej wykonanie poruczone zostało 
Ministrowi Opieki Społecznej., weszła w życie z dniem o-gło'- 
szen;a, tj. z dniem 31. III. 1938 r.

Zasadniczy podatek wojskowy.
Na podstawie ustawy z dnia 10. III. 1932 roku o spłacie 

zaległości podatkowych oraz zaległych składek i opłat na 
rzecz niektórych publ-iczno-prawnycb instytu-cyj ubezpie
czeń (Dz. U. R. P. Nr. 50 z roku 1935, poz, 336), ogłoszone 
zostało, rozporządzenie Ministra Spraw W ewnętrznych z 
dnia 22. III. 1938 roku, wydane w porozumieniu z Mini
strem Skarbu, o umorzeniu zaległości w zasadniczym po
datku wojskowym (Dz. U. R. P. Nr. 21, poz. 184).

Zgodnie z powołanym rozporządzeniem, um arza się w 
całości wszystkie zaległości w zasadniczym podatku woj
skowym, wymierzanym na rzecz gmin za lata podatkowe 
do roku 1936 włącznie. Umarza się również odsetki, odsetki 
ulgowe i koszty egzekucyjne, przypadające od wymienio
nych zaległości. Wszystkie te zaległości podlegają umorze
niu bez względu na to, czy w dniu wejścia w życie oma
wianego rozporządzenia, tj. w dniu 31 III. 1938 r., znajdu
ją się w loku postępowania odwoławczego lub przymusowe
go ściągania, czy też były odroczone lub rozłożone na raty.

Opłata pocztowa za przesyłki listowe, wysyłane 
w związku z akcją zwalczania chorób zakaźnych.

Ministerstwo Poczt i Telegrafów zwróciło uwagę na 
niestosowanie przepisów pocztowych, zaw artych przy piś
mie okólnym Ministerstwa Opieki Społecznej z dnia 23. IV.
1937 t. w sprawie opłat pocztowych za przesyłki listowe, 
wysyłane w związku z akcją zwalczania chorób zakaźnych 
(Dz. Urz. M. O. S. Nr 9/37, słr, 333), gdyż starostwa wysy
łają pocztą pod adresem Państwowego Zakładu Higieny
i jego filii kartki pocztowe, nieopłacone, z nadrukiem „W ol
ne od opłaty pocztowej na podstawie art. 24 ustawy z dnia
3. IV. 1924 r.“, zawierające sprawozdanie tygodniowe o tre
ści statystycznej, dotyczącej chorób zakaźnych.

Wobec powyższego Ministerstwo Opieki Społecznej 
pismem okólnym z dnia 13. IV. 1938 r. (Dz. Urz. Nr 8, poz. 
124) przypomina, że stosownie do wymienionego pisma 
okólnego z dnia 23. IV. 1937 r. wolne od opłaty pocztowej

są tylko doniesienia o chorobach zakaźnych, przesyłane 
pod adresem zarządów gminnych, oraz wyjaśnia, że spra
wozdania o zachorowaniu na choroby zakaźne nie mogą 
być wysyłane przez starostwa oraz inne władze 1 urzędy 
bez opłaty pocztowej, lecz powinny być opłacane przy na
dawaniu znaczkami urzędowymi.

Ministerstwo Opieki Społecznej zwraca uwagę na ko
nieczność dokładnego zapoznania się z treścią pisma okól
nego z dnia 23. IV. 1937 ir. i ścisłego zastosowania się do 
zawartych w nim  przepisów.

W związku z powyższym Ministerstwo Opieki Spo
łecznej- przypomina, że nadruki „Wolne od opłaty poczto
wej na podstawie art. 24 ustawy o poczcie, telegrafie i tele
fonie z 3. IV. 1924 r.“ mogą być umieszczane tylko na dru
kach, służących do doniesień o chorobach zakaźnych, prze
syłanych pod adresem zarządów gminnych, na wszystkich 
innych drukach z ostatniego nakładu Ministerstwa Opieki 
Społecznej, będących jeszcze w obiegu, powinny być skre
ślone.

Ministerstwo Opieki Społecznej prosi o powiadomienie
o treści niniejszego pisma okólnego zarządów gminnych, 
lekarzy samorządowych, dyrektorów szpitali.

Ulgi inwestycyjne.

W Dzienniku Ustaw R. P. N r 26, poz. 224 ogło
szona została ustawa z dnia 9. IV. 1938 r. o ulgach in
westycyjnych. Obszerna ta ustawa, licząca 48 artyku
łów, stanowi kodyfikację dotychczasowych przepisów
o ulgach dla inwestycyj różnego typu i o różnym za
sięgu terytorialnymi, a zarazem zmienia zasadniczo i u je 
dnolica system tych ulg.

Zakres ulg jest mniej więcej jednolicie skonstruo
wany dla wszystkich typów inwestycyj. Przede wszy
stkim1 obejmują one prawo potrącenia z dochodu, pod
legającego państwowemu podatkowi dochodowemu, 
kosztów nakładów inwestycyjnych, ściśle określonych 
w ustawie. Następnie działanie ich jest w czasie ogra
niczone, mianowicie odnoszą się do- inwestycyj, podej
mowanych do końca 1942 r., z wyjątkiem niektórych 
inwestycyj na obszarze całego Państwa, nic ograniczo
nych pod tym względem.

Zakres ulg dla niektórych inwestycyj na całym ob
szarze Państwa obejmuje prawo- potrącania z dochodu, 
podlegającego podatkowi dochodowemu z dz. I oraz 
zwolnienie od -niektórych -opłat stemplowych.

Ulgi dla nabywców akcyj i udziałów są w polskim 
ustawodawstwie zupełną nowością. Polegają one na 
tymi, że pierwo,nabywca -akcyj lub udziałów w spółkach 
7. ograniczoną odpowiedzialnością, gdy chodzi o- nowe 
przedsiębiorstwa, których: dotyczą ulgi przewidziane 
w ustawie, ma prawo potrącenia ceny emisyjnej -akcji
7. dochodu, podlegającego podatkowi dochodowemu 
tak z dz, I, jak i dz. II. oraz specjalnemu podatkowi od 
wynagrodzeń.

Zasadnicze zmiany wprowadza ustawa w systemie 
ulg dla budownictwa mieszkaniowego. Obecnie ulgi 
obejmować będą: 1) zwolnienie od podatku od nie-ru- 
chomości i budynków na lat 10, a, w stosunku do bu
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dowli, zawierających lokale nie większe niż trzyizbowe
— kit 15; 2) zwolnienie ma ten sam okres od podatku 
od lokali; 3) zwolnienie na okres 10-cio względnie 
15-ietni od wszelkich danin, dla których; podstawą wy
miaru jest podatek od nieruchomości i o cl budynków 
z wyjątkiem opłat i dopłat z art. 19 i 23 ustawy drogo
wej i z art. 6 ustawy o świadczeniach w naturze na nie
które cele publiczne. W sprawie powyższych zwolnień 
stosuje się ma obszarze woj. śląskiego przepisy ustaw 
śląskich; 4) prawo- potrącenia kosztów budowy domów 
mieszkalnych i garaży (z wyłączeniem pożyczek Państw. 
Funduszu Bud.) z dochodu, podlegającego podatkowi 
dochodowemu z dz. I. i II. Można potrącić nie więcej 
niż zł 15.000 na pierwszy lokal mieszkalny i zł 5.000 
na każdy następny lokal. Gdy chodzi o osoby prawne, 
ulgo, ta przysługuje tylko jedno- i dwuizbowych miesz
kań. Prawo potrącenia' odnosi się także do podatku 
specjalnego- od1 wynagrodzeń; 5) prawo potrącenia z do
chodu opodatkowanego według działu 1. ustawy o pań
stwowym podatku dochodowym sum wydatkowanych 
na przeprowadzenie kanalizacji i wodociągów; 6) zwol
nienie od podatku dochodowego1 na lat 10 dochodów 
z nowowznoszony ch domów mieszkalnych: w miastach, 
składających się wyłącznie1 z lokali nie większych niż 
dwuizbowych (zwolnienie to nie było przewidziane 
w projekcie rządowym ustawy, uchwalone zostało Z ini
cjatywy izb ustawodawczych).

Ulgi dla) nabywców pojazdów mechanicznych (sa
mochodów, ciągników, motocykli) i statków powietrz
nych obejmuje prawo- potrącenia od 15 do 20% ceny 
nabycia pojazdu z sumy podatku dochodowego z dz. I. 
lub II. łącznie z podatkiem specjalnym. Ulga dla t- '1938
i 1939 wynosi 20% . Ulgi dotyczą osób, które nabędą 
pojazdy do końca 1939 r. Termin tein może być prze
sunięty przez Radę Ministrów do końca 1942 r., przy
czyni ulga może być obniżona do 15 %.

Ulgi w spłacie zaległości udziałów w publicznych 
przedsiębiorstwach melioracyjnych.

W  sprawie powyższej o g ł o s z o n a  została ustawa 
z dnia 9. IV. 1938 r. (Dz, U. R. P. Nr. 28, poz. 248), 
na mocy której, należności Skarbu Państwa od woje
wódzkich związków samorządowych, powiatowych 
związków samorządowych, gmin, gromad i spółek wod
nych. powstałe z tytułu pokrycia udziału w publicz
ny cjh przedsiębiorstwach melioracyjnych u m a r z a 
s i ę:  1. w c a ł o ś c i ,  jeżeli należność powstała przed 
dniem 1. IV. 1925 roku; 2. w 80 %>, jeżeli należność po
wstała w okresie od 1. IV. 1925 r. do- 31. III. 1930 r.
i 3. w 60% , jeżeli należność powstała w okresie od
I. IV. 1930 ;r. do- 31. III. 1907 r. Pozostałą w ten spolsób 
resztę- należności r o- z k ł a d a s ię  n a  r a t y, płatne 
w ciągu pięciu lat bez oprocentowania; niewpłaeenie 
w wyznaczonym terminie jednej raty powoduje na
tychmiastową wymagalność wszystkich- rat.

Zaznacza się, że Minister Rolnictwa i Reform Rol
nych w porozumieniu z Ministrem Skarbu .może udzie
lać d a l s z y c h  u l g  w spłacie rzeczonych należności, 
aż do całkowitego ich umorzenia, w przypadkach, gdy 
zobowiązany nie osiągnął z melioracji korzyści, współ
miernych do obciążającej go części udziału oraz w 
przypadkach klęsk żywiołowych. Uprawnienie to mo
że Minister Rolnictwa i Reform Rolnych w porozu
mieniu z Ministrem Skarbu przekazać wojewodom.

Obniżenie składek za ubezpieczenie od wypadków 
w zatrudnieniu i chorób zawodowych.

Zgodnie z rozporządzeniem Ministra Opieki Spo
łecznej z -dnia 6. IV. 1938 r. o obniżeniu składek za 
ubezpieczenie od wypadków w zatrudnieniu i chorób 
zawodowych (Dz. U. R. P. Nr. 26, poz. 238), wyda
nym na p-odistawie ustawy z dnia 29. III- 1908 r. o prze
dłużeniu czasowego- obniżenia składek za ubezpiecze
nia s-połcczne (Dz. U. R. P. Nr. 21, poz.. 171), obniżone 
zostały ma okres od dnia 1. IV. 1938 r. do- dnia 31. III.
1939 r. składki za ubezpieczenie od wypadków w za 
trudnieniu i chorób zawodowych określone w taryfie 
-żkladek. zatwierdzonej zarządzeniem Ministra Opieki 
Społecznej z dnia 21. III. 1938 r. (M-onitolr Polski Nr. 
79, poz. 112). Obniżkę składtek przeprowadza sie w ten 
sposób, że przewidzianą w powyższej taryfie składek 
jednostkę taryfową zmniejsza się z 0,06 na 0,055, a 
składkę procentową s-tanowiącą iloczyn z pomnożenia 
liczby odpowiadającej klasie niebezpieczeństwa danego 
zakładu pracy przez obniżoną jednostkę taryfową za
okrągla siię wzwyż do drugiego znaku dziesiętnego.

Ubezpieczenie społeczne.

Na mocy ustawy z dn. 23. IV. 1938 r. (Dz. U. R. 
P. Nr. 29, poz. 258) wprowadzona została; zmiana w art. 
127 ust. (1) ustawy z dn. 28. III. 1933 r. o ubezpiecze
niu społecznym (Dz. U. R. P. Nr. 51, poz. 396), zmie
nionej częściowo- rozporządzeniem Prezydenta Rzeczy
pospolitej z dn. 24. X. 1934 r. (Dz. U. R. P. Nr. 96, 
poz. 855) i dekretem Prezydenta Rzeczypospolitej z dn. 
14. I. 1936 r. (Dz. U. R. P. Nr. 3-, poz. 24).

Zgodnie z powyższą zmianą, s z p i t a l e  p u 
b l i c z n e  ogólne i specjalne w rozumieniu rozporzą
dzenia Prezydenta Rzeczypospolitej z dnia 22. III. 1928 
roku o- zakładach leczniczych (Dz. U. R. P, Nr. .38, 
poz. 382) obowiązane są przyjmować osoby, uprawnio
ne do leczenia szpitalnego ze strony ubezpieczali!i spo
łecznych i Zakładu Ubezpieczeń Społecznych, za wy
nagrodzeniem w wysokości opłaty n a k 1 a s i- e n a j- 
n i ż s- z e j. wynagrodzenie to  zatem wyniesie c a ł k o- 
w i t ą  o p ł a t ę ,  a nie jak dotychczas — jedynie 85% 
opłaty na klasie najniższej.

Omawiana -ustawa weszła w życie z dn. 1. I. 1938 r., 
wykonanie zaś jej poruczone zostało Ministrowi Opie
ki Społeczne).



Prawidłowe opracowywanie i rozstrzyganie odwołań 
od wymiarów podatków oraz zażaleń.

'Ważne wskazówki' w powyższej1 sprawie zaw iera r dla 
związków sam orządu tery toria lnego  .następujący okólnik 
M inisterstw a' Skarbu Zl dnia 31. III. 1988 r. (Dz. Urz, 
N r 10. poz. 2:77) :

„Z przeglądu; orzecznictwa Najwyższego Trybunału 
A dm inistracyjnego za o sta tn ie  la ta  wynika,,, że1 stosunko
wo znikoma1 ilość orzeczeń komisji! odwoławczych oraz izb 
skarbowych' uchylana była wi postępowaniu kasacyjnym 
z powodu niewłaściwego sltosowania materialnych- przepi
sów1 podatkowych (orzeczenia uznanie z,a niezgodne a p ra 
wem,), na tom iast przyczyną, uchyk n:a przew ażającej ilości' 
orzeczeń' było1 wadliwe stosowanie przepisów o pcstępowa- 
niu)„ a więc, nienależyte' w yjaśnianie stanui faktycznego, 
nieprzeprowadżenie zaofiarow anych w odwołaniu) dowo
dów,, a przede wszystkim m ierozprawienie .się w orzecze
niu, odwoławczym z istotnymi' zariziutanr odwołania.

'Ministerstwo- Skarbu zw raca przeto uwagę: Panów 
Przewodniczących komisji.■odwoławczych oraz, izb i 'urzę
dów skarbowych- na.konieczność .starannego opracowywa
n ia  odwołań pod! względem proceduralnym. W szczególno
ści1 —  o- ile1 chodzi o odwołania,, w których zarzu ty  zostały 
należycie s ke nkre:yzowane o,razi poparte odpowiednimi do
wodami —  orzeczenia na odwołania1 n ie  mogą by;' redago
wane! szablonowo, lecz pow inny rozprawiać s ię  po .kolei, 
z każdymi zarzutem  ora,z. zaw ierać ocenę zaofiarow anych 
przez płatników: dowodów. Niedopuszczalne -jest; ponadto 
zbyt szerokie i częste: operowanie! pojęciami: tego rodzaju,, 
jak  „zarzuty gołosłowne",, „„złoiżone w yjaśnienia niei usu
nęły: przedstaw ionych wątpliwości" lub  t„ p.,, lecz zawsze1 
należy! wskazać i uizasadlnią, które m ianowicie zarzuty i- 
z, jiaikićh, przyczyni lU.zmane zostały za  gołosłowne o razi k tó re  
zi wyjiąjśnień ii zi jakiegoi powodu, n ie  usunęły wątpliwości' 
władz wymiarowych lub odwoławczych.

Przytoczone wyżej zasady m uszą -być przestrzegane 
również przy załatwianiu- wszelkiego rodzaju zażaleń na 
postanow ienia urzędów skaalbowych, w szczególności' zaś 
zażaleń na. postanowienia, o; odpowiedzialność za -podatek 
(art,. 127 —  13.5 O. P .).

Po-daj,ą,ci powyższe ogólne wytycznie, ii uwagi., M inister
stwo Skarbu w yraża przekonanie, Łż sam e władze ,skar- 
bowiei I i  II in stan c ji dołoży wszelkich s ta rań , aby uniknąć 
na przyszłość wadliwego' opracowywania, i, rozstrzygania 
odwołań oiraiz zażaleń, co Drzyicizyn-i siię do  wydatnego 
zmniejszenia. się liczby .skarg doi N,. T„ A. i: zażalleń w1 dro- 
dizie nadzoru,- a  w dalszej konsekwencji pozwoli uniknąć 
nieprodukcyjnego tracenia  czasu, na- wznawianie postępo
wania: odiwołaWczegoi i; ponowne rozpatryw anie tvdh, .sa
mych odwołań i zażaleń.,

Niedopuszczalność uzupełniania motywów orzeczeń 
instancyj odwoławczych.

Zaskarżane orzecizenie nie.uwzględniło odwołania „dla 
braku podstaw p r a w n y c h " ’. Tak widoczne z zestawienia 
treści tego orzeczenia z treścią jego intymatu, Urząd Skar
bowy, podając do wiadomości strony decyzję pozwanej, w ła
dzy, uzupełni! tę decyzji; -dalszym uzasadnieniem, nie m a
jący oparcia w  treści -decyzji. W tym stanie rzeczy uznać 
należy, iż zachodzi istotna wadliwość postępowania, pole
gająca na błędnym zakomunikowaniu przez Urząd Skarbo
wy zaskarżonego, orzeczenia. To też Trybunał już z tej 
przyczyny uchylił zaskarżone orzeczenie na zasadzie art. 
84 p. 3 rozporządzenia Prezydenta R. P. o Najwyższym Try

bunale Administracyjnym, ipoz. 806/32 Dz. Ust. (Wyciąg 
z wyrolku Najwyższego Trybunału Administracyjnego z dnia
16. II 1938 r. L. rej. 3081/35).

Kontrola i sprawozdawczość przy inwestycjach.

W związku ze znacznym rozszerzeniem akcji inwestycyj
nej i akcja robót publicznych, wzrasta w bardzo wysokim 
stopniu odpowiedzialność Rządu i wszystkich władz i orga
nów, dysponujących funduszami inwestycyjnymi na pra
widłowe zużycie pieniędzy publicznych, co stwarza koniecz
ność celowego i prawidłowego użycia omawianych fundu
szów.

W tym 'celu należy wzmocnić dotychczasową kontrolę fi
nansową;, a w 'Szczególności zwrócić uwagę na użycie oma
wianych kredytów na właściwe przeznaczone cele zgodnie z 
planami inwestycyjnymi, na prawidłowe księgowanie, na 
dokładne sprawdzanie rachunków itp. oraz na utrzym anie 
w ścisłej ewidencji wydatkowanych sum i wykonanych ro
bót w księgach rachunkowych, a w szczególności- w księ
gach budów.

Niezależnie od wymienionych kontroli koniecznym jest 
zorganizowanie odpowiedniej sprawozdawczości.

O delegacjach służbowych i wyjazdach oficjalnych 
za granicę.

Nawiązując do okólnika Prezesa Rady Ministrów z dnia
7. V. 1937 r. Prezydium Rady Ministrów pismem okólnym 
z dnia 31. III. 1938 r (Dz. Urz. Mm Spr. Wewn. Nr II. 
po*z. 57) zawiadamia, że według danych zakomunikowa
nych przez Ministerstwo Spraw Zagranicznych pismem 
z dnia 7. II. 1938 r. postanowienia -tego okólnika nie są 
ściśle - wykonywane, i -wskutek tego m iały miejsce wypadki 
powierzenia przez instytucje publiczne misji oficjalnych lub 
pół .oficjalnych, byłym  urzędnikom służby zagranicznej, 
którzy w drodze -dyscyplinarnej: zostali usunięci ze służby 
za niezgodne z. przepisami służby postępowanie podczas 
urzędowania na danym terenie.

Tego rodzaju-postępowanie należy, zdaniem Prezydium 
Rady Ministrów uznać za mijające się z 'treścią wspomnia
nego na wstępie okólnika Prezesa Rady Ministrów, który 
ma zastosowanie nie tylko do wyjazdów urzędników państ
wowych, lecz również do wszystkich wyjazdów oficjalnych
i półoficjalnych za granicę, dokonywanych -z polecenia i na 
koszt instytucyj. państwowych, s a m o r z ą d o w y c h ,  spo
łecznych lub gospodarczych.

W związku z powyższym Prezydium Rady Ministrów 
prosi o wydanie podległym instytucjom zarządzenia, by 
stosowały przy wszelkich wyjazdach za granicę z ich ra
mienia, czy to delegatów doraźnych, czy też reprezentan
tów stałych, postanowienia okólnika z. dnia 7. V. 1937 r.

Podniesienie wyglądu osiedli.
W myśl zasadniczej linii działalności Ministra Spraw 

W ewnętrznych w dziedzinie podniesienia zdrowotności wy
glądu kraju Wojewoda Śląski okólnikiem z dnia 12. IV. 
1938 r." (Gaz. Urz. Nr 14, po«. 99) zarządził na terenie w o 
j e wódz t w a Śląs k i e go:

1) Właściciele nieruchomości tak w m iastach jak w gmi
nach wiejskich, którzy dotąd nie doprowadzili li-c fronto
wych budynków do przyzwoitego wyglądu i nie uporządko
wali stanu ogrodzeń, odgraniczających poszczególne nieru
chomości od dróg publicznych, winni bezzwłocznie czynno
ści te uskutecznić zgodnie z §§ 36, 37, 54 rozporządzenia po-



licyjno-bu-dowlanego z dnia 1. IV. 1903 r. i 9. II. 1919 r. dla
miast i gmin wiejskich, wyszczególnionych w  § 111 tego 
rozporządzenia, dla. górnośląskiej części województwa ślą
skiego i § 81 ustawy budowlanej z 2. VI. 1883 r. dla cie
szyńskiej części województwa śląskiego.

Opieszałych w wykonywaniu wydanych -w tym kierun
ku zarządzeń, należy pociągnąć do odpowiedzialności kar
no-administracyjnej. Należy unikać malowania lic fronto
wych budynków i ,ich ogrodzeń w kolorach jaskrawych, ja
ko szkodliwych dla zdrowia, a kolory1 harmonizować z kra
jobrazem' oraz z kolorem sąsiednich budynków.

2) Podwórza winny być uporządkowane, wybrukowane 
w części służącej do komunikacji i opatrzone w ścieki dla 
odprowadzania wody deszczowej, przy czym należy zwrócić 
szczególną uwagę na to, aby ustępy były utrzym ane czysto, 
a śmietniki szczelnie zam ykane i uporządkowane1, zgodnie 
z § 39, ust. 6, 7, 88 dla górnośląskiej części województwa 
śląskiego i § 76 dla cieszyńskiej części województwa śląskie
go wyżej cytowanych rozporządzeń, oraz § 3 rozporządze
nia Ministra Opieki Społecznej z dnia 26. IX. 1935 r. o u- 
trzyma-niui porządku ,i czystości, w miejscach publicznych
i niektórych miejscach pryw atnych (Dz. U. R. P. Nr 76 poz. 
476).

3) Nawierzchnie podwórz w nieruchomościach położo
nych przy ulicach o nawierzchni gładkiej w miastach Ka
towice, Chorzów, Bielsko mają być doprowadzone do po
rządku przez zastosowanie nawierzchni gładkiej, (asfalt, be
ton itp.) zwłaszcza w tej, części podwórz, które służą do ko
munikacji.

4) Z uwagi na szpecenie budynków mieszkalnych licz
nymi antenam i odbiorczymi należy wywrzeć nacisk na w ła
ścicieli budynków mieszkalnych i posiadaczy anten odbior
czych, aby w budynkach, gdzie .znajduje się więcej niż 10 
aparatów odbiorczych radiowych, anteny jednopromienio- 
we zastąpiono anteną wielopromieniową tj. anteną o odpo
wiednim stojaku, której część główna składa, sięi z dwu lub 
więcej przewodów wiel-opromienio-wych w oparciu się na po
stanowieniach art. 338 rozporządzenia Prezydenta Rzeczy
pospolitej, z dinia 16. II. 1928 r. o prawie budowlanym i 
zabudowaniu osiedli, którego moc obowiązująca będzie roz
ciągnięta na obszar województwa śląskiego z dniem 1. VII. 
1938 r.

5) W związku, z dążeniem do podniesienia ogólnego wy
glądu i stanu osiedli PP. Starostowie w inni dołożyć specjal
nych starań i poprzeć inicjatywą samorządów i mieszkań
ców w dziedzinie podniesienia ogólnej estetyki i urządzeń 
osiedli.

Przede wszystkim należy dołożyć starań w celu u trzy
m ywania i zakładania zieleńców, skwerów i alei przydroż
nych, ukwiecania balkonów i okien, ustawiania ławek, na
leżytego utrzym ywania i wyrównania żywopłotów, sadze^ 
nia drzew przy drogach i alejach i w ogóle w celu utrzym y
wania wszystkich tych urządzeń otoczenia domów ulic i 
placów w należytej, czystości i porządku.

PP. Starostowie (Burmistrzowie) winni niezwłocznie 
przystąpić do akcji w myśl powyższych wytycznych.

W gminach wiejskich,, nieobjętych po,wołanymi przepisa
mi należy — mając na uwadze powyższe wytyczne w spra
wie podniesienia wyglądu osiedli —- zalecić wykonywanie 
powyższych prajc.

W ątpliwości przy stosowaniu -niniejszego okólnika roz
strzygać będą: w sprawach sanitarnych — W ydział Zdro
wia Publicznego., w sprawach budowlanych — W ydział Ko
ni unikacyjno- Budowlany.

Spłata długów rolniczych prywatnych.
Wojewódzkie B iuro1 do Spraw1 Finansow o Rolnych -iw 

Katowicach przypomina rolnikom-, że każdy- posiadacz; g-o-1 
spodars-twa. wiejskiego o, powierzchni do 50 hia, czyli .każdy* 
rolnik, którego .gospodarstwo należy do, grupy A. gospo- 
da-rstlwi w iejskich — o i-fe do dn-ia 31. XII.. 1904 r.. -przed
term inow o zapłaci! 'gotówką swój; d ług  luib c;z|ę|ś'ć tego  dłu
gą, to  wierzyciel za. każdą ra tę  zapłaconą; gotówka musi' 
mmiciriytć 2W%  zapłaconej sumy. (innym i1 słowy 1 zł uma
rza! dług w- kwocie !2 zł) z tym, jednak warunkiem, iż za-' 
■płacona przez rolnika- suma nie ,mriż.e- być m niejsza od1 
jjedlneijl półrocznej; -raty, czyli że jedncirazo-wa- w płata m usi 
wyno-s-ilę cc-najmniej 1/2)8 częlść długu.

Wygaśnięcie zawieszenia spłaty długów rolniczych.
Wojewódzkie B iu ro  do iSpraw Finansowo Rolnych w* 

Katowicach nawiązując: do- art. i3l a rozporządzenia z dnia?
24. X. 1934 r. -o konwersji i uporządkowaniu długów rol
niczych zawiadam ia posiadaczy gospodarstw  w iejskich -n-a' 
terenie. W ojewództwa Śląsk lego-,, że w diniui 1. X. 1938 r. 
należy- zapłacić ratję, kap ita łu  dłużnego, powstałego, przed* 
dniem 1. VIII., 193I21 r |  gdyż zawieszenie (karencja) wy,-' 
m agałności wszelkich długów z; dniem 1. X. li93-8 <r. trac i1 
swą moc., Za- sp ła tą  ra ty  kapitałowej! należy, zapłacić r-ów-ł 
niielż! odsetki, prowizje,, koszty i- iinme- .nałdżnolści- uboczne 
z tytułu d ługa, należne'. z,a czas od* dnia 1. XI. 1-934 r.

Służba aprowizacyjna.
W związku ze znacznym, rozszerzeniem zakresu -działa

nia władz administracji ogólnej w sprawach aprowizacyj- 
nyoh wprowadzonym dekretem Prezydenta Rzeczypospoli
tej z 22 II. br. (Dz. U. R. P. Ńr 13, poz. 89) oraz w  związku, 
z p-oruczeniem tych spraw Ministrowi Rolnictwa i Reform 
Rolnych — okólnikiem z dnia 28. III. 1938 r. (Dz. Urz. Min. 
Spr. Wewn. Nr 11, po-z. 54) zarządzono, do czasu -reorgani
zacji tego działu służby, co następuje:

1. Przy zarządach miejskich m iast liczących ponad 100 
tysięcy mieszkańców należy zorganizować specjalne refera
ty  (oddz.ia-ły) aprowizacyjne. Zakres -działania tych -refera
tów (oddziałów) -określi o-d-rębne zarządzenie.

2. Dotychczasowe upraw nienia Prezydentów Miast w za
kresie służby aprowi-zacyjneji — o ile- im- one zostały przez 
Panów Wojewodów przekazane na zasadzie rozporządze
nia Ministra, Spraw W ewnętrznych z. -dnia 29 X. 1929 r. -o 
regulowaniu cen przedmiotów powszedniego użytku (Dz. U. 
R. P. Nr 81, poz. 607) -pozostają niezmienione — do czasu 
wydania ewentl. nowych zarządzeń przez Ministra Rolnic
twa, i Reform Rolnych.

3. Dotychczasowy zakres działania władz adm inistra
cji ogólnej w sprawach aprowizacyjnych pozostaje na razie
— aż do dalszych zarządzeń bez zmian.

Urzędnicy, załatwiający dotychczas sprawy aprowiza
cyjne, załatw iają te sprawy nadal w dotychczasowych ko
ni ó rk ach -organ i za cyjnycli.

4. Celem odciążenia -władz adm inistracji ogólnej — zmie
nia się zarządzenie o- sprawozdaniach miesięcznych o ce
nach z dnia 5. X. 1931 r. (Dz. Urz. Min. Spraw Wewn. Nr 
14, poz. 273) i następne w tym (kierunku, że sprawozdania 
te należy -od dnia 1. IV. 1938 r. nadsyłać kw artalnie do- Mi
nisterstwa Rolnictwa i Reform Rolnych -oraz Ministerstwa 
Spraw W ewnętrznych w następujących terminach-: 1) do
14. IV. za, I kw artał roku kalendarzowego, 2. -do 14. VII. 
za II kwartał, 3) d-o. 14. X. za  III kw artał i 4) do 14. il. 
za IV kwartał. W sprawozdaniach tych winny być poda
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wane ceny płacone przeciętnie w ostatniej dekadzie kw ar
tału  sprawozdawczego. Pierwsze sprawozdanie kwartalne 
należy nadesłać za II kw artał 1938 r. ostatnie sprawozdanie 
miesięczne za marzec 1938 r, należy przedłożyć jeszcze Mi
nisterstwu Spraw W ewnętrznych według dotąd obowiązują
cych zarządzeń.

W związku z powyższym należy o wszelkich ponad 10 
proc. w ahaniach cen artykułów niereglamentowanycli, a ob
jętych sprawozdaniem kwartalnym, bezzwłocznie zawiada
miać właściwą władzę przełożoną. Obowiązek meldowania
0 ruchiu cen artykułów reglamentowanych pozostaje bez 
zmiany.

Państwowe zakłady chowu koni i dostarczanie ogierów 
dla hodowli.

Obwieszczeniem Min. Holn. i Ref. Roln. z dinia 17 III. 
1938 r. (Dz. U. Nr 2'7, poz. 246) ogłoszono jednolity tekst 
rozporządzenia Prezydenta Rzeczypospolitej z dinia 17. V. 
1927 r. o państwowych zakładach chowu koni i dostarczaniu 
ogierów dla hodowli.

Zwalczanie zaraźliwych chorób zwierzęcych.
Na mocy ustawy z dnia 16. IV. 1938 r. (Dz. U. R. P. N>r

27, poz. 245) wprowadzono szereg zmian w rozporządzeniu 
Prezydenta Rzplitej z dnia 22. VIII. 1927 r. o zwalcza
niu zaraźliw ych chorób zwierzęcych (Dz. U. P. R. Nt 77, 
poz. 673), zmienionym rozporządzeniem Prezydenta Rze- 
czypolitej z dnia 1. III. 1928 r. (Dz. U. R. P. Nr. 26 poz. 229)
1 ustawą z dnia 25. II. 1932 r. (Dz. U. R. P. Nr 26, poz. 229).

Wśród szeregu zmian zanotować należy na tym miejscu, 
że zgodnie z powołaną nowelą Państw o ponosi koszty, po
łączone z urzędowaniem władz administracyjnych i orga
nów lekarsko-weterynaryjnych w zakresie wykrywania, 
stwierdzania i tłum ienia zaraźliwych chorób zwierzęcych 
jako też koszty odszkodowań, zapomóg, i nagród, przyzna
nych na podstawie rzeczowego rozporządzenia. W szczegól
ności Państwo pokrywa koszty: a) strzeżenia, granicy, b) 
odkażania na granicy osób i  ich rzeczy, c) użycia siły zbroj
nej i policji, d) oszacowania, e} szczepienia, rejestracji i zna
kowania zarządzonego przez władzę (z wyjątkiem, rejestra
cji i  znakowania psów oraz. znakowania, przy wydawaniu 
świadectw miejsca pochodzenia), f) leczenia i dostarczania 
środków leczniczych oraz g) zaopatrzenia w środki odkaża
jące przy pryszczycy oraz przeprowadzenia w okręgu zapo
wietrzonym odkażania przy pomocy aparatów specjalnych. 
Gminy natom iast ponoszą koszty stosowania ogólnych środ
ków ochronnych i nadzoru w obrębie gminy, usuw ania i n i
szczenia zwłok i odpadków w sposób, zapobiegający niebez
pieczeństwu rozszerzania zarazy, jako też koszty utrzym a
nia grzebowisk.

Uwłaszczenie dzierżawców gruntów w miastach.
W Nr. 29 Dziennnika Ustaw pod poz. 259 ogłoszona jest 

nowela do ustaw y o wykupie gruntów zajętych pod budyn
ki w miastach (Dz. U. Nr 29 z 1933 r., poza tym ustawa 
zaw iera dogodniejsze w arunki 'dla dzierżawców, jeśli chodzi
o spłatę należności, (z, 6 lat do 10) oprocentowanie (z 5% 
na 3%) oraz zmniejsza opłatę stempl. z 4,4% na 1%.

Centralna ewidencja cudzoziemców.
W wykonaniu postanowień art. 8 rozporządzenia Pre

zydenta Rzeczypospolitej z dnia. 13 VIII. 1926 r. (Dz. U. R. 
P. Nr 83, poz. 465) o cudzoziemcach — Ministerstwo Spraw

Wewnętrznych, przystępuje do założenia z dniem 1. VI. 
1938 r. centralnego rejestru cudzoziemców.

W  tym celu okólnikiem z dnia 9. IV. 1938 r. (Dz. Urz. 
Min. Spr. Wewn. Nr 11, poz. 52) zarządza się co następuje:

1. Powiatowe w ładze administracji ogólnej', które prze
prowadziły jednorazową rejestrację cudzoziemców na pod
stawie przepisów § 39, 40 i 41 rozporządzenia Ministra 
Spraw W ewnętrznyh z dnia 15. XII. 1928 r. o ruchu cu
dzoziemców (Dz. U. R. P. Nr 5, poz. 49 z 1929 r.) oraz pro
wadzą bieżącą rejesirację cudzoziemców po myśli §§ 25 —
31 oraz 50 i 51 rozporządzenia Ministra Spraw W ewnętrz
nych z dnia 8. XI. 1929 r. o ruchu cudzoziemców (Dz.. U. 
R. P. Nr 76, poz. 575) uporządkują zebrany m ateriał re
jestracyjny, ułożą go w porządku alfabetycznym i prześlą 
w dniu 31. V. 1938 r. bezpośrednio do Ministerstwa Spraw 
W ewnętrznych.

Uporządkowanie wspomnianych kart i deklaracyj reje
stracyjnych. powinno zmierzać przede wszystkim do sko
rygowania adresu przez podanie w rubryce 22 wzgl. 23 kie
dy i dokąd się wymeldował w przypadku przeprowadzenia 
się cudzoziemca lub — w przypadku zupełnego wyjazdu — 
do zaznaczenia czerwonym atram entem  na  prawym  gór
nym rogu karty  (deklaracji), że cudzoziemiec „wyjechał 
z Polski". Obie te informacje mogą być zaczerpnięte z nad
syłanych przez gminy kart meldunkowych cudzoziemców.

2. Poczyniając od dnia 1. VI. 1938 r. powiatowe w ła
dze administracji ogólnej1 będą przesyłać bezpośrednio Mi
nisterstwu wszystkie nowoskładane przez cudzoziemców 
d ek 1 aracje re je str acy jne .

3. Od 1. VI. 1938 r. wszystkie gminne biura ewidencji 
ludności. (referaty meldunkowe) będą przesyłać miejscowej 
powiatowej władzy administracji ogólnej oba. odpisy zgło
szeń meldunkowych cudzoziemców (wzorów Nr Nr 1A, 2A, 
3A i 4A), dostarczane im stosownie do postanowień § 18 
rozporządzenia Ministra Spraw W ewnętrznych z dnia 23. 
V. 1934 r. o meldunkach i księgach ludności (Dz. U. R. P. 
Nr 54, poz. 489) przez właścicieli domów, ich zastępców, 
kierowników zakładów i t. p. Jeden z tych odpisów powia
towa. władza .administracji ogólnej prześle niezwłocznie do 
Ministerstwa Spraw W ewnętrznych (Ewidencji Centralnej).

Gminy, które przesyłają 1 odpis zgłoszeń meldunkO'- 
wrych cudzoziemców miejscowym organom Policji Państwo
wo) dla ułatw ienia im kontroli' nad przestrzeganiem przez 
cudzoziemców terminów pobytu — mogą czynić to nadal 
sporządzając dodatkowe odpisy omawianych zgłoszeń we 
własnym zakresie.

4. Od tego samego również terminu, t. j. od 1. VI. 
1938 r. wszystkie władze administracji ogólnej zarówno wo
jewódzkie jak i powiatowe będą nadsyłać M inisterstwu od
pisy wszelkich zarządzeń i decyzyj, jak również wszelkich 
napływających informacyj (w szczególności związanych 
z rubrykam i: 15, 16, 17 i 18 deklaracyj rejestracyjnych), 
odnoszących się do poszczególnych cudzoziemców. Zapro
wadzamy bowiem w  Ministerstwie; centralny rejestr cudzo
ziemców ma. doprowadzić; analogicznie jak to ma miejsce 
z krajowym rejestrem mieszkańców, do- stworzenia możli
wie pełnej, charakterystyki każdego cudzoziemca oraz jego. 
pobytu w Polsce.

W związku z powyższym zechcą P. P. Wojewodowie 
w-ydać niezwłocznie stosowne zarządzenia podległym urzę
dom, upoważniając je do sporządzania w razie potrzeby 
dla swego użytku odpisów nadsyłanych Ministerstwu kart
i deklaracyj rejestracyjnych.
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Prowadzenie statystyki osób zmieniających wyznanie 
oraz sporządzanie wykazów kwartalnych.

Ministerstwo Spraw W ewnętrznych zarządziło okólni
kiem z dnia 10. II. 1938 r. (Dz. Urz. Nr 5, poz. 20) założe
nie i prowadzenie przez gminne biura ewidencji ludności' 
statystyki osób zmieniających wyznanie oraz przesłanie bez
pośrednio do Ewidencji Centralnej w Ministerstwie Spraw 
W ewnętrznych wykazów kwartalnych osób zmieniających 
wyznanie według załączonego do tego okólnika wzoru. Rów
nocześnie Ministerstwo podkreśliło konieczność dopilnowa
nia, by obywatele zmieniający wyznanie powiadamiali o 
tym właściwe biura ewidencji ludności, do czego ustawowo 
są zobowiązani.

Ścisły nadzór nad wypełnieniem tego obowiązku przez 
obywateli jest w górnośląskiej części województwa tym wię
cej potrzebny, iż. sądy, które na ziemiach zachodnich są 
wyłącznie właściwe do przejmowania oświadczeń co do 
zmiany wyznania, nie m ają obowiązku zawiadomienia o 
tym, odnośnej gminy politycznej. W cieszyńskiej części wo
jewództwa obowiązek ten ciąży na władzach powiatowych 
administracji ogólnej, które przyjmują zgłoszenia o zmia
nie wyznania.

Ponieważ ustalenie wyznania pewnych osób oraz 
sprawdzenie!, czy zmiana w yznania nastąpiła zgodnie z obo
wiązującymi przepisami, może przy zakładaniu o-raz pro
wadzeniu statystyki tychże, osób nasuwać poważne trud
ności, Urząd Wojewódzki okólnikiem z dnia 16. IV. 1938 r. 
(Gaz. Urz. Nr 16, poz. 110) przypomina obowiązujące w tej 
mierze przepisy oraz ustala jednolity tryb postępowania 
w sprawie wpisu osób przechodzących z wyznania uzna
nego do nieuznanego i odwrotnie.

W górnośląskiej: części województwa obowiązuje — je
śli chodzi o wystąpienie z prawnie uznanego w yznania — 
ustawa z dnia 14. V. 1873 r. (Zb. u. pr. s.tr. 207) i rozporzą
dzenie wykonawcze Ministra Sprawiedliwości z dnia 13. VI. 
1873 r. (.fustiz-Ministerialblatt 1873 Nr 25, str. 183). W ła
dzami właściwymi do przyjmowania zgłoszeń o wystąpie
niu z prawnie uznanego w yznania są sądy grodzkie, które 
na żądanie interesowanego wystawiają mu poświadczenie,
o wystąpieniu, zawiadamiając równocześnie i tym gminę 
wyznaniową, opuszczonego wyznania. Stosownie do § 84 
część II. tyt. 2. Powszechnego Praw a Krajowego zdohiość 
do składania oświadczeń w sprawie wyboru wyznania roz
poczyna się z ukończeniem 14 roku życia. Zmiana wyzna
nia ojca powoduje zmianę w yznania jego dzieci ślubnych, 
lecz nie rozciąga się na żonę; w braku ojca decyduje m at
ka; odnośnie dzieci nieślubnych miarodajne jest wyznanie 
matki.

W cieszyńskiej' części województwa reguluje sprawę 
zmiany w yznania ustaw a austriacka z dnia 25. V. 1868 r.
o uregulowaniu międzywyznaniowych stosunków obywa
teli państwa. W myśl teji ustawy do przyjmowania oświad
czeń w sprawie wystąpienia z kościoła lub innego stowa
rzyszenia religijnego właściwe są, władze powiatowe adm i
nistracji ogólnej, które o wystąpieniu zawiadamiają w ła
ściwą gminę wyznaniową ora:z gminę polityczną, poza tym 
wydają interesowanym poświadczenia o wystąpieniu. Zdol
ność do składania oświadczeń w sprawie w ystąpienia z pew
nego wyznania rozpoczyna się z ukończeniem 14 roku ży
cia. O w yznaniu dzieci do ła t 7 decyduje wyznanie rodzi
ców względnie jednego z rodziców. Gdy rodzice należą do 
różnych wyznań, rozstrzyga umowa rodziców; w braku, zaś

porozumienia synowie idą za ojcem, córki za matką. Zm ia
na wyznania, rodziców pozostaje bez wpływu na wyznanie 
dzieci między 7 — 14 rokiem życia.

W ystąpienie z wyznania nieuznanego nie wymaga 
żadnego zgłoszenia tak w górnośląskiej jak i cieszyńskiej 
części województwa, przynależność zaś wyznaniową okre
śla oświadczenie interesowanego. Zwraca się przy tym uw a
gę, iż ustawodawstwo austriackie określało osoby nie na
leżące do wyznań uznanych jako bezwyznaniowe. Termi
nologii tej nie cła się utrzymać w świetle ustawodawstwa 
polskiego. Za bezwyznaniowych należy uważać tylko tych, 
którzy w ogóle do żadnego wyznania nie należą, jeżeli na
leżą do wyznania nieuznanego, należy w zasadzie wpisy
wać to wyznanie. Osobom podającym się za bezwyznanio
wych należy zwrócić na to uwagę. Nie wolno jednakże wy
wierać żadneji presji; należącym bowiem do związków reli
gijnych nieuznanych wolno określać swoją rełigię jako 
stan bezwyznaniowości.

Na terenie województwa śląskiego istnieje szereg zrze
szeń religijnych, nie mających dotychczas uregulowanego 
stosunku do Państw a t. zw. wyznań nieuznanych. Przy 
prowadzeniu statystyki osób, zmieniających wyznanie oraz 
sporządzaniu kw artalnych wykazów kwestia, czy pewna 
osoba należy do w yznania uznanego czy nieuznanego, nie 
ma, żadnego znaczenia. W ynika to zresztą jasno z załącz
nika (stanowiącego wzór formularza) da powołanego na 
wstępie okólnik Ministerstwa, w którym to form ularzu fi
gurują również W y z n a n ia  nieuznane (polski narodowy ko
ściół (katolicki, starokatolicki), i poza tym pozostawione są 
rubryki zapasowe mające służyć jako (jak objaśniono 
w „uwadze") dla przypadków przejścia do innych wyznań 
przez Państwo nieuznanych.

Z uwagi na to, że ustalone w rejestrze mieszkańców 
w yznanie ma zasadnicze znaczenie również dla innych 
władz np. wojskowych, sądowych, szkolnych, należy doło
żyć wszelkich starań, by wyznanie podawane przez oby
wateli do biur ewidencji ludności było zgodne z istotnym 
stanem rzeczy. Ponieważ ludność na ogół nie orientuje 1 się 
w jaki sposób należy przeprowadzać zmianę wyznania, by 
uzyskało ono znaczenie prawne, należy w przypadkach 
zgłaszania zmiany odpowiednio interesowanych informo
wać.

W reszcie Urząd Wojewódzki wyjaśnia, iż przez zmianę 
wyznania w znaczeniu powołanego okólnika Ministerstwa 
Spraw W ewnętrznych należy rozumieć również wystąpie
nie z pewnego wyznania bez, równoczesnego wstąpienia do 
innego, względnie przystąpienie do pewnego wyznania 
osoby, która dotychczas do żadnego wyznania nie należała 
(bezwy znan i o w i).

Miesięczne normy zarobków niewykwalifikowajnych 
robotników.

Inspektor pracy IX Okręgu w Katowicach na  zasadzie 
art. 316 ust. 6 ustawy z dnia 28. III. 1933 r. o ubezpieczeniu 
społecznym (Dz. IJ. R. P. Nr 51, poz. 396) określa na, obsza
rze woj. śląskiego na rok 1938 następujące miesięczne nor
my zarobków niewykwalifikowanych robotników, które sta
nowią najniższą podstawę wym iaru przy obliczaniu rent 
wypadkowych przez Zakład Ubezpieczeń Społecznych:

Powiat katowicki, i świętochłowicki 125 zł, rybnicki, 
pszczyński, tarnogórski, bielski, cieszyński, łubliniecki i 
miasto Chorzów 115 zł.



Ustawa o powszechnym obowiązku wojskowym
W Dziennniku Ustaw Nr 25 pod poz. 220 z 1938 r. ogło

szona została ustaw a z dnia 9. IV. 1938 r. o powszechnym 
obowiązku wojskowym. Ustawa zawiera •całokształt prze1- 
pisów, związanych z obowiązkami- obywateli w zakresie słu
żby wojskowej, przy czym wskutek obszernego m ateriału 
w postaci poprzednio wydanych ustaw, nie stanowi ona no
weli do ustawy, lecz nową ustawę, uchylającą wszelkie do- 
tychez.sowe przepisy. W pierwszym rządzie przeto 
uwzględnia ona zm iany wprowadzone rozp. Prezydenta 
Rz-pliteji z dnia 24. IX. 1934 r. o wojskowej służbie pomoc
niczej, rozp. Prezydenta Hzpiilej z dnia 28 XII. 1934 r. o 
unormowaniu właściwości władz, dekr. Prezydenta, Rzpli- 
teji z dnia 9. XI. 1936 r. o zastępczym obowiązku wojsko
wym i szereg innych.

U staw a system atyzuje cały m ateriał w następujących 
częściach: I — Przepisy wstępne II — Rejestracja poboro
wych, — III — Pobór, IV -4, Służba wojskowa, V — Obowią
zek meldunkowy, VI — Zastępczy obowiązek w oj.; ko wy, VII 
Przepisy ogóline, VIII — Przepisy karne i IX —-  Przepisy 
przejściowe i końcowe.

W obowiązkach gmin w zakresie czynności związanych 
z powszechnym obowiązkiem wojskowym ustawa żadnych 
zasadniczych zmian nie wprowadza poza włączeniem wy
żej wspomnianych przepisów.

Odstępowanie zwierząt pociągowych, wozów, pojaz
dów mechanicznych i rowerów dla celów obrony 

Państwa.
Ustawa z dnia 9. IV. 1938 r. (Dz. U. Nr 28, poz. 250 

znowelizowała rozporządzenie w, powyższej sprawie Prezy
denta Rzeczypospolitej z dnia 8. XI. 1927 r. (Dz. U. Nr 98, 
poz. 869). Nadano nowe brzmienie ust. 3 art. 5, art. 17, 21,
22, art. 20 zastąpiono nowymi art. 20, 20a, 20b, 20c, 20d, 
uchylone art. 28. Obowiązki gmin, pozostały bez zmiany.

Obrona Państwa.
Ogłoszona została ustawa z dnia 9 IV. 1938 r. (Dz. U. 

R. P. Nr. 28, poz. 250) w sprawie zmiany rozporządzenia 
Prezydenta Rzeczypospolitej z dnia 8. XI. 1927 r. o obowiąz
ku odstępowania zwierząt pociągowych, wozów pojazdów 
mechanicznych i rowerów dla celów obrony Państw a (Dz. 
U. R. P. Nr. 98, poz. 859).

Wśród wprowadzonych zmian zacytować należy, że 
przy poborze zwierząt pociągowych i wozów z poszczegól
nych gmin powinien być obecny przełożolny gminy lub 
wyznaczony przez niego zastępca oraz sołtysi (podsołtysi). 
pociągowych, przełożony gminy (jego zastępca), i sołtysi 
Na żądanie przewodniczącego- komisji poborowej zwierząt 
(podsołtysi) obowiązani są udzielać wszelkich i-nformacyj-, 
dotyczących zwierząt pociągowych i wozów podchodzących 
z tej gminy (gromady) oraz kontrolować stawiennictwo 
powołanych (wezwanych)) do poboru.

O górnej granicy wieku osób powoływanych do zast. 
powsz, obowiązku wojskowego.

Analogicznie do postanowień art. 36 ustaw y o po
wszechnym obowiązku wojskowym, górną granicą wieku, 
do* której onogą być powoływane do spełnienia zast. powsiz. 
obowiązku wojsk, osoby, które uregulowały stosunek do 
p-o-wsz. obowiązku wojsk, nie w wieku poborowym lecz póź
niej, jest zgodnie z pismem okólnym z -dnia 26. IV. 1938 r. 
(Dz,. Urz. Spraw Wewn. Nr 14, poz. 75) zgodnie wiek 50 
łat życia.

Pismo, powyższe' wiąże się z pismem okólnym z dnia 30. 
XII. 1937 r. (Dz. Urz. Min. Spr. Wewn. Nr 35, poz. 262).

Służba w oddziałach Obrony Narodowej.
W związku z powoływaniem żołnierzy Obrony Narodo

wej, do służby w oddziałach O. N., Ministerstwo- -Spraw We
wnętrznych pismem -okólnym- z dnia 6. V. 1938 r. (Dz. Urz. 

.Nr 14, poz. 78) w porozumieniu z Ministerstwem Spraw 
Wojskowych w-yjaś-nia, co- następuje:

Tryb .powołania.

Karty powołania do służby w Obronie Narodowej -na 
ćwiczenia doraźne i- okresowe z obowiązkiem natychm ia
stowego stawiennictwa rozsyłane są przez dowódców pod
oddziałów O. N. przy pomocy gońców własnych, żołnierzy
O. N. lub członków organizacji P. W.

Na ćwiczenia doraźne lub okresowe z,e stawiennic
twie,m terminowym, doręczanie k art powołania odbywa się 

jak wyżej lub za pośrednictwem zarządów gmin. W ostat
nim, wypadku doręczanie kart powinno być załatwione 
w trybie -analogicznym do powołania na normalne ćwicze
nia wojsko,we.

Po-s-ZiUkiwdanie uchylających  się o-d zgłoszenia się 
n a  wezwanie do oddziałów  O. N.

Jeśli powołani na ćwiczenia do- oddziałów Obrony Na
rodowej. — nie zgłosizą się, władze administracji ogólnej 
obowiązane są na  żądanie dowódców oddziałów O. N. prze
prowadzać poszukiwania, tak jak to m a miejsce z uchyla
jącymi się -od normalnych ćwiczeń wojskowych.

Zasiłki dla rodzin rezerwistów powołanych na  ćwiczenia 
do oddziałów O. N.

Rodzicom rezerwistów żołnierzy O. N. przysługuje pra
wo do zasiłków z,a każdy dżień ćwiczeń w oddziałach 
Obrony Narodowej na zasadach ustalonych w  rozporządze
niu Ministra Spraw W ewnętrznych z dnia 19. IX. 1927 r. 
(Dz. U. R. P. Nr 109, poz. 926), o ile powołani na ćwicze
nia w oddziałach O. N. nie otrzym ują za nieprzepracow-a- 
ne dpi w czasie ćwiczeń swojej stałej płacy łub zarobku. 
Uprawnienie do zasiłku wynika z tego-, że oddziały Obrony 
Narodowej' są wojskiem, a służba w nich opiera się na u sta
wie o powszechnym- obowiązku wojskowym.

Ministerstwo Spraw W ewnętrznych prosi o  podanie 
niniejszego zarządzania do wiadomości zarządów gmin.

Nadanie medalu „Za Długoletnią Służbę“.
W sprawie nadaw ania medalu „Za Długoletnią Służ

bę" osobom uprawnionym z ty tu łu  służby państwowej lu-b 
w" -przedsiębiorstwach państwowych w -dziale- Ministerstwa 
Spraw Wewnętrznych oraz uprawnionym z tytułu, służby 
śląskiej lub służby w samorządzie terytorialnym, jako też 
w  przedsiębiorstwach i zakładach tych służb ukazało się 
zarządzenie Ministra -Spraw W ewnętrznych z dnia 27. IV. 
1938 r. (Dz. Urz. Nr 13, poz. 70), które zawiera następujące 
przepisy: 1. Władze, uprawnione do nadaw ania medalu;
2. Tryb postępowania .przy załatw ianiu spraw  o nadanie 
medalu. 3. Inne Obowiązujące przepisy.

Leczenie na koszt Skarbu Państwa uczestników walki 
o niepodległość Państwa Polskiego.

Ministerstwo Opieki Społecznej w porozumieniu, z Mi
nisterstwem Skarbu powierzyło obwieszczeniem z dnia. 5. IV.
1938 r. (Dz. Urz. Nr 8, poz. 119) leczenie uczestników walk
o niepodległość Państw a Polskiego, uprawnionych na pod
stawie art. 14 ust. (1) ustawy z dnia 2. VII. 1937 r. (Dz. 
U. R. P. Nr 59, po-z. 464) oraz §§ 50 i 51 rozporządzenia
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z dnia 4. I. 1938 i. (D z .  U. R. P. Nr 4, póz. 27), do leczenia 
na- koszt Skarbu Państwa, ubezpieczalniom społecznym..

Dowodem uprawnienia uczestnika walk o niepodle
głość do leczenia na koszt Skarbu Państw a przez ube-zpie- 
■czalnię społeczną jest zaświadczenie Izby Skarbowej waż
ne na dany rok kalendarzowy o■ przyznaniu uczestnikowi 
walk o niepodległość zaopatrzenia pieniężnego łącznie z le
gitymacją, stwierdzającą nadanie mu Krzyża Niepodległo
ści-z Mieczami, lub Krzyża-Niepodległości.

Zaświadczenie o przyznaniu uczestnikowi walk o nie
podległość zaopatrzenia pieniężnego wydaje na jego wnio
sek Izba Skarbowa, która .zarządziła wypłatę zaopatrzenia 
pieniężnego.

W łaściwą do udzielenia uczestnikowi walk o niepod
ległość świadczeń leczniczych jest ubezpieczałnia społecz
na, na której terenie działania on stale zamieszkuje. W 
przypadkach nie cierpiących zwłoki, każda ubezpieczałnia 
społeczna obowiązana jest udzielić uczestnikowi walk o 
niepodległość świadczeń w zakresie leczenia.

Ułatwienie działalności Polskiemu Związkowi 
Kolarskiemu.

Polski. Związek Kotarski przystąpił w porozumieniu 
z Państwowym Urzędem W ychowania Fizycznego i Przy
sposobienia Wojskowego- do rozszerzenia dotychczasowej 
działalności w kierunku uwzględnienia w pracach progra
mowych, sportu kolarskiego również zadań z dziedziny 
przysposobienia wojskowego oraz da powszechnienia spor
tu  kolarskiego wśród szerszego ogółu obywateli. W celu 
ułatw ienia Polskiemu Związkowi Kotarskiemu rozwinięcia 
zamierzpnej akcji mającej znaczenie dla potrzeb wojska, 
Ministerstwo Spraw W ewnętrznych, pismem okólnym z 
dnia 19. i :  1938 ;r. (Dz. Urz. Nr 12, poz. 68) prosi o. zalece
nie zarządom gmin, aby ich -organa udzielały Polskiemu 
Związkowi Kolarskiemu oraz jego komórkom organizacyj
nym pomocy i wszelkich możiliwych ułatw ień w przepro
wadzeniu zakreślonej akcji.

Ministerstwo- Spraw W ewnętrznych zaznacza, że naj
bardziej pożądana byłaby współpraca, -zmierzająca d-o- 
okazywania pomocy w organizowaniu wszelkiego rodzaju 
imprez .kolarskich oraz udostępniania dla tych celów tere
nów i urządzeń samorządowych.

Pojęcie instalacyj wodociągowo-kanalizacyjnych.
Min. Przem ysłu i Handlu okólnikiem z dnia 1. II. '1938 

r. N. P. A. III. 2/18 wyjaśniło, iż:
Instalacjam i 'wodociągowymi i- kanalizaclyjoym i w ro

zumieniu art. 8 pkt. 1 rozporządzenia Prezydenta tlzplitej 
Polskiej z dnia 7. 4. 1927 r. o prawie przemysfowym (Dz. 
U. R. P. Nr 53, poz. 468) w brzmieniu -ustawy z dnia 10.
III. 1934 r. (Dz. U. R. P. Nr 4-0, poz. 350) są wyłącznic do
mowe urządzenia wodociągowe i kanalizacyjne

Przedsiębiorstwa wykonujące uliczne urządzenia ka
nalizacyjne, jak kolektory kanalizacyjne, głównie przewody 
kanalizacyjne i wodociągowe-, nie są przemysłem ko-nce  ̂
cjonowanym w rozumieniu powołanego prz-episu prawa, 
przemysłowego.

Budowa i utrzymanie- sieci kanalizacyjnej jest wyłą
cznym prawem  gminy (art. 6 rozporządzenia Prezydenta 
Rzplitej z 16. III. 1928 r. o usuw aniu nieczystości i wód 
opadowych — Dz. U. R. P. nr 32, po-z. 311), która m oże'ze
zwalać na wykonywanie- tych urządzeń innym osobo-m 
fizycznym lub prawnym.

Komunalne Kasy Oszczędności.
Na, mocy ustawy z dnia 9. IV. 1938 r. (Dz. U. R. P. 

Nr. 26, poz. 232) uzupełnione zostały przepisy art. 91 ro-zp. 
Prezydenta Rzeczypospolitej z dnia 24. N. 1934 r. o komu
nalnych kasach oszczędności' (Dz. U. R. P. Nr 95, p-oz. 860).

Zgodnie z powyższą zmianą, Minister Skarbu w poro
zumieniu z Ministrem Spraw W ewnętrznych może zezwo
lić na. rozłożenie na spłaty1 ro-czne sum brakujących do- uzu
pełnienia kapitału zakładowego tym związkom założyciel
skim (poręczającym), które nie były w możności uzupełnić 
kapitału zakładowego swych kas oszczędności w terminie 
trzyletnim, t j. do- dnia 29. X. 1937 r. Uzupełnienie braku
jącego' kapitału zakładowego w spłatach rocznych powinno 
nastąpić nie później niż dnia 29 X. 1.942 r. Niezapłacenie 
raty  w terminie oznaczonym powoduje likwidację kas |§  
szcz-ędności -z m-o-cy zarządzenia władzy nadzorczej, jeśli 
ich związki założycielskie .-(poręczające) -nie uzyskały zwol
nienia od obowiązku uzupełnienia kapitału zakładowego. -

Organizacja opieki nad dzieckiem i młodzieżą.
W dniu 11. 4. 1938 odbyły się w, Ministerstwie Opieki 

Społecznej pod- przewodnictwem P. M inistra aM riana Zyn- 
dram-Koś-ciałko-wskiego -obrady I-go- Ogólnopolskiego Zjaz
du- Wojewódzkich Komitetów Pomocy .Dzieciom i Młodzie
ży.

Po zagajeniu -obrad, przez Pana M inistra K-ościałkowr- 
skiego, który, dziękując przedstawicielom organizacji spo
łecznych za przybycie, podkreślił -konieczność koordynacji 
wysiłków społeczeństwa i- Rządu w akcji opieki nad -dziec
kiem, dłuższy referat, poświęcdny organizacji opieki nad 

■ dzieckiem i młodzieżą wygłosił naczelnik wydziału nadzo
ru i polityki- opiekuńczej — G. Zieliński.

W dniu 27. 8. 1936 r. P. Minister Opieki Społecznej 
M. Zyndram Kośćialkowski powołał dó życia na terenie 
całego Państw a wojewódzkie, powiatowe i miejskie komi
tety Pomocy Dzieciom-i Młodzieży, których zakres działa
nia -objął: a) dożywianie dzieci i. młodzieży, b) zaopatrze
nie ich w odzież, obuwie, bieliznę i pomoce- szkolne, c) 
opiekę higieniczną i lekarską, d) akcję kolonii i półkolonii 
letnich oraz e) akcję kulturalno-wycbowaw-czą.

Komitety te, które pokryły gęstą siecią całe Państwo, 
są- dobrow ilcyiuf zrzeszeniami organizacji, działających na 
polu opieki nad dzieckiem, celem zaś ich jest koordynacja
i  usprawnienie- akcji opiekuńczej w całym kraju.

O pomyślnym rozwoju prac komitetów7- Pomocy Dzie
ciom i. Młodzieży, świadczą najlepiej'. osiągnięte rezultaty. 
Dożywiano dzieci, w iwiefcu szkolnym: w r. 1935/36 -—: 
364.183, w r. 1936/37 — 659.276 i w r. 1937/38 — 800.000, 
co_ stanowi w stosunku do r. 1935/36 zwiększenie 1 zasięgu 
akcji o 22'0%. W 1 stosunku do ogółu -dzieci i młodzieży 
w wieku -od 5 do 14 lat, obliczanych na przeszło 7 milio
nów, liczba dzieci dożywianych wynosiła w 1935/36 —• 
5,2%, w 1936/37 — 9,4%, a w 1937/38 — 11,4%.

Drugą w ażną -dziedziną działalności komitetów Pomocy 
Dzieciom i Młodzieży stały  się kolonie i półkolonie letnie. 
Liczba dzieci młodzieży, korzystających z akcji kolonijnej 
wynosła: w 1923 r. — 19,450, w 1933 r. — 160.755, w  1936 
r. — 323.564, w 1937 r. — 430,000. W szczególności za
sługuje na podkreślenie -fo-zwój półkolonii letnich, pr y 
czym ilość dziatwy korzystającej z nich wzrośła w ciągu 

'o-statnich 5 la t z 60 n a  260- tysięcy, a więc zwiększyła , się 
przeszło czterokrotnie.

Specjalną wagę przywiązywano do rozszerzenia akcji 
opiekuńczej na terenie wsi. Praca w tej dziedzinie pr-o-wa-
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dzona jest za pomocą dziedzińców, których ilość wynosiła 
w 1935 r. — 654 z ogólną liczbą dzieci ponad 30.000 w r.
1.937 —- dziecińców było już 1.290, a liczba dzieci wynosiła 
ponad 45.000, w roku bieżącym liczba dziecińców dojdzie 
do 2.000, zaś ilość dzieci korzystających z nich — do
70.000.

Zasadniczą cechą akcji pomocy dzieciom i młodzieży, 
wysuniętą przez Pana M inistra Opieki Społecznej .jest jej 
powszechność, ciągłość i celowość. Powszechność, a więc 
dążenie do objęcia pomocą wszystkich dzieci potrzebują
cych. Ciągłość polega na powiązaniu akcji dożywiania w 
okresie zimowym z akcją kolonii i półkolonii letnich. Celo
wość — to dążenie do utrzym ania dzieci i młodzieży na 
poziomie możliwie wysokiej wartości zdrowia i sił moral
nych oraz podniesienia ich w aktywności.

„Dzień Spółdzielczości*'.

Wzorem lat ubiegłych związki spółdzielni urządzają w 
dni 12 VI. 1938 r. obchód „Dnia Spółdzielczości".

Ministerstwo Spraw W ewnętrznych prosi, aby o ile nie 
będą stały  na przeszkodzie względy bezpieczeństwa, porząd
ku i spokoju publicznego1, władze ustosunkowały się przy
chylnie do organizowanych w tym dniu przez Komitety 
„Dnia. Spółdzielności" zgromadzeń widowisk, zabaw itp. im
prez.

Równocześnie Ministerstwo Spraw W ewnętrznych przy
pomina treść pisma swego z dnia 12. IV. 1937 r. w części, 
dotyczącej zarezerwowania czasokresu od 11 do 20. VI. każ
dego roku na urządzenie w jednym z tych dni dorocznego 
„Dnia Spółdzielczości".

Ze Związku Gmin Województwa Śląskiego
Sprawozdanie z działalności Związku Gmin Wojewódz

twa Śląskiego 

za okres od 1. IV. 1937 do 31. III. 1938 r. 

I. Członkowie i organa Związku.

Do Związku Gmin należało w dniu 31 marca 1938 
roku 364 miejskich i wiejskich gmin. W ciągu roku 
sprawozdawczego zapłaciły składki członkowske 22 
gminy, które od. dwóch i więcej lat nie płaciły składek 
a 6 gmin, które nie zapłaciły składek w roku ubiegłym.

Zarząd Związku wybrany na czas od 1935 do 1938 
roku składa się z 11 członków i 11 zastępców, spośród 
których wchodzi do prezydium 5 członków.

Prezydium Związku stanowili pp.: 1. Dr Kocur 
Adam, prezydent m. Katowice — przewodniczący, 2. 
Wieczorek Jan, naczelnik gm. Tychy — zastępca prze
wodniczącego ", 3. Halfar Rudolf, burmistrz m, Cieszyn
i 4. Rudzki Zbigniew, naczelnik gm. Godula — sekre
tarze), 5. Tomanek Piotr, naczelnik gm. Orzegów — 
skarbnik.

Do Zarządu wchodzili pp.:

C z ł o n k o w i e :

1. Dr Kocur Adam, prezydent m. Katowic — 
przewodniczący

2. Wieczorek Jan, naczelnik gm. Tychy— zastępca
3. Mgr Antes Fryderyk, burmistrz m. Tam . Góry
4. Grzesik Karol, prezydent m. Chorzów
5. Dr Michna Andrzej, naczelnik gm. Szopienice
6. Miedniak Władysław, naczelnik gm. Wisła Ciesz.
7. Dr Przybyła W iktor, burmistrz m. Bielsko
8. Rudzki Zbigniew, naczelnik gm. Godula
9. Skop, burmistrz m. Lubliniec

10. Tomanek Piotr, naczelnik gm. Orzegów
11. Weber Władysław, burmistrz m. Rybnik.

Z a s t ę p c y :

1. Dubiel Paweł, II burmistrz m. Chorzów
2. Halfar Rudolf, burmistrz m. Cieszyn
3. Dr Karczewski Tadeusz, burmistrz m. Mysłowice
4. Koi Jan, burmistrz m. Mikołów
5. Płonka Bartłomiej, naczelnik gm. Piekary Śl.
6. Polak W iktor, naczelnik gm. Świętochłowice
7. Popek Ferdynand, burmistrz m. Siemianowice
8. Przybyła Jan, naczelnik gm. Cbropaczów
9. Sitko Konrad, naczelnik gm. Kończyce

10. Zieleźnik Franciszek, naczelnik gm. Czechowice
11. Żmij Józef, burmistirz m. Pszczyna.

Zarząd odbył 4 posiedzenia i załatwił 22 sprawy.
Do Komisji Rewizyjnej wchodzili pp.: Mgr Grzbie- 

la Jan, naczelnik gm. Wielkie Hajduki, Brandys Karol, 
naczelnik gm. Radlin, Fojcik Walenty, naczelnik gm. 
Michałkowice.

Do- utworzonych przez Zarząd Związku komisyj 
wewnętrznych zostali delegowani1 do:

Komisji dla spraw ustroju gmin wiejskich pp.: 
Brandys Karol, Broll Jan, Miedniak Władysław, Przy
była Jan, Wieczorek Jan i Ziętek;

Komisji dla spraw bezrobotnych pp.: Antes Fry
deryk, Brandys Karol, Broll Jan,, Płonka Bartłomiej
i Przybyła Jan

Komisji szkolnej pp.: Grzesik Karol, dr Kocur 
Adam. dr Michna Andrzej i Popek Ferdynand;

Komisja dla spraw dostarczania gminom prądu 
elektrycznego pp.: Halfar Rudolf, dr Michna Andrzej, 
Miedniak Władysław, Przybyła Jan, Skop i Żmij Józef.

Koło powiatowe Katowice odbyło 1 posiedzenie 
w sprawie uchwalenia uwag do projektu umowy o do
stawę wody z Wodociągów Powiatu Katowickiego i w 
sprawie uposażeń naczelników gmin w razie ponowne
go ich wyboru.
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Koło Powiatowe Świętochłowice odbyło 2 posie
dzenia w sprawie umów między K. K. O. Świętochło
wice a gminami, prowadzącymi jej filie (wpłatnie).

W bierze Związku zatrudnione były trzy osoby: 
kierownik biura, pomoemiezka biurowa i uczeń.

O szczegółowym przebiegu prac organów i biura 
Związku informowano gminy na łamach „Orędownika 
Samorządu". „

II. Działalność Związku.

Działalność Związku w okresie sprawozdawczym 
rozwijała się zgodnie z statutem w dwóch zasadniczych 
kierunkach:

1. w pracy zewnętrznej, której celem było: a) ko
ordynowanie wysiłków pojedynczych gmin celem wy
tworzenia świadomego działania w kierunku nadania 
pracom samorządowym harmonijnej całości, która pla
nowo rozwiązuje zagadnienia potrzeb życia samorządu 
gminnego w ścisfeji współpracy z organami naczelnymi,
b) przetwarzanie wszelkich niepokojących przejawów 
z życia samorządowego na postulat czy dezyderat', 
opracowywanie projektów, memoriałów, inteirpelacyj 
oraz zestawień statystycznych celem przedłożenia ich 
do aprobaty i uwzględnienia przez czynniki miarodajne;

2. w pracy wewnętrznej, polegającej na zaznajamia
niu gmin z przepisami prawnymi, z ich obowiązkowy
mi czynnościami; oraz udzielaniu gminom porad praw
nych w zakresie ich działalności oraz informacyj w za
kresie wszelkich zagadnień, dotyczących działalności 
gmin.

Szczegółowe omawianie tutaj tych dwóch działal
ności wydaje się zbędne, gdyż, jak wyżej wspomniano, 
„Orędownik Samorządu" stale informuje gminy pod 
tym względem. Celem więc uniknięcia powtarzania 
się wydaje się być rzeczą słuszną, aby w tym1 sprawo
zdaniu podnieść tylko najistotniejsze i najbardziej cha
rakterystyczne momenty w odniesieniu zarówno do sy
tuacji gmin jak i działalności Związku specjalnie w okre
sie sprawozdawczym.

W  okresie sprawozdawczym, zaznaczył się wzrost 
zainteresowania sprawami samorządowymi. Bodaj po 
raz pierwszy Sejm R. P. nie odjął samorządowi docho
dów i nie nałożył nowych obowiązków ustawowych, 
lecz przyznał w budżecie państwowym kredyt w wyso
kości 10 mil. zł na dotacje dla samorządów i przesunął 
Z samorządu nawet pewne nie wielkie ciężary. Nie moż
na tej oceny zastosować do gmin śląskich, które w tym 
okresie doznały dalszego obciążenia m. in. przez nało
żenie obowiązku dostarczania mieszkań nauczycielom 
szkół powszechnych oraz zwiększonych obowiązków 
w zakresie O. P. L. G.

To też zagadnienie finansów i gospodarki samo
rządowej w ogóle a gmin w szczególności wysuwało 
się nadal na czoło zainteresowań samorządu. W praw

dzie w okresie sprawozdawczym spotykamy się z obja
wami poprawy koniunktury, stwierdzić jednak trzeba, 
że ten wzrost koniunktury odbił się w nieproporcjonal
nym stopniu na polepszeniu finansów samorządowych. 
W  dodatku akcja oddłużania samorządu zakończona 
formalnie nie została faktycznie w całości przeprowa
dzona w województwie śląskim zgodnie z zamierzenia
mi ustawodawstwa oddłużeniowego.

W pracy zewnętrznej Związek przedłożył właści
wym czynnikom:

a) uwagi do: projektu ustawy o dostawach i robo
tach na rzecz związków komunalnych, projektu ustawy
o opiece społecznej, projektu ustawy o  zakładach lecz
niczych, projektu ustawy o mieszkaniach dla nauczy
cieli szkół powszechnych, projektu zmiany ustawy
o ochronie lokatorów, projektu ustawy o gminach wiej
skich, projektu umowy zbiorowej dla tercjanów szkol
nych, projektu urnowy o dostawę wody z Wodociągów 
Powiatu Katowickiego, projektu umowy, zawartej mię
dzy K. K. O. powiatu świętochlowickiego a gminami 
w sprawie prowadzenia wpłatni;

b) memoriały: w sprawie odciążenia gmin od do
ręczania pism władz legalizacji narzędzi mierniczych, 
w sprawie zwolnienia gmin od opłat portoryjnych przy 
sprostowaniach zniekształconych nazwisk, w sprawie 
wymiaru podatku od budynków, w sprawie określenia 
robót, mających w gminie związek z obroną Państwa, 
w sprawie odciążenia gmin od przesłuchiwania stron w 
postępowaniu karno-administracyjnym, w sprawie u- 
wzgłędnienia w wykazach potrąceń w podatku docho
dowym stanu prawnego, obowiązującego w wojewódz
twie śląskim, w sprawie wynagrodzenia gmin za dorę
czanie pism władz skarbowych, w sprawie obniżenia 
oprocentowania i konwersji pożyczki amerykańskiej, 
w sprawie obniżenia, oprocentowania od 'długów hipo
tecznych, zaciągniętych w Z. U. S., w sprawie obniże
nia oprocentowania od długów, zaciągniętych w K. K. 
O., w sprawie odciążenia gmin od wykonywania wyro
ków sądów grodzkich, w sprawie 3% potrącenia na 
rzecz Śląskiego, Funduszu Pożyczkowo-Zapomogowego, 
w sprawie przekazywania gminom dodatków do, scalo
nego podatku przemysłowego, w sprawie dodatków ad
ministracyjnych ze1 strony gmin dla kierowników szkol 
powszechnych, w sprawie używania znaczków urzędo
wych przez urzędy stanu 'Cywilnego, w sprawie opłat 
drogowych, w sprawie zwolnienia gmin od obowiązku 
ubezpieczenia od wypadku osób odpracowujących po
moc doraźną, w sprawie zwolnienia od ubezpieczenia 
w kasach chorych samorządowych pracowników eta
towych, w sprawie interpretacji przepisów, rozgrani
czających egzekucjię administracyjną od sądowej, w 
sprawie intepretacji przepisów, rozgraniczających egze
kucję administracyjną gmin od urzędu, skarbowego, 
w sprawie godzin handlu i otwierania zakładów handlo
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wy eh, w sprawie ulepszenia komunikacji autobusowej 
oraz w sprawie wykazów dostawców prądu elektrycz
nego i zelektryfikowanych gmin przez poszczególnych 
dostawców.

W  roku sprawozdawczym Związek urządził wy
cieczkę do Istebnej w celu zwiedzenia,' Zakładu Leczni
czo-Wychowawczego,, odczyt dyrektora T. O, R. na 
temat budownictwa mieszkaniowego oraz zorganizował 
wycieczkę Koła Miast Wielkopolskich.

W  pracy wewnętrznej, zaznaczył się pomyślnie dal
szy rozwój poradnictwa samorządowego, spowodowa
ny większym zainteresowaniem gmin tym kierunkiem 
pracy Związku oraz rozszerzenie i podniesienie pozio
m u  organu Związku „Orędownika Samorządu".

Nieodzownym! jednak warunkiem skutecznego 
działania Związku jest czynna z nim współpraca wszy
stkich miejskich i wiejskich gmin przez informowanie
0 wszelkich przejawach, które w działalności gmin są 
niepokojące, dostarczanie Związkowi odpisów miejsco
wych statutów, regulaminów, zasadniczych rozstrzy
gnięć, orzeczeń władz, sądowych i administracyjnych 
itp. dokumentów, odnoszących się do; ważniejszych za
gadnień miejisowej administracji gminnej oraz życia sa
morządowego.

Przed nami stoi w nie dalekiej przyszłości wielki 
wysiłek oparcia samorządu w ogóle a samorządu gmin
nego w szczególności na nowych, polskich podstawach 
organizacyjnych. W  wysiłku tym Związek weźmie1 u- 
dział w porozumieniu z władzami naczelnymi. Wie
rzymy,, że szybko zrozumiemy zasady nowego ustroju, 
który idzie ku nam i zrzeszeni wszyscy w Związku ra
zem z nim pokonamy w krótkim  czasie nieodłączne od 
narodzin każdego nowego ustrojiu bóle organizacyjne
1 interpretacyjne.

P r o t  o k ó i

z posiedzenia Zarządu Związku Gmin Województwia 
Śląskiego, odbytego w dniu 7 maja 1938 r.

Obecni pp,: Dr Kocur Adam, prezydent m. Kato
wic — przewodniczący, Wieczorek Jan, naczelnik gm. 
Tychy — zastępca, Mgr. Antes Fryderyk, burmistrz 
m. Fairn. Góry, Halfar Rudolf, burmistrz m. Cieszyn, 
Koj Jan, burmistrz m. Mikołów, Dr Michna Andrzej, 
naczelnik gm. Szopienice, Płonka Bartłomiej, naczelnik 
gm. Piekary SI., Przybyła Jan, naczelnik gm. Chropa- 
czów, Skop, burmistrz m. Lubliniec, Tomanek Piotr, 
naczelnik gm. Orzegów, Weber, burmistrz m, Rybnik
i Żmij Józef burmistrz m. Pszczyna.

Usprawiedlił nieobecność p. Miedniak Władysław, 
naczelnik gm, Wisła Ciesz.

Posiedzenie zagaił o godz. 10.15 przewodniczący 
p. prezydent Dr Adam Kocur.

Po przyjęciu obrad:

Przyjęto protokół z posiedzenia Zarządu z dnia
3. III. 1938 r. ogłoszony w ,,Orędowniku Samorządu" 
N r 3 z br.

Ponieważ wszystkie rodzaje ubezpieczeń pracowni- 
liow komunalnych są w obecnym ich uregulowaniu 
niekorzystne dla gmin, uchwalono postulat: 1) zwolnie
nia gmin od ubezpieczenia pracowników etatowych od 
wypadków, gdyż komunalne ustawy urzędnicze zabez
pieczają im świadczenia w razie, wypadku, 2) zwolnie
nia pracownikow etatowych od ubezpieczenia chorobo
wego w kasach chorych, gdyż pracownicy otrzymują 
wzamian za to ekwiwalentowy dodatek, 3) jak najszyb
szego życiowego uregulowania kwestii ubezpieczenia 
emerytalnego komunalnych pracowników imysto- 
wych, gdyż obecny stan prawny jest od roku 1936 ex 
lex.

Uchwalono projekt zmiany o utrzymaniu dróg pu
blicznych z 1933 w kierunku 1) obciążenia nowowz.no- 
zonych budowli opłatami drogowymi, 2) ustalenia klu

cza podziału tych opłat między powiaty i gminy.
Projekt ustawy o odpowiedzialności służbowej o- 

dieśłanO' do Komisji, w skład której weszli pp .: burm. 
mgr. Antes, nacz. dr Michna, burm. Weber i Żmij

Przyjęto sprawozdanie finansowe Związku za czas 
od 1. IV. 1937 r. do 31. III. 1938 r.; zamykające się po 
stronie dochodów kwotą 24.157,17 zł a po stronie wy
datków kwotą 19.791,13 zł. Zatwierdzono wydatki pod 
pozycją: „Nieprzewidziane do dyspozycji Zarządu"
i „Nieprzewidziane rzeczowe" oraz wydatki, przekra
czające preliminowane kwoty w pozycji: „Wydawnic
two Orędownik,a Samorządu" o 637,Ul zł a w pozycji:
. Materiały piśmienne" o 58,90 zł — razem 696 zł, po
nieważ przekroczenie to  należy uważać za celowe i uza
sadnione.

Uchwalono preliminarz budżetowy na r. 1938/39, 
zamykający się w dochodach i rozchodach kwotą 
21,651,— zł.

Uchwalono termin, miejsce, porządek obrad, przy
dział referatów i wnioski do rezolucji na Walne Zebra
ne Związku w roku. bieżącym.

Za redagowani© ,,Orędownika Samorządu" w roku 
1937/38 uchwalono p. mgr. Henrykowi Magdziorzowi 
jednorazowo wynagrodzenie w wysokości 500 zł a w ra
zie wyjazdu służbowego grupę samorządową VI. po
cząwszy od 1. IV. 1938 r.

W wolnych głosach poruszono sprawy odpowie
dzialności osobistej i materialnej, przełożonych gmin za 
wszelkie świadczenia z Funduszu Pracy dla bezrobot
nych, turnusów przy robotach gminnych, przejęcie K. 
U. P. P., młodzieży bezrobotnej, pożyczki amerykań
skiej, oddłużenia, rozwiązania stosunku służbowego 
nauczycieli szkół komunalnych, uruchomienia kredy
tów za doręczanie pism władz skarbowych i podatku 
specjalnego.
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Pełnomocnictwa udzielone naczelnikowi gminy.

Pytanie: Czy udzielone naczelnikowi gminy peł
nomocnictwo notarialnie do przewłaszczenia gruntów 
gaśnie na wypadek jego śmierci?

Odpowiedź: Dla rozstrzygnięcia, czy pełnomoc
nictwo' udzielone naczelników: gminy gaśnie na wypa
dek jegoi śmierci, należy w pierwszym rzędzie wyjaśnić 
co następuje: Naczelnik gminy jest zwierzchnikiem 
gminy. Zaikres jego uprawnień urzędowych jest sze
roki, ustawowo określony w ordynacji dla gmin wiej
skich z 3. VII. 1891 r. (§ 88 i następne). Zakres upraw
nień musi być zresztą szeroko ujęty ponieważ naczel
nikowi; podlegają sprawy po raczone przez Państwo
i sprawy .samorządowe.

W przedmiotowym przypadku naczelnik otrzymał 
od mieszkańców gminy pełnomocnictwo notarialne do 
przewłaszczenia gruntów. W myśl orzeczenia Sądu 
Apelacyjnego w Poznaniu II. ci. 920/35 z 13. XII. 1935 r. 
„Pełnomocnictwo' w myśl §' 168 kodeksu cywilnego 
udzielone jest jednostronną, abstrakcyjną czynnością 
prawną, a okres jegO' ważności mocodawca może okre
ślić dowolnie, niezależnie od czasu trwania stosunku 
prawnego, stanowiącego prawną lub gospodarczą pod
stawę udzielenia pełnomocnictwa". Niewątpliwie mie
szkańcy udzielili naczelnikowi pełnomocnictwa,- ponie
waż był naczelnikiem gminy. W tym charakterze miał 
on u władz i urzędów uzyskać odnośne zezwolenie na 
przewłaszczenie gruntów, a wreszcie miał zeznać akt 
przewłaszczenia. Ponieważ ponadto gmina, jako całość 
była zainteresowana uporządkowaniem spraw własnoś
ciowych, przeto tym bardziej naczelnik gminy był upo
ważniony podjąć się obowiązków, wynikających z udzie
lonego1 pełnomocnictwa. 'Wybitnie praktycznie nasta
wiony rolnik śląski umyślnie udzielił naczelnikowi gmi
ny pełnomocnictwa ażeby jak najprędzej i jak najpew
niej mieć swoje sprawy własnościowe załatwione.

Po śmierci naczelnika gminy, skoro tenże nie zdą
żył załatwić poruczonych mu pełnomocnictwem spraw; 
przechodzą uprawnienia wynikające z pełnomocnictwa 
automatycznie na jego ustawowych następców praw
nych. Orzecznictwo1 Najwyższego- Trybunału Admini
stracyjnego (O. V. G. 6/269 i R. G. 51/153) poszło na
wet tak daleko, że przyznało każdemu ławnikowi, 
uprawnienie do zastępstwa naczelnika gminy, o ile tego 
konieczność życiowa wymagała. Niesłusznym zatem 
jest stanowisko', zwężające zakres pełnomocnictwa w ni
niejszym wypadku wyłącznie do osoby naczelnika gmi
ny, z tym uzasadnieniem, że działał on nie w charakte
rze urzędowym, ale prywatnym. To uzasadnienie 
sprzeciwiające się woli mocodawców, tj. mieszkańców 
gminy, nie jest słusznym, a poza tym sprzeczne z przy 
toczonym wyżej orzeczeniem Sądu Apelacyjnego w Po
znaniu.

Gdyby pełnomocnictwo uznano jako wygasłe skut
kiem śmierci naczelnika gminy, pomimo że, działał 
w interesie gminy jako- całość, oraz w interesie poszcze
gólnych mieszkańców, musieliby mocodawcy udzielić 
nowe pełnomocnictwo, co oczywiście pociągnęłoby za 
sobą nowe koszty (opłaty stemplowe).

Przedmiotowy wypadek jest więc wysoce poucza
jący i należy w podobnym przypadku, przewidując 
przyszły bieg zdarzeń, wyraźnie ująć pełnomocnictwo
i jego zakres. Gdyby pełnomocSiiotwo zawierało nastę
pujący dodatek: „udzielone pełnomocnictwo przecho
dzi automatycznie na następcę prawnego naczelnika 
gminy", nie potrzeba byłoby powyższej wykładni wy
jaśniającej, w tym niewątpliwie .słusznie i życiowo roz
strzygniętym przypadku.

Ten sam wynik uzyska się, o ile pełnomocnictwo 
było udzielone pod rządem kodeksu zobowiązań w myśl 
art. 94 i następne przy uwzględnieniu art. 29. W  myśl 
tegoż artykułu oświadczenia woli można dokonać do
wolnie, tak jednak, że w danych okolicznościach nie 
budzi wątpliwości. Przytoczony przepis art. 29 kodek
su zobowiązań pokrywa się więc z wyżej wymienionym 
orzeczeniem Sądu Apelacyjnego.

Juliusz Dąbek, notariusz.

*

Wymiar zasiłków dla bezrobotnych pracowników 

umysłowych.

Wobec licznych zapytań, wyjaśnia się, że podstawą 
wymiaru zasiłku dla pracowników umysłowych z po
wodu braku, pracy jest przeciętna płaca z ostatnich 12 
miesięcy , składkowych przed utratą zajęcia. Zasiłek dla 
pozostających bez pracy składa się z zasiłku zasadnicze
go i z zasiłku rodzinnego. Zasiłek zasadniczy wynos: 
dla samotnych 30“%. a dla utrzymujących rodzinę 40%  
podstawy wymiaru.

Zasiłek rodzinny wynosi. 4. % podstawy wymiaru 
dla każdego n łez ar ob kującego- i pozostającego na utrzy
maniu ubezpieczonego członka jego rodziny. Zasiłek 
rodzinny nie może przekroczyć wysokości zasiłku za
sadniczego. Za członków rodżiny uważa się: 1) mał
żonkę, 2) dzieci i dalszych zstępnych, pasierbów, braci
i siostry — wszystkich dla 18 lat życia, a ponad 18 do 
34 lat tylko w tych wypadkach, jeżeli odbywają studia 
w zakładach naukowych publicznych lub mających pra- 
wa publiczności albo też bez względu na wiek, oi ile są 
niezdolni do zarobkowania wskutek ułomności cieles
nej względnie umysłowej i ułomność ta powstała przed 
osiągnięciem 18 roku życia; 3) wstępnych (rodziców, 
dziadków łtd.).
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Przegląd orzecznictwa
Sąd Najwyższy

Zobowiązanie gm iny istnieje tylko w tedy, 
gdy dokument um ow y podpisany jest im ieniem  
gm iny  przez so łtysa  i jednego ławnika z podaniem  
odnośnej uchw ały gm innej, lub gdy wprawdzie  
opuszczono podanie odnośnej uchw ały  gminnej, 
gdy taka uchw ała w ogóle istnieje.

(W yrok N. S. z 6. XII. 1937 r. C. III. 1165/35).

Pozwana gmina zarzucając, zje Sąd Apelacyjny 
z naruszeniem przepisów § 286 upc. §§ 133, 157 kc. 
oraz przepisów ordynacji gmin wiejskich ustalił, iż 
gmina 2. zawarła umowę z powódką, wywodzi, że 
wprawdzie w tekście umowy z dnia 24. VII. 1929 r. 
zachodzi zwrot, iż gmina Z. oddaje powódce do wy
konania! instalację elektryczną, ale w tych słowach mie
ściło się tylko określenie zbiorowości, ponieważ prawie 
wszyscy obywatele gminy dali sobie zaprowadzić in
stalację elektryczną, a dla ułatwienia pertraktacji tych 
obywateli zastępowała Komisja Elektryczna, że po
zwana gmina jako osobna prawna nie była kontrahen
tem, gdyż umowy nie podpisał naczelnik gminy wraz 
z jednym ławnikiem. Zarzut ten jest zasadny.

Przepis § 88 L. 7 ordynacji gmin wiejskich dla 
siedmiu wschodnich prowincji z dnia 3 lipca 1891 r. 
(Zbiór ustaw pruskich str. 233) przewiduje, że doku
menty w sprawach, które majią zobowiązać gminę wo
bec osób trzecich, muszą być z podaniem odnośnej 
uchwały gminnej podpisane imieniem gminy przez soł
tysa i jednego ławnika. Przepis tein należy tłumaczyć 
w ten sposób, że odnosi się on nie tylko do formy czyn
ności prawnej, lecz że nakłada on pewne ograniczenia 
na organa uprawnione do zastępowania, gminy na ze
wnątrz. Stąd wypływa wniosek, że nie pozostaje zo
bowiązanie umowne gminy wobec osób trzecich, jeżeli 
umowa zawarta została ustnie, lub jeżeli umowa za
warta została pisemnie, lecz dokument nie został pod
pisany imieniem gminy przez sołtysa i jednego ławnika 
z podaniem odnośnej uchwały gminnej. Umowa, która 
wykazuje brak tych cech, jest wobec gminy jako oso
by prawnej bezskuteczna. Niezachowanie tych wymo
gów mogłoby okazać się nieistotne tylko wówczas# 
gdyby chodziło o zobowiązanie wynikające z załatwie
nia spraw bieżących gminy, związanych ściśle z jej 
działalnością administracyjną, zaś brak podania na do
kumencie umowy odnośnej uchwały gminnej mogłoby 
uchodzić za nieistotny, gdyby odnośna uchwała gmin
na w ogóle istniała, o czym osoba zawierająca umowę 
z gminą wiedziała.

"W świetle powyższych rozważań okazuje się, żie 
zobowiązanie pozwanej gminy umową z dinia 24 lipca
1929 r. istniałoby tylko wtedy, gdyby dokument umo
wy podpisany był imieniem pozwanej gminy przez soł
tysa i jednego ławnika z podaniem odnośnej uchwały 
gminnej, lub gdyby wprawdzie opuszczono podlanie

odnośnej uchwały gminnej, ale gdyby taka uchwała 
w ogóle istniała. Motywy zaskarżonego wyroku wy
kazują, że Sąd Apelacyjny z tego punktu widzenia 
sprawy w ogóle nie rozpatrywał i nie poczynił W tym 
kierunku żadnych ustaleń, mimo, że pozwana gmina 
w instancjach merytorycznych twierdziła, że umowa 
z dnia 24 lipca 1929 r. nie została podpisana, przez soł
tysa-i ławnika i twierdziła, że uchwały gminnej w przed
miocie zobowiązania umownego, gminy nie było. Tego 
zarzutu pozwanej Sąd Apelacyjny nie rozpoznawał, 
uznając go za niestosowny, a ważność umowy z dnia 
24 lipca 1929 r. przyjął na tej podstawie, że umowa zo
stała przez powódkę wykonana bez protestu ze strony 
pozwanej i pozwana także ze swej strony przeważną 
część umowy wykonała, płacąc powódce kwotę 6.970,73 
zł. Z tym rozpatrywaniem Sądu Apelacyjnego! zgodzić 
się nie można z przyczyn wyżej przytoczonych, jak
i też dlatego, że spór toczy się nie o zwrot zapłaconej 
kwoty, ale o zapłacenie reszty należności na podstawie 
umowy, która zrodzić mogła zobowiązanie pozwanej 
gminy w ogóle tylko przy zachowaniu wymogów prze
widzianych w przepisie § 88 L. 7 ordynacji gmin wiej
skich, a istnienie takiej umowy nie zostało ustalone.

Zaskarżony wyrok narusza więc przepis § 88 L. 7 
ordynacji gmin wiejskich i z tej przyczyny musi ulec 
uchyleniu, zaś wobec braku istotnych, ustaleń prawa 
musi, być przekazana do ponownego rozpatrzenia. 
W tym stanie rzeczy Sąd Najwyższy zaniechał rozwa
żenia pozostałych zarzutów skargi rewizyjnej (§ 42 re
gulaminu, Sądu, Najwyższego).

*  *❖

Najwyższy Trybunał Administracyjny
Pojęcie dostarczania mieszkania z konieczności.

Pod pojęcie dostarczania m ieszkania z koniecz
ności w rozum ieniu art. 20 ust. 1 śląskiej ustaw y  
o ochronie lokatorów z 16. XII. 1926 r. poz. 31/1935 
Dz. Ust. Śl. podpada dostarczenie choćby prym i
tyw nego pom ieszczenia, jeżeli odpowiada ono naj
niezbędniejszym  potrzebom osób, m ających z n ie 
go korzystać. (Teza).

(W yrok z 13. XII. 1937 r. 1. rej. 514/35).

Skarżący w skardze swej opiera się na tym, że 
wspomniany lokal posiada braki, wskutek których nie 
odpowiada on przepisom po 1 i c y jno-b ud o wian y m . Otóż 
pomijając już, że w toku postępowania wyjaśniającego' 
zostało- poświadczeniem Urzędu Policji Budowlanej 
stwierdzone, iż lokal ten przepisom tym odpowiada,
— podnieść należy, że art. 20 powołanej ustawy
o ochronie lokatorów nie wskazuje, w ogóle warunków,, 
jakim mieszkanie z konieczności powinno czynić za
dość, Z natury rzeczy jednak wynika, iż przepis ten, 
mający na celu jedynie ochronę eksmitowanego i jego 
rodziny od pozostawiania bez dachu nad głową, mógł 
miieć na myśli dostarczenie eksmitowanemu nie pełno
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wartościowego lokalu, uwzględniającego wszelkie wy
magania, lecz dostarczenie przynajmniej takiego, choć
by pryimiitywinfego, pomieszczenia. które odpowiada 
najniezbędniejszym potrzebom osób, mających z niego 
korzystać, ma; co wskazuje już samo określenie tego 
pomieszczenia jako „mieszkania z konieczności". Oce
na zaś, c z y  w .danym przypadku odnośny lokal może 
być uznany za mieszkanie z konieczności, pozostawio
na jest przez wspomniany przepis ustawy miejscowe
mu urzędowi gminnemu.

Gdy zatem w danym przypadku pozwana władza 
oparła się na stwierdzeniu przez U,rząd Policji Budo
wlanej, że odnośny lokal odpowiada przepisom poli- 
cyjmo-bu dowlanym i nadaje się na stały pobyt dla osób,
i na tej podstawie uznała go. za odpowiednie mieszka
nie z konieczności, to  N. T. A., kierując się powyż
szymi, rozważeniami, .nie mógł się w tym dopatrzyć 
zarzucanej nielegalności i wobec tego skargę, jako nie-, 
uzasadnioną, oddalił.

Mieszkanie z konieczności, ofiarowane eksmitowanemu 
przez właściciela.

Urząd gm inny nie ma prawa odmówić w ydania  
ośw iadczenia przewidzianego w art. 29 ustaw y ślą 
skiej o ochronie lokatorów z 16. XII. 1926 r., poz. 
54 Dz. Ust. Śl., jedynie z tego powodu, że m ieszka
nie z konieczności zostało zaofiarowane eksm ito
wanem u przez sam ego w łaściciela. (Teza).

(W yrok z 20. XII. 1937 r. 1. rej. 6387/35).

Uzasadnienie: Jan i Agnieszka K., współwłaściciele 
domu w B., zamierzając przeprowadzić eksmisję Jad
wigi G. na podstawie wyroku sądowego, przeznaczyli 
dla niej lokal ma mieszkanie z konieczności w ich włas
nym domu i zwrócili się1 do* U,rzędu Gminnego w B.
O1 wydane im oświadczenia o dostarczeniu mieszkania 
z konieczności w myśl art. 29 śląskiej ustawy o ochro
nie lokatorów z 16. XII. 1926 r., poz. 54 Dz. Ust. Śl.

Zarząd Gminy decyzją z 18. X. 1935 r. odmówił 
K. wydania powyższego oświadczenia, uzasadniając od
mowę tym, że w myśl powołanej ustawy śląskiej nie 
ma prawa dysponowania wolnymi mieszkaniami pry
watnymi, jak również uznawania mieszkań z koniecz
ności dla mających być eksmitowanymi lokatorów.

Odwołania K. od powyższej decyzji Wydział Po
wiatowy w K. orzeczeniem z 7. XI. 1936 r. nie uwzględ
nił. W uzasadnieniu orZeczeniai Wydział Powiatowy 
podniósł, że w myśl przepisów ustawy śląskiej o ochro
nie lokatorów z 16. XII. 1926 r., a w szczególności art. 
29 tejże ustawy, zarząd gminy może oddać do objęcia 
jakiekolwiek mieszkanie z konieczności jedynie wtedy, 
gdy posiada prawo zarządzania odnośnym mieszka
niem, że mieszkania wolnego, którym  by mógł zarzą
dzić Urząd Gminny w B., Gmina nie posiada, że miesz
kanie z konieczności, które odwoławcy postawili do dy
spozycji, nie podlega władzy wspomnianego' Urzędu

Gminnego., gdyż nie zostało mu oddane, lecz G., że za
tem Zarząd Gminny nie ma prawa rozporządzania tym 
mieszkaniem, wreszcie, że jeżeli odwoławcy chcą mie
szkanie, to przydzielić odnośnemu lokatorowi, to mo
gą to uczynić w ramach zawarcia z nim umowy pry
w atnopraw nej, która: nie podlega rozpatrzeniu przez 
Wydział Powiatowy.

N a powyższe orzeczenie Wydziału Powiatowego 
Jan i Agnieszka K. wnieśli skargę do N. T. A., zarzu
cając w niej,,, że, stanowisko władzy pozwanej., zajęte 
w zaskarżonym orzeczeniu, jest mylne, oraz że wykład
nia przez t>ę władzę przepisu art. 29 wspomnianej usta
wy śląskiej jest sprzeczna, z życiem i doprowadziła by 
do. tego., że żaden wyrok sądowy, orzekający eksmisję 
lokatora, nie mógłby być wykonany. Przy tym skar
żący wywodzą, że skoro w niniejszym przypadku wła
dze sąjdowie orzekły O' przymusowym opróżnieniu 
mieszkania przez pozwaną, oraz skoro, pozwana wzbra
nia się zawrzeć ze skarżącymi nową umowę odnośnie 
do ofiarowanego1 jej do  rozporządzenia mieszkania 
z konieczności, to Urząd Gminny był nie tylko upraw
niony, lecz ustawowo obowiązany mieszkanie to oddać 
w posiadanie G., a skarżącym wydać oświadczenie, 
przewidziane w wyżej powołanym art. 29.

Zarzuty powyższe Trybunał uznał za trafne.

Przepis art. 29 cyt. śląskiej ustawy o ochronie lo
katorów z 16. XII. 19'26 r., przewidujący, że wykonanie 
wyroku eksmisyjnego naistąpie może dopiero po przed
łożeniu oświadczenia właściwego* urzędu gminnego, iż 
pozwanemu zostało oddane przez ten urząd do obję
cia mieszkanie z konieczności, ma z natury rzeczy na 
celu jedynie doraźną ochronę eksmitowanego i jego 
rodziny i zapewnienie mu w związku z eksmisją dachu 
nad głową.

Przy tym przewidzianą w powyższym przepisie 
ingerencję urzędu gminnego rozumieć należy w ten 
sposób, że rzeczą tegoż urzędu jest stwierdzić, czy po
zwanemu zostało oddane do objęcia mieszkanie z ko
nieczności i czy ono jest odpowiednie, tj. odpowiadają
ce najkoniejczniejszym jego potrzebom, oraz na podsta
wie tych ustaleń wydać lub odmówić wydania przewi
dzianego w art. 29 oświadczenia.

Natomiast z brzmienia, cyt. art. 29, a w szczególno
ści ze słów „iż pozwanemu (egzekutowi) zostało odda
ne przez tenże urząd do objęcia, mieszkanie z koniecz
ności" nie można wnioskować, aby wydanie wspom
nianego' oświadczenia uzależnione było od tego, ażeby 
właściciel domu mieszkanie z konieczności, które ofia
rował pozwanemu, obowązany był koniecznie oddać 
uprzednio w tym celu do rozporządzenia urzędu gmin
nego, oraz aby tenże urząd musiał takim mieszkaniem 
rozporządzać.

Skoiro' zatem skarżący zwrócili się do Urzędu 
Gminnego z zaofiarowaniem, dla Jadwigi G. lokalu
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mieszkalnego w swoim domu ii domagali się uznania 
tego lokalu, za mieszkanie z konieczności, to  urząd 
gminny nie był uprawniony do odmowy skarżącym 
wydania oświadczenia, przewidzianego' w art. 29 po
wyższej ustawy, z tego tylko powodu, że skarżący tego 
mieszkania nie oddali uprzednio do dyspozycji urzędu 
gminnego, oraz że urząd gminny nim nie rozporzą
dzał.

Kierując się powyższymi rozważaniami, N. T. A. 
uchylił zaskarżone orzeczenie, jako niezgodne z pra
wem.

Środek prawny od wezwania-zagrożenia.

'Przewidziane w a il .  16 p ra w a  o po stęp o w an iu  
p rz y m u so w y m  w a d m in is trac ji z 22. III. 1328 r. 
iioz. 342 Dz. Ust. w ezw ań e -zag rożen ie  jest z a rz ą 
dzan iem  eg zek u cy jn y m , od k tórego w m y śl a rt. 48 
tegoż p ra w a  s h iż y  odw ołanie, (.Teza).

( W y ro k  z 30. X I I .  1337 r. 1. rej. 2181/36).

Z wywodów skargi i wywodów odpowiedzi, po
zwanej władzy wynika, że między stronami nie ma 
sporu, iż wezwanie starosty z 19. X. 1934 r. jest coi do 
sweji istoty wezwiainieimi-zagrożejniemi, przewidzianym 
w art. 16 prawa o postępowaniu przymusowym, w ad
ministracji. Wezwanie-zagrożenie' z powołanego1 arty
kułu poprzedza,, według postanowień tegoż artykułu, 
zastosowanie środków przymusowych. Otóż już z tego 
postanowienia, wynika, że, za,grożenie-wezwanie nie po
przedza zarządzenia egzekucyjnego, jak to przyjęła po
zwana władza, lecz że takie wezwańie-zagrożen:e jest 
już samo przez się jednym z zarządzeń egzekucyjnych, 
przewidzianych w ustawie, że poprzedza ono, inne za
rządzenie egzekucyjne, mianowicie co do zastosowania 
stosownego' środka przymusowego'. Z zestawienia po
stanowień art. 16 z postanowienia, art. 14 i 15 omawia
nego, prawa wynika, że wezwanie-zagrożenie na równi 
z zastosowaniem środka przymusowego objęte jest po
stępowaniem przymusowym, że wezwanie zagrożeń ie 
co najwyżej może być traktowane jako wdrożenie 
wzmiankowanego postępowania i że ma się opierać na 
tytule wykonawczym na równi z zarządzeniem o sto
sowaniu środków przymusowych.

Postanowienie więc art. 18 omawianego prawa 
o dopuszczalności odwołań od zarządzeń egzekucyj
nych dotyczy także zagrożeń, przewidzianych w art. 
16 tegoż prawa. Wobec tego postanowienia art. 18 wła
dza pozwana ze względu na końcowe postanowienie 
art. 84 prawa o postępowaniu administracyjnym nie 
miała podstawy do pozostawienia bez rozpoznania, ja
ko niedopuszczalnego, odwołania strony skarżącej od 
zarządzenia starosty, chociażby traktowała to zarzą
dzenie jako incydentalne.

Kierując się tymi rozważaniami, Trybunał uchylił 
zaskarżone. orzeczenie z powodu wadliwego' postępo
wania po myśli art. 84 p. 3 prawa o N. T. A. poz.
806/1932 Dz. Ust.

*
Wojewódzki Sąd Administracyjny

Określenie miejscowej właściwości do poboru opłaty 
drogowej.

W sprawie sporno-administracyjnej w przedmio- 
miocie wymiaru opłaty drogowej, Wojewódzki Sąd 
Administracyjny orzeczeniem z dnia. 6. IV. 1938 r. 
L. dz. S. 81/38 S. A. stwierdził, że przedmiotem sporu 
jest jedynie kwestia, która gmina uprawniona jest do 
poboru opłaty drogowej w przypadku, gdy miejsce 
siedziby przedsiębiorstwa i miejscie wykonywania 
przedsiębiorstwa znajdują się w dwóch gminach. W 
tym względzie, ani ustawa o budowie i utrzymaniu 
dróg publicznych z 9. I. 1933 r. Dz. U. Śl. n r 3, poz. 3, 
ani rozporządzenie wykonawcze do tej ustawy z 14. 
IX. 1933 r. Dz. U. Śl. nr. 26, poz. 51 nie zawierają żad
nego postanowienia. Jednakże ustawa t,a wymienia 
przedmioty opodatkowania i postanawia, w art. 19, że 
opłaty1 drogowe mogą, obciążać grunty, przedsiębior
stwa przemysłowe ,i, handlowie oraz nieruchomości 
w miastach i budynki w gminach wiejskich. O ile cho
dzi O' opłaty drogowe od gruntów i budynków, to nie 
nasuwa żadnych wątpliwości, żê  uprawnione do1 pobo
ru tychże opłat są te związki komunalne, w ktCrych 
odnośne nieruchomości są położone,' a nie gminy za
mieszkania ich włości cieli. Skoiro więc w tych przypad
kach fakt zamieszkania podatnika nie nadaje odnośnej 
gminie żadnych uprawnień do wymiaru opłaty drogo
wej, to w konsekwencji należy uznać za zgodne z ce
lem i duchem tej ustawy, że uprawnień tych nie naby
wa również gmina prawnej siedziby przedsiębiorstwa 
przemysłowego i handlowego'. To też Sąd doszedł do 
przekonania, że w przypadku, gdy siedziba przedsię
biorstwa i miejsce jego wykonywania znajdują się w 
dwóch odrębnych gminach, to u p r a w n i e n i e  do  
w y m i a r u o p łai t y d r o g o  w e j p r  z y  s ł u g  u j e 
v/ y 1 ą c z n i e g m i n, i ę, w y k  o n y w a> n i a. p r z e  d- 
s i ę b i o r s t w  a. Przemawia za tym również okolicz
ność, że wedle postanowień powołanej ustawy drogo
wej,, opłaty drogowe służą na pokrycie wydatków 
związanych z budową, i utrzymaniem dróg, a jest zro
zumiałe, że przedlsiębioirstwo przemysłowe:, czy han
dlowe w wyższym stopniu korzysta z dróg w gminie 
swego wykonywania., niż w gminie prawnej siedziby. 
Ponieważ w niniejszym wypadku powódka posiadła 
swą fabrykę na terenie miasta, przeto* gmina ta jako 
gmina wykonywania przedsiębiorstwa, uprawniona 
jest do poboru opłaty drogowej. Skargę więc powódki 
jako nieuzasadnioną oddalono.
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